

7. ການຕະຫຼາດ

ວົງປະກອບ ສັກ	ຂັ້ນຕອນ ແລະ ສໍາເລັດ	ບຸກຄົນ	ສໍາເລັດ ຫຼື ບໍ່ສໍາເລັດ
	ຕະຫຼາດໄດ້ຊືມເຂົ້າໄປສູ່ເຂດຊົນນະບົດ		
2. ການປຸງ ແຕ່ງກະສິກໍາ	<p>< ຫຳກັດ ></p> <ul style="list-style-type: none"> - ມູນຄ່າຂົນສົ່ງທາງຕະຫຼາດສູງ - ເສັ້ນທາງຫຍຸ້ງຍາກໃນການຂົນສົ່ງສິນຄ້າເຂົ້າ ແລະ ອອກ. - ສວນຜູ້ຊື້ຊາກາມປຸງແຕ່ງກະສິກໍາຂະໜາດນ້ອຍຈໍາກັດ. - ອາດລະບົບການຈັດປະເພດ ແລະ ເກຣດຜົນຜະລິດກະສິກໍາ - ອາດລະບົບການກວດສອບສໍາລັບຫຼັກການອານາໄມອາຫານ - ລະບຽບກົດໝາຍສະພາບສິ່ງແວດລ້ອມສໍາລັບການລົງທຶນພາຍໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດຍັງບໍ່ຄົບຖ້ວນ - ການໃຫ້ໂອກາດສົນເຊື່ອຊາວກະສິກອນຈໍາກັດ <p>< ຫ່າແຮງ ></p> <ul style="list-style-type: none"> - ການປຸງແຕ່ງຜະລິດຕະພັນ (ສັດ, ຜົນຜະລິດຕັດຖະກໍາ, ອື່ນໆ) ມີຈຸດຕິສາມາດແຂ່ງຂັນກັບຕະຫຼາດສາກົນ. - ການລົງທຶນພາກສ່ວນເອກກະຊົນອັບຜິດຊອບລົງທຶນໃນການປຸງແຕ່ງ ກະສິກໍາແມ່ນຢູ່ໃນເກນທາງບວກ ແລະ ເປັນຊັ້ນ. 	<ul style="list-style-type: none"> - ເມື່ອເປັນມູນລະຄ່າເປັນຂອງຜົນຜະລິດກະສິກໍາ - ເມື່ອເປັນທະວີການແຂ່ງຂັນ ການຕະຫຼາດສໍາລັບຜົນຜະລິດກະສິກໍາທັງຕະຫຼາດພາຍໃນ ແລະ ສາກົນ 	<ul style="list-style-type: none"> - ສ້າງຄວາມກ້າຫານໃຫ້ແກ່ກຸ່ມຊາວກະສິກອນ ສໍາລັບເອັດກິດາະກໍາປຸງແຕ່ງກະສິກໍາດ້ວຍການພິກອິບອິມທີ່ເໝາະສົມ - ປັບປຸງເສັ້ນທາງຕິດຕໍ່ພົວພັນ - ສ້າງຕັ້ງລະບົບການຈັດແບ່ງປະເພດ ແລະ ການຈັດເກຣດ ຜົນຜະລິດກະສິກໍາ - ປັບປຸງການບໍລິການການເງິນ - ຈຸລະພາກສໍາລັບການປຸງແຕ່ງກະສິກໍາ - ສ້າງຕັ້ງລະບົບກວດກາສໍາລັບການອານາໄມອາຫານດ້ວຍລະບົບໜ້ອງວິໄຈທົບທອນ ແລະ ປຽນແປງລະບຽບກົດໝາຍສໍາລັບການລົງທຶນພາຍໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດ

ກຸ່ມປະກອບ	ສາຍພົວພັນ	ສາຍພົວພັນ ທີ່ມີຄວາມສຳຄັນ		
		ສາຍພົວພັນ	ສາຍພົວພັນ	ສາຍພົວພັນ
<ul style="list-style-type: none"> - ຈັດຕັ້ງກຸ່ມຊາວກະສິກອນເອັດໜ້າທີ່ປຸງແຕ່ງກະສິກໍາ - ປັບປຸງເສັ້ນທາງການຜະລິດກະສິກໍາໄປສູ່ການຕະຫຼາດ - ສ້າງຕັ້ງລະບົບການຈັດມາດຖານ ແລະ ຈັດເກຣດລວມທັງການກວດກາ - ປັບປຸງໂອກາດການໃຫ້ສິນເຊື່ອໃຫ້ບ້ານ - ມາດຖານຂອງຫຼັກການອະນາໄມອາຫານ ແລະ ລະບົບກວດກາເພື່ອສະພາບຜູ້ຊົມໄຊ້ ແລະ ສະໜັດຕິການຕີ - ຂະຫຍາຍການລົງທຶນທຸລະກິດປຸງແຕ່ງກະສິກໍາ 	<p>ກະຊວງ ກ.ປ ກົມປູກຝັງ ກ/ຊ ຄອປກ ຂັ້ນສູນກາງພັດທະນາຊົນນະບົດ NAFES</p>	M-2	ລະບົບການກວດກາອານາໄມອາຫານ	<p>ອົງການຈັດຕັ້ງສາກົນ ຄ່ວມມິສອງຝ່າຍ</p>
		M-4	ໂຄງການຈັດປະເພດ ແລະ ເກຣດຜົນຜະລິດ	
		M-5	ໂຄງການລະບຽບກົດໝາຍບັນເທີນຖານຄຽງຄູການຕະຫຼາດ ແລະ ບໍລິການສັດ(T/A)	
		M-6	ສູນເຕີກ ໂນໂລຊີຫຼັງຈາກເກັບກ່ຽວ ແລະ ການປຸງແຕ່ງກະສິກໍາ	
		M-7	ສຶກສາຫ້າແຮງການສົ່ງອອກ ແລະ ການຕອບສະໜອງດ້ານການຄ້າກະສິກໍາ	
		RD-1	ເຂດພື້ນຖານປະສົມປະສານກັບແຜນງານພັດທະນາຊົນນະບົດ(ເອກກະສານອ້າງອີງ 9 ພັດທະນາຊົນນະບົດ)	

7. ການຕະຫຼາດ

ອົງປະກອບ ຫຼັກ	ອິຈາກິດ ແລະ ຫ້າແອງ	ຈຸດປະສົງ	ຄວາມຕ້ອງການໃຫ້ມີການດຳເນີນງານ
	ຕະຫຼາດໄດ້ຊືມເຂົ້າໄປສູ່ເຂດຊົນນະບົດ		
2. ການປຸງ ແຕ່ງກະສິກຳ	<p>< ອິຈາກິດ ></p> <ul style="list-style-type: none"> - ມູນຄ່າອັນສົ່ງຫາຕະຫຼາດສູງ - ເສັ້ນທາງຫຍຸ້ງຍາກໃນການອັນສົ່ງສິນຄ້າເຂົ້າ ແລະ ອອກ. - ຄວາມຮູ້ວິຊາການປຸງແຕ່ງກະສິກຳອະໜາດນ້ອຍຈຳກັດ. - ອາດລະບົບການຈັດປະເພດ ແລະ ເກຣດຜົນຜະລິດກະສິກຳ - ອາດລະບົບການກວດສອບສຳລັບຫຼັກການອານາໂມອາຫານ - ລະບຽບກົດໝາຍສະພາບສິ່ງແວດລ້ອມສຳລັບການລົງທຶນພາຍໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດຍັງບໍ່ທັນແນ່ນອນ - ການໃຫ້ໂອກາດສົນເຊີຍຊາວກະສິກອນຈຳກັດ <p>< ຫ້າແອງ ></p> <ul style="list-style-type: none"> - ການປຸງແຕ່ງຜະລິດຕະພັນ (ສັດ, ຜົນຜະລິດຫັດຖະກຳ, ສິນເຊີງ) ມີຈຸດດີສາມາດແອ່ງອັນກັບຕະຫຼາດສາກົນ. - ການລົງທຶນພາກສ່ວນເອກກະຊົນອັບທິດຊອບລົງທຶນໃນການປຸງແຕ່ງ ກະສິກຳແມ່ນຢູ່ໃນເກນທາງບວກ ແລະ ເພີ່ມຂຶ້ນ. 	<ul style="list-style-type: none"> - ເພື່ອເພີ່ມມູນລະຄ່າເພີ່ມຂອງຜົນຜະລິດກະສິກຳ - ເພື່ອເພີ່ມທະວີການແອ່ງອັນ ການຕະຫຼາດສຳລັບຜົນຜະລິດກະສິກຳທັງຕະຫຼາດພາຍໃນ ແລະ ສາກົນ 	<ul style="list-style-type: none"> - ສ້າງຄວາມກ້າຫານໃຫ້ແກ່ກຸ່ມຊາວກະສິກອນ ສຳລັບເອັດກິດຈະກຳປຸງແຕ່ງກະສິກຳດ້ວຍການມີກອບຮົມທີ່ເໝາະສົມ - ປັບປຸງເສັ້ນທາງຕິດຕໍ່ພົວພັນ - ສ້າງຕັ້ງລະບົບການຈັດແບ່ງປະເພດ ແລະ ການຈັດເກຣດ ຜົນຜະລິດກະສິກຳ - ປັບປຸງການບໍລິການການເງິນ - ລະບາກສຳລັບການປຸງແຕ່ງກະສິກຳ - ສ້າງຕັ້ງລະບົບກວດກາສຳລັບການອານາໂມອາຫານດ້ວຍລະບົບອັດຕະໂນຸສັດ ແລະ ປ່ຽນແປງລະບຽບກົດໝາຍສຳລັບການລົງທຶນພາຍໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດ

ຈຸດພາຍ/ເປົ້າໝາຍ	ອົງການຈັດຕັ້ງ ທີ່ສຳຄັນ	ບົດສະເໜີ ໂຄງການ ແລະ ແຜນງານ		
		ລະດັບ	ກິດຈະ	ຜົນສະໜອງຫຼັກ
<ul style="list-style-type: none"> - ຈັດຕັ້ງກຸ່ມຊາວກະສິກອນເອັດພ້າທີ່ປຸງແຕ່ງກະສິກຳ - ປັບປຸງເສັ້ນທາງການຜະລິດກະສິກຳໄປສູ່ການຕະຫຼາດ - ສ້າງຕັ້ງລະບົບການຈັດມາດຖານ ແລະ ຈັດເກຣດລວມທັງການກວດກາ - ປັບປຸງໂອກາດການໃຫ້ສິນເຊີຍໃຫ້ບ້ານ - ມາດຖານຂອງຫຼັກການອະນາໂມອາຫານ ແລະ ລະບົບກວດກາເມື່ອສຸຂະພາບຜູ້ຊົມໄຊ້ ແລະ ສະໜັດຕິການຕີ - ອະໜາຍການລົງທຶນທຸລະກິດປຸງແຕ່ງກະສິກຳ 	ກະຊວງ ກ.ປ ກົມປູກຝັງ ກ/ຊ ຄອບກ ອື່ນສູນກາງພັດທະນາຊຸມນະບົດ NAFES	M-2	ລະບົບການກວດກາອານາໂມອາຫານ	ອົງການຈັດຕັ້ງສາກົນ
		M-4	ໂຄງການຈັດປະເພດ ແລະ ເກຣດຜົນຜະລິດ	ອ່ວນມີສອງຝ່າຍ
		M-5	ໂຄງການລະບຽບກົດໝາຍບັນເພີນຖານຄຽງຄູ່ການຕະຫຼາດ ແລະ ບໍລິການສັກ(T/A)	
		M-6	ສູນເຕັກໂນໂລຊີຫຼັງຈາກເກັບກ່ຽວ ແລະ ການປຸງແຕ່ງກະສິກຳ	
		M-7	ສຶກສາຫ້າແອງການສົ່ງອອກ ແລະ ການຕອບສະໜອງດ້ານການຄ້າກະສິກຳ	
		RD-1	ເຂດພື້ນຖານປະສົມປະສານກັບແຜນງານພັດທະນາຊຸມນະບົດ (ເອກກະສານອ້າງອີງ 9 ພັດທະນາຊຸມນະບົດ)	

8. ການເງິນຊົນນະບົດ

ລຸ້ນປະກອບ	ສິນເຊີງ	ສິນເຊີງ	ສິນເຊີງ	ສິນເຊີງ	ສິນເຊີງ	ສິນເຊີງ	ສິນເຊີງ
1. ປັບປຸງ ແລະ ສ້າງ ຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ທະນາຄານການຄ້າ (SOCB)	<p><ຂໍ້ຈຳກັດ></p> <ul style="list-style-type: none"> - ຄວາມເປັນຈິງທະນາຄານການຄ້າຕ່າງປະເທດທີ່ບໍ່ສັນນິຊິບິດຊິວາດີ - ການຄຸ້ມຄອງການເງິນອ່ອນແອຂອງ (SOCB) - ບໍ່ໄດ້ປະຕິບັດໃນການໃຫ້ເງິນກູ້ເປັນ ຢ່າງສູງ - ຂາດການຊີ້ນຳຈາກທະນາຄານແຫ່ງ ສປປລາວ ຢ່າງເໝາະສົມ - ຂາດການໃຫ້ສິນເຊື້ອຍາກສ່ວນເອກ ກະຊົນ - ຂາດການໃຫ້ສິນເຊື້ອລະບະກາງ ແລະ ໄລຍະຍາວແກ່ຜູ້ເຮັດທຸລະກິດກະສິກຳ ແລະ ເຮັດອະແຜງວຽກງານກະສິກຳ 	<ul style="list-style-type: none"> - ເພີ່ມທະວີຄວາມສາມາດຂອງທະນາຄານເຮັດໃຫ້ສິດທາງການຄ້າເພີ່ມຂຶ້ນ, ທຸດຜ່ອນການບໍ່ໄດ້ປະຕິບັດເງິນກູ້ ແລະ ສາຂາເຄືອຄ້າຍ - ບັນລຸການສ້າງຊື່ບິດຊາດ້ານການເງິນ - ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ທະນາຄານ ກ່ຽວກັບການຊຸກຍູ້ຊີ້ນຳໂດຍທະນາຄານແຫ່ງຊາດ ດ້ວຍການປັບປຸງລະບຽບກົດໝາຍ ແລະ ຂໍ້ບັງຄັບໂຊ້ຕ່າງໆ 	<ul style="list-style-type: none"> - ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຂໍ້ແນະນຳສຳລັບການ ປັບປຸງ SOCB₅ - ພົ້ນຜູ້ SOCB₅ ບັນເທົາການສຶກສາໂດຍ ADB - ແນະນຳການຄຸ້ມຄອງສະເພາະ ແລະ ຄວາມເປັນເອກກະລາດຂອງ SOCB₅ - ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງການຊີ້ນຳ SOCB₅ ໂດຍທະນາຄານແຫ່ງສປປລາວ - ສ້າງແຜນການສຳລັບປະເມີນການໃຫ້ສິນເຊື້ອ ແລະ ຕີລາຄາອັນຕອນ ແລະ ຊັບສົມບັດສຳປະກັນ - ທຸດຜ່ອນອັດຕາສ່ວນບໍ່ໄດ້ປະຕິບັດເງິນກູ້ 	<ul style="list-style-type: none"> - ປັບປຸງການດຳເນີນການປະຕິບັດຂອງ SOCB₅ - ຜົນດີຂອງການບໍລິການດ້ວຍວິທີອັບ ຈາກເງິນກູ້ຂອງທຸລະກິດກະສິກຳ ແລະ ອະແຜງການເຜີຍກະສິກຳ - ປັບປຸງບົດບາດຂອງ SOCB₅ ໃນການ ພັດທະນາກະສິກຳ ແລະ ການເຮັດທຸລະກິດກະສິກຳ 	ກະຊວງ ການເງິນ NAFES	<p>RF-1 ຈັດຕັ້ງອົບອົມໃຫ້ແກ່ນະມັກງານ SOCB₅ ແລະ ອະທຍາຍສູນພິກອົບອົມ</p> <p>RF-2 ດຳເນີນການປະຕິບັດຂອງ SOCB₅ ປັບປຸງ-ສົ່ງເສີມສາຂາຂອງທະນາຄານ</p> <p>RF-8 ພັດທະນາການໃຫ້ກູ້ຢືມຂອງ SOCB₅ ສຳລັບການລ້ຽງສັດ ແລະ ການປະມັງ (ຈຸດທົດລອງໂຄງການ)</p> <p>RF-10 ສືບຕໍ່ອະຍາຍສາຂາທະນາຄານ SOCB₅ ການມັດຈຳ ແລະ ແຜນການປ່ອຍສິນເຊື້ອຂອງ SOCB₅</p> <p>RF-12 ການອະຍາຍສິນເຊື້ອໃຫ້ແກ່ຊາວກະສິກອນ ແລະ ການເຮັດທຸລະກິດກະສິກຳ</p>	<p>ການຄ່ອມມີຫຼາຍຝ່າຍ ກັບສະຖາບັນການເງິນ</p> <p>ADB₁</p> <p>WB₁</p> <p>IFM₁</p> <p>EU</p>
2. ສ້າງ ຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ອະແຜງການເງິນດ້ວຍການປະກອບສ່ວນອ່ອນດ້ານກະສິກຳ ແລະ ພັດທະນາຊົນນະບົດ	<p><ຂໍ້ຈຳກັດ></p> <ul style="list-style-type: none"> - ຂາດຄວາມສາມາດດ້ານສະຖາບັນການເງິນໂດຍອ້າງອີງກ່ຽວກັບການຄຸ້ມຄອງບັນຊີ, ການຄ້າເງິນ ແລະ ຄວາມສ່ຽງໃນການຄຸ້ມຄອງ - ໂຄງສ້າງລະບຽບກົດໝາຍກ່ຽວກັບທຸລະກິດລະຫ່າງທະນາຄານ, ສັນຍາກູ້ຢືມ ແລະ ຊັບສົມບັດສຳປະກັນບໍ່ຄົບຖ້ວນ - ສະຖາບັນການເງິນໃຫ້ການບໍລິການສິນເຊື້ອຊົນນະບົດນ້ອຍຫຼາຍ - ກົນໄກການອັນວອນເງິນຝາກມີນ້ອຍ 	<ul style="list-style-type: none"> - ເມື່ອສ້າງພື້ນຖານໃຫ້ໝັກແໜ້ນໃນການດຳເນີນທຸລະກິດທະນາຄານ - ເມື່ອສ້າງພື້ນຖານຜະລິດຕະພັນເງິນ ແລະ ວິທີການຕັ້ງດູດການເຮັດທຸລະກິດກະສິກຳ ແລະ ເສດຖະກິດຊົນນະບົດ - ເມື່ອເຮັດໃຫ້ຫຼາຍແຫ່ງທຶນຂອງລັງແອຊາວບ້ານ 	<ul style="list-style-type: none"> - ໄດ້ສຳເລັດການຈັດຕັ້ງການປະຕິບັດໂຄງການຊ່ວຍເຫຼືອລ້າອະແຜງການເງິນ - ພັດທະນາໂຄງສ້າງກົດໝາຍຂອງການສ້າງຕັ້ງທະນາຄານ ແລະ ນຳໄຊ້ຄວາມຮູ້ຄວາມສາມາດ - ພັດທະນາກົນໄກສິນເຊື້ອເງິນສົດໃນເອເລັກຊົນນະບົດ 	<ul style="list-style-type: none"> - ເພີ່ມທະວີລະບົບເງິນຝາກປະຕິບັດຂອງ ຄອບຄົວ - ເພີ່ມທະວີການພັດທະນາການເງິນຊົນນະບົດຢູ່ລະດັບອາກຖານ - ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃນການພົວພັນລະຫ່າງເອເລັກຊົນນະບົດ ແລະ ພາກສ່ວນການເງິນເອກກະຊົນ - ສົ່ງເສີມວຽກງານການເງິນຊົນນະບົດ ແລະ ແຂ່ງຂັນລະຫ່າງສະຖາບັນການເງິນ 	ກະຊວງ ການເງິນ	<p>RF-3 ວາງແຜນປ້ອງກັນລະບົບເງິນຝາກ ແລະ ຕ້ອງການສິນເຊື້ອ (T/A) ສຳເລັດໃນເດືອນມີນາ/ເມສາ 2001</p> <p>RF-4 ລະບຽບກ່ຽວກັບການເກັບໜີ້ສິນ ແລະ ສຳປະກັນການບັງຄັບໄຊ້ບັນເທົາການກົດໝາຍກ່ຽວກັບໃບຮັບແລກປ່ຽນເງິນໃບຮັບໜີ້ ແລະ ການເຊົ່າຫຼືຊື້ (T/A) ພວມດຳເນີນການ</p> <p>RF-5 ສືບຕໍ່ ແລະ ອະຍາຍກຸ່ມສິນເຊື້ອ ແລະ ກຸ່ມຝາກປະຕິບັດ</p> <p>RF-11 ສົ່ງເສີມ ແລະ ອະຍາຍກິດຈະກຳຂອງ</p>	ສະຖາບັນຫຼາຍຝ່າຍ

7-21

8. ການເງິນຊົນນະບົດ

ອົງປະກອບ ຫຼັກ	ຂໍ້ຈຳກັດ ແລະສຳແຂງ	ຈຸດປະສົງ	ຄວາມຕ້ອງການໃຫ້ເປັນການດຳເນີນງານ					
				ຊຸດໝາຍ/ເປົ້າໝາຍ	ອົງການໃດຕັ້ງ ທີ່ສຳຄັນຕາມ	ບົດສະເໜີ ໂຄງການ ແອກແຜງກຳລັງ		
						ລະຫັດ	ບົດສະເໜີ	ຜູ້ສະເໜີແຜງ
1. ບັບປຸງ ແລະສ້າງ ຄວາມເຂັ້ມ ແຂງໃຫ້ ແກ່ທະນາ ຄານການຄ້າ ຕ່າງປະເທດ (SOCB)	<ຂໍ້ຈຳກັດ> - ຄວາມເປັນຈິງທະນາຄານການ ຄ້າຕ່າງປະເທດທີ່ບໍ່ທັນມີຊີວິດຊີວາດີ - ການຄຸ້ມຄອງການເງິນອ່ອນແອຂອງ (SOCB) - ບໍ່ໄດ້ປະຕິບັດໃນການໃຫ້ເງິນກູ້ເປັນ ຢ່າງສູງ - ຂາດການຊີ້ນຳຈາກທະນາຄານແຫ່ງ ສປປລາວ ຢ່າງເໝາະສົມ - ຂາດການໃຫ້ສິນເຊື້ອບາກສ່ວນເອກ ກະຊົນ - ຂາດການໃຫ້ສິນເຊື້ອລະບະກາງ ແລະ ໄລຍະຍາວແກ່ຜູ້ເຮັດທຸລະກິດກະສິກຳ ແລະເຮັດອະແຜງວຽກງານກະສິກຳ	- ເພີ່ມທະວີຄວາມສາມາດຂອງທະນາ ຄານເຮັດໃຫ້ທິດທາງການຄ້າເພີ່ມຂຶ້ນ. ຫຼຸດຜ່ອນການບໍ່ໄດ້ປະຕິບັດເງິນກູ້ ແລະ ສາອາເຄືອຄ່າຍ - ບັນລຸການສ້າງຊື່ຊື່ດຳວາງການເງິນ - ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ທະນາຄານ ກ່ຽວກັບການຊຸກຍູ້ຊີ້ນຳໂດຍທະນາ ຄານແຫ່ງຊາດ ດ້ວຍການປັບປຸງລະ ບຽບກົດໝາຍ ແລະອົບຮົມບັນດາ ຜູ້ກ່ຽວຂ້ອງ	- ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດອົບຮົມນຳສຳລັບການ ປັບປຸງ SOCB ₅ - ພື້ນຖານ SOCB ₅ ບົນພື້ນຖານການສຶກ ສາໂດຍ ADB - ແນະນຳການຄຸ້ມຄອງສະເພາະ ແລະ ຄວາມເປັນເອກກະລາດຂອງ SOCB ₅ - ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງການຊີ້ນຳ SOCB ₅ ໂດຍທະນາຄານແຫ່ງສປປລ - ສ້າງແຜນການສຳລັບປະເມີນການ ໃຫ້ສິນເຊື້ອ ແລະຜົນປະໂຫຍດ ແລະ ຊັບສິນບັດສຳປະກັນ - ຫຼຸດຜ່ອນອັດຕາທຶນອາດບໍ່ໄດ້ປະຕິບັດ ເງິນກູ້	- ບັບປຸງການດຳເນີນການປະຕິບັດຂອງ SOCB ₅ - ພື້ນຖານຂອງການບໍລິການດ້ວຍພົນອັບ ຈາກເງິນກູ້ຂອງທຸລະກິດກະສິກຳ ແລະ ອະແຜງການຜະລິດກະສິກຳ - ບັບປຸງບົດບາດຂອງ SOCB ₅ ໃນການ ພັດທະນາກະສິກຳ ແລະການເຮັດທຸລະ ກິດກະສິກຳ	ກະຊວງ ການເງິນ NAFES	RF-1	ຈັດຜັກອົບຮົມໃຫ້ແກ່ທະນາຄານ SOCB ₅ ແລະອະໜາຍສູນຜັກອົບຮົມ	ການຮ່ວມມືຫຼາຍຝ່າຍ ກັບສະຖາບັນການເງິນ ADB, WB, IFM, EU
2. ສ້າງ ຄວາມເຂັ້ມ ແຂງໃຫ້ແກ່ ອະແຜງການ ເງິນດ້ວຍ ການປະກອບ ສ່ວນອ່ອນ ດ້ານກະສິກຳ ແລະ ພັດທະ ນາຊົນນະບົດ	<ຂໍ້ຈຳກັດ> - ຂາດຄວາມສາມາດດ້ານສະຖາບັນ ການເງິນໂດຍອ້າງອີງກ່ຽວກັບການ ຄຸ້ມຄອງບັນຊີ, ການຄ້າເງິນ ແລະ ຄວາມສ່ຽງໃນການຄຸ້ມຄອງ - ໂຄງສ້າງລະບຽບກົດໝາຍກ່ຽວກັບທຸ ລະກິດລະຫວ່າງທະນາຄານ, ສັນຍາກູ້ ຢືນ ແລະຊັບສິນສຳປະກັນບໍ່ຄົບຖ້ວນ - ສະຖາບັນການເງິນໃຫ້ການບໍລິການ ສິນເຊື້ອຊົນນະບົດນ້ອຍຫຼາຍ - ກົມໂກການອັນອວຍະເງິນຝາກນີ້ນ້ອຍ	- ເພື່ອສ້າງພື້ນຖານໃຫ້ໜັກແໜ້ນໃນ ການດຳເນີນທຸລະກິດທະນາຄານ - ເພື່ອສ້າງພື້ນຖານຜະລິດຕະພັນເງິນ ແລະວິທີການຕັ້ງຄູດູດການເຮັດທຸລະກິດ ກະສິກຳ ແລະເອກຖະກິດຊົນນະບົດ - ເພື່ອເຮັດໃຫ້ຫຼາກຫຼາຍແຫຼ່ງທຶນຂອງ ຄັງແຮຊາວບ້ານ	- ໄດ້ສຳເລັດການຈັດຕັ້ງການປະຕິບັດ ໂຄງການຊ່ວຍເຫຼືອວິກາອະແຜງການ ເງິນ - ພັດທະນາໂຄງສ້າງກົດໝາຍຂອງ ການສ້າງຕັ້ງທະນາຄານ ແລະນຳໄຊ້ ຄວາມຮູ້ຄວາມສາມາດ - ພັດທະນາກົມໂກສິນເຊື້ອເງິນສົດໃນ ເອກຊົນນະບົດ	- ເພີ່ມທະວີລະບົບເງິນຝາກປະຕິບັດຂອງ ຄອບຄົວ - ເພີ່ມທະວີການພັດທະນາການເງິນຊົນ ນະບົດຢູ່ລະດັບອາກຖານ - ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃນການພົວພັນ ລະຫວ່າງເອກຊົນນະບົດ ແລະພາກສ່ວນ ການເງິນເອກກະຊົນ - ສ້າງເສີມວຽກງານການເງິນຊົນນະບົດ ແລະແຂ່ງຂັນລະຫວ່າງສະຖາບັນການ ເງິນ	ກະຊວງ ການເງິນ	RF-3	ວາງແຜນປ້ອງກັນລະບົບເງິນຝາກ ແລະ ຕ້ອງການສິນເຊື້ອ(T/A) ສຳເລັດໃນ ເດືອນມີນາ/ພຶດສະພາ 2001	ສະຖາບັນຫຼາຍຝ່າຍ
						RF-4	ລະບຽບກ່ຽວກັບການເກັບໜີ້ສິນ ແລະ ສຳປະກັນການບັງຄັບໄຊ້ບົນພື້ນຖານ ກົດໝາຍກ່ຽວກັບໃບອັບແລກປ່ຽນເງິນ ໃບອັບໜີ້ ແລະການເຊົ່າຊື້(T/A) ພວມ ດຳເນີນການ	
						RF-5	ສືບຕໍ່ ແລະອະໜາຍກຸ່ມສິນເຊື້ອ ແລະກຸ່ມ ຝາກປະຢັດ	
						RF-11	ສ້າງເສີມ ແລະອະໜາຍກິດຈະກຳຂອງ	

7-21

8. ການເງິນຊົນນະບົດ

ວົງປະກອນ ຜູ້ກ	ບົດບາດ ແລະ ລາຍການ	ບຸກຄົນ	ຄວາມໝາຍການໃຫ້ບໍລິການໃຫ້ເປັນກຽມ
3. ການປັບ ປຸງແລະສ້າງ ຄວາມເຂັ້ມ ແຂງໃຫ້ ທຸກ	<p><ຂໍ້ຈຳກັດ></p> <ul style="list-style-type: none"> - ປະສິດທິຜົນຂອງການດຳເນີນງານບໍ່ ສົມດີ, ຄຸນນະພາບຂອງຊຸດເອກກະສານ, ນະໂຍບາຍການໃຫ້ທຸ້ຍີນ ແລະ ຂັ້ນຕອນ ແລະ ຄວາມສາມາດຂອງພະນັກງານ ບໍ່ສົມເໝາະສົມ - ການຂົນຂວາຍເງິນຝາກນິຍອຍ ແລະ ໂຄງສ້າງອັດຕາດອກເບ້ຍການທຸ້ຍີນ - ການສະແດງໃຫ້ເຫັນການເງິນທີ່ອ່ອນ ແອລວມທັງການຈ່າຍອັດຕາດອກເບ້ຍ ຕໍ່າ 	<ul style="list-style-type: none"> - ເມື່ອເຮັດໃຫ້ ທຸກມີຊີວິດຊີວາຫ່າງ ດ້ານການດຳເນີນທຸລະກິດທະນາຄານ - ຄວບຄຸມອັດຕາດອກເບ້ຍທີ່ເປັນບັນຫາ ອັນໃຫຍ່ຫຼວງ ແລະ ການຖິ້ມຂຸນສິນ ເຊື້ອຂອງ ທຸກ - ເພີ່ມທະວີອົບອາຍເງິນຝາກ 	<ul style="list-style-type: none"> - ແນະນຳລະບົບການຄ້າທີ່ເປັນໄປໄດ້ ໃຫ້ແກ່ລະບົບການທະນາຄານຊົນນະບົດ - ແຍກບົດບາດການພັດທະນາບົດບາດ ຂອງ ທຸກ

ບຸກຄົນ/ກົມ	ຕຳແໜ່ງ	ລາຍການການເຊື່ອມຕໍ່		
		ລາຍການ	ເລກ	ເລກ
			UNDP/CDF ການຝຶກອົບອົມການ ເງິນຈຸລະພາກໃຫ້ທຸກແຂວງ	
		RF-13	ອະຍາຍການເງິນຈຸລະພາກ ແລະ ກຸ່ມ ຝາກປະເທດ, ການໄດ້ພົ້ນ ແລະ ສິນທະນາ ກັບ VRF (ສິນທະນາວຽນຍ້າມ) ເມື່ອເປັນ ຄັ້ງແອ ແລະ ກຸ່ມສິນເຊື້ອ	
- ທຸກ ສົມທິດໄປຕາມກົມໂກການຄ້າ - ກະແສຂັ້ນຕອນການດຳເນີນງານ ແລະ ການໃຫ້ທຸ້ຍີນຂອງ ທຸກ - ເພີ່ມອັດຕາການໃຫ້ທຸ້ຍີນອັນແກ່ຄອບ ຄົວຊົນນະບົດໃຫ້ໄດ້ຮັບການທຸ້ຍີນພາຍ ຫຼັງການປັບປຸງໂຄງສ້າງຂອງ ທຸກ	ທະນາຄານແຫ່ງ ສປປ ລາວ	RF-7	ການວິເຄາະ ທຸກ (T/A) ພວມປະຕິບັດ	ການຮ່ວມມືກັບຫຼາຍ ສະຖາບັນ ADB
		RF-8	ອະຍາຍສິນເຊື້ອໃຫ້ກຸ່ມຊາວກະສິກອນ ໂດຍ ທຸກ	
		RF-9	ປັບປຸງ ໂຄງສ້າງ ແລະ ປັບປຸງການຈັດ ຕັ້ງຄືນຂອງ ທຸກ ໂດຍອີງຕາມການສະ ເໜີແນະນຳກຸ່ມຂອງການສຶກສາວິ ເຄາະ	

8. ການເງິນຊົນນະບົດ

ອົງປະກອບ ຫຼັກ	ອົງຈຳກັດ ແລະ ທ່າແຂອງ	ຈຸດປະສົງ	ຄວາມຕ້ອງການໃນການດຳເນີນງານ
3. ການປັບ ປຸງແລະສ້າງ ຄວາມເຂັ້ມ ແຂງໃຫ້ ທຸກ	<ອົງຈຳກັດ> - ປະສິດທິຜົນຂອງການດຳເນີນງານບໍ່ ທັນທີ, ຄຸນນະພາບຂອງອຸດອກກະສານ, ນະໂຍບາຍການໃຫ້ກູ້ຢືມ ແລະ ອັນຕອນ ແລະ ຄວາມສາມາດຂອງພະນັກງານ ບໍ່ທັນເໝາະສົມ - ການອົບຮົມຂອງຝາກມີນ້ອຍ ແລະ ໂຄງສ້າງອັດຕາອອກເບ້ຍການກູ້ຢືມ - ການສະແດງໃຫ້ເຫັນການເງິນທີ່ອ່ອນ ແອລວມທັງການຈ່າຍອັດຕາອອກເບ້ຍ ຕໍ່າ	- ເພື່ອເຮັດໃຫ້ ທຸກມີຊີວິດຊີວາຫ່າງ ດ້ານການດຳເນີນທຸລະກິດທະນາຄານ - ຄວບຄຸມອັດຕາອອກເບ້ຍທີ່ເປັນບັນຫາ ອັນໃຫຍ່ຫຼວງ ແລະ ການຖິ້ມຂຸມສິນ ເຊື້ອຂອງ ທຸກ - ເພີ່ມທະວີອົບຮົມຂອງຝາກ	- ແນະນຳລະບົບການລ້າທີ່ເປັນໄປໄດ້ ໃຫ້ແກ່ລະບົບການທະນາຄານຊົນນະບົດ - ແຍກບົດບາດການພັດທະນາບົດບາດ ຂອງ ທຸກ

ຈຸດພາຍ/ເປົ້າໝາຍ	ອົງການຈັດຕັ້ງ ທີ່ອົບຮົມ	ບົດສະເລ່ຍ ໂຄງການ ແລະ ແຜນງານ		
		ລະຫັດ	ກິດຈະ	ຜູ້ສະແດງແຫ່ງ
		RF-13	UNDP/CDF ການພົວພັນອິນກາມ ເງິນຈຸລະພາກໃຫ້ທຸກແຂວງ ອະຍາຍາມເງິນຈຸລະພາກ ແລະ ກຸ່ມ ຝາກປະປັດ, ການໂຊ່ງຟີ ແລະ ສົນທະນາ ກັບ VRF (ສົນທະນາບ້ານ) ເພື່ອເປັນ ລັງແຮງ ແລະ ກຸ່ມສົນເຊື້ອ	
- ທຸກ ຕັ້ງແຕ່ໄປຕາມກົນໄກການລ້າ - ກະແສອັນຕອນການດຳເນີນງານ ແລະ ການໃຫ້ກູ້ຂອງ ທຸກ - ເພີ່ມອັດຕາການໃຫ້ກູ້ຢືມອັນແກ່ຄອບ ຄົວຊົນນະບົດໃຫ້ໄດ້ຮັບການກູ້ຢືມພາຍ ຫຼັງການປັບປຸງ ໂຄງສ້າງຂອງ ທຸກ	ທະນາຄານແຫ່ງ ສປປ ລາວ	RF-7	ການອີເລາະ ທຸກ (T/A) ພວມປະຕິບັດ	ການຮ່ວມມືກັບຫຼາຍ ສະຖາບັນ
		RF-8	ອະຍາຍາມສົນເຊື້ອໃຫ້ກຸ່ມຊາວກະສິກອນ ໂດຍ ທຸກ	ADB
		RF-9	ປັບປຸງໂຄງສ້າງ ແລະ ປັບປຸງການຈັດ ຕັ້ງສິນຂອງ ທຸກ ໂດຍອີງຕາມການສະ ເໜີແນະນຳຈາກຜົນຂອງການສຶກສາອີ ເລາະ	

9 ການພັດທະນາຊຸມນະບົດ

<p>1. ມີທິການພັດທະນາ ກະສິກໍາເຂດທ່າງໂກ ສອກຫຼີກ</p>	<p>< ອໍ້ຈໍາກັດ > * ການຕິດຕໍ່ພົວພັນກັບເຂດທ່າງໂກສອກຫຼີກ ຢ່າກມີການຢ້ອງກັບການພັດທະນາກະສິກໍາ ໄປສູ່ກັບໂກການທະຫຼາດລະດັບການເຮັດ ວຽກແມ່ນເພື່ອເຮັດຕົ້ນຕົວລ້ຽງຊີ້ບູ. * ຊາວກະສິກອນສ່ວນໃຫຍ່ຢູ່ບ້ານທ່າງໂກ ສອກຫຼີກບໍ່ໄດ້ຮັບເຕັກໂນໂລຊີໃໝ່ຢູ່ບ່າງປັດ ໃຈຂາເຂົ້າ. * ບາກສິຈະໄດ້ຮັບການບໍລິການປ່ອຍສິນ ເຊື່ອຢູ່ໃນບ້ານທ່າງໂກສອກຫຼີກ. * ຝຶນຖານໂຄງສ່າງການທະຫຼາດບໍ່ສົມບູນ ມີ. * ສິ່ງເສີມພະນັກງານພະແນກ ກປ ແຂວງ ແລະ ຫ້ອງການ ກປເມືອງ ແລະ ສັບຄວ້າ ພົມໄດ້ຮັບສິນເຮັດແລ້ວບ້ອນເປັນເຂດທີ່ ຢູ່ທ່າງໂກສອກຫຼີກ < ສ່າແຂວງ > * ມີຄວາມເປັນໄປໄດ້ຢ່າງໃຫຍ່ຫຼວງສໍາ ລັບການພັດທະນາພືດສິນສໍາໃນທ່າງ ໂກສອກຫຼີກ. * ມີຊັບພະຍາກອນໃນ ແລະ ນໍ້າອໍານວຍໃນ ການແບ່ງເຂດອາກາດ. * ນໍ້າໃຊ້ຊັບພະຍາກອນ ແລະ ເງື່ອນໄຂອາ ກາດຫຼາຍອຸ່ນມີດພືດສິນສໍາ ການສໍາສານາດ ຊຸກຍູ້ການພະລິດໄດ້. * ມີທ່າແຮງສໍາລັບພືດໄມ້ໃຫ້ໜາກ, ພືດອຸດສາ ທະກໍາ(ເຊັ່ນ ຝ້າຍ, ອ້ອຍ, ແລະ ໄໝ) ເຄື່ອງຢາຂອງຕົງ(ເຊັ່ນ ປໍສາ, ໜາກແທ່ງ ແລະ ເສັດ) ການ ລ້ຽງສັດ ແລະ ລ້ຽງສັດນໍ້າ. * ໂຄງງານປຸງແຕ່ງກະສິກໍາອະໜາດນ້ອຍສາ ມາດພັດທະນານໍ້າໃຊ້ວັດຖຸຕິບ ສິພະລິດຢູ່ຝືນ ຖານໃນເຂດສະເພາະສິມີເງື່ອນໄຂ.</p>	<p>* ເພື່ອສົ່ງເສີມກັບໂກການທະ ຫຼາດກະສິກໍາໃນເຂດຊຸມນະ ບົດທ່າງໂກສອກຫຼີກ. * ເພື່ອເພີ່ມມາດຖານຊີວິດ ການເປັນຢູ່ ແລະ ຫຼຸດຜ່ອນ ຄວາມບາກຈົມໃນເຂດບ້ານ ທ່າງໂກສອກຫຼີກໂດຍພັດ ທະນາການສ້າງຕັ້ງການເຮັດ ກະສິກໍາ.</p>	<p>ມະນຸດມີຄວາມ * ການກໍາເນີດສ່າງຂອງບ້ານສໍາລັບພັດທະນາກັບໂກ ການທະຫຼາດກະສິກໍາບົນຝືນຖານການວາງມາດຖານ ອັດເລືອກເພື່ອສ້າງສິນໃນແຕ່ລະແຂວງ. * ກ່ຽວກັບສ້າງຫຼຸດການມີສ່ວນຮ່ວມໃນບ້ານສໍາໄດ້ອັດ ເລືອກ (ກຸ່ມຫຼືບ້ານ) ແລະ ການຈັດຕັ້ງປະເພດຄວາມ ຕ້ອງການຂອງທ້ອງຖິ່ນ ແລະ ສ່າແຂວງຂອງການພັດ ທະນາ. * ການສ້າງແຜນພັດທະນາ (ຝືນຖານໂຄງລ່າງຊຸມນະ ບົດ, ສິ່ງເສີມ ແລະ ສິນເຊື່ອຈຸດລະບາກ) ສໍາລັບການ ຮັດເລືອກບ້ານ. * ສ້າງຕັ້ງແຜນຊຸກຍູ້ຕິດຕາມ ແລະ ປະເມີນຜົນ. * ຝຶກອົບຮົມພະນັກງານ ພະແນກ ກປ ແຂວງ ແລະ ຫ້ອງການ ກປ ເມືອງສໍາລັບກິດຈະກໍາການສົ່ງເສີມ ແຮັດວຽກກໍ່ສ້າງ ແລະ ຕົວເມີນໂຄງການ. * ເຮັດວຽກກໍ່ສ້າງຝືນຖານໂຄງລ່າງຝືນຖານຊຸມນະ ບົດ. * ສ້າງວຽກສົດລອງສາສິດ. * ດໍາເນີນການເຮັດບັດໂຮງຮຽນພາກສະໜາມຂອງ ຊາວກະສິກອນໂດຍນໍາໃຊ້ຈຸດສາສິດສົດລອງ. * ແນະນໍາການເງິນຈຸດລະບາກ ແລະ ດໍາເນີນການ ປະຕິບັດກໍ່ສ້າງທະຫຼາດ. * ຊຸກຍູ້ຕິດຕາມໂຄງການປ່ອຍ. * ຝຶກ ແລະ ອົບຮົມແບບສັ່ງເຮັດສັ່ງຮຽນໃຫ້ພະນັກ ງານພະແນກ ກປ ແຂວງ ແລະ ຫ້ອງ ກປ ເມືອງ ສັບສຸດທ້າຍ. * ການກະກຽມບົດລາຍງານຊຸກຍູ້ຕິດຕາມ ແລະ ປະເມີນຜົນ. * ຝຶກອົບຮົມສັ່ງເຮັດສັ່ງຮຽນໃຫ້ພະນັກງານພະ ແນກ ກປ ແຂວງ ແລະ ຫ້ອງການກປ ເມືອງ.</p>
<p>2 ມີທິການລົບລ້າງ ຄວາມສຸກຈົມ</p>	<p>< ອໍ້ຈໍາກັດ > * ປະຊາຊົນໃນບ້ານທ່າງໂກສອກຫຼີກບໍ່ໄດ້ຮັບ ການບໍລິການສັງຄົມ, ການຄົມມະນາຄົມ, ການ</p>	<p>* ເພື່ອລົບລ້າງຄວາມສຸກຈົມ ແລະ ບໍ່ຢູ່ຊີວິດການເປັນຢູ່ ຂອງປະຊາຊົນຊຸມນະບົດ ຕ້ວຍ</p>	<p>* ກໍາເນີດລາຍຮັບຂອງບ້ານໃນເຂດທ່າງໂກສອກຫຼີກບົນ ຝືນຖານການວັດແທກສິ່ງສ້າງສິນ (ຫຼືປັບປຸງ) ໃນແຕ່ລະ ແຂວງ.</p>

7-23

<p>* ສັບໄປສູ່ກັບໂກການທະຫຼາດກະສິກໍາແມ່ນອະ ຫຍາຍໄປສູ່ເຂດຊຸມນະບົດທ່າງໂກສອກຫຼີກ. * ເຕັກໂນໂລຊີການພະລິດຂອງຊາວກະສິກອນ ແມ່ນປັບປຸງໃຫ້ພົມພະລິດມູນສໍາສູງ. * ຕອບສະໜອງການສົ່ງໄປສູ່ກັບໂກການທະ ຫຼາດພະລິດເພີ່ມອິນເປືອອັບໃຊ້ໃນທະຫຼາດ ພາຍໃນ ແລະ ພາຍນອກ. - ໄລຍະ I (9 ຍີ) 1.300 ບ້ານ. - ໄລຍະ II (10 ຍີ) 1.500 ບ້ານ.</p>	<p>ກະຊວງ ກະ ສິກໍາ ແລະ ປ່າໄມ້ ພະແນກ ກປ ແຂວງໃນແຕ່ ລະແຂວງ NAFES</p>	<p>RD - 1 ພັດທະນາສ້າງບ້ານທີ່ເປັນປາຍແຫຼມພະ ລິດກະສິກໍາໃນເຂດຊຸມນະບົດທ່າງໂກ ສອກຫຼີກ (VADIRRA) ໄລຍະ I (1) VADIRRA ຢູ່ແຂວງ ຈໍາປາສັກ ສາລະວັນ ແລະ ເຊກອງ 250 ບ້ານ (2) VADIRRA ກໍາແພງ, ວຽງຈັນ ແຂວງບໍລິຫໍາໄຊ 150 ບ້ານ (3) VADIRRA ສໍານວນ, ສະຫວັນ ນະເຂດ 250 ບ້ານ (4) VADIRRA ໄຊອິນບູນ, ຊຽງ ຊວງ 100 ບ້ານ (5) VADIRRA ໄຊຍະບູລີ, ຫຼວງ ພະບາງ ແລະ ຫົວພິມ (6) VADIRRA ອຸດົມໄຊ, ບໍ່ແກ້ວ ຫຼວງນໍ້າທາ ແລະ ຜິ້ງສາລີ 250 ບ້ານ.</p>	<p>ອົງການຈັດຕັ້ງສາ ກົນຕ່າງ ຮ່ວມມືສອງຝ່າຍ</p>
	<p>RD - 2 ພັດທະນາສ້າງບ້ານທີ່ເປັນປາຍແຫຼມ ເຮັດກະສິກໍາໃນເຂດຊຸມນະບົດທ່າງ ໂກສອກຫຼີກ (VADIRRA) ໄລຍະ II</p>		
	<p>RD - 3 ໂຄງການພັດທະນາຊຸມນະບົດ ແລະ ກະ ສິກໍາ ແບບປະສົມປະສານ</p>		
<p>* ເຮັດໃຫ້ການບໍລິຫານສັງຄົມໃນເຂດທ່າງໂກສອກ ຫຼີກໄດ້ປັບປຸງ. * ມີມາດຕະການສີເພາະສິມສໍາລັບ O&M ຈາກ</p>	<p>ອົງການພັດ ທະນາຊຸມນະ ບົດປຸງແຕ່ລະ</p>	<p>RD - 4 ໂຄງການພັດທະນາຊຸມນະບົດ ແລະ ກະ ແຜນງານພັດທະນາຊຸມນະບົດແບບປະສົມ ປະສານໃນເຂດຝືນຖານໄລຍະ I</p>	<p>ອົງການຈັດຕັ້ງສາ ກົນຕ່າງ ຮ່ວມມືສອງຝ່າຍ</p>

9 ການພັດທະນາຊຸມນະບົດ

ອົງປະກອບ ສູນ	ອົງຈໍາກັດ ແລະ ຕົ້ນແຮງ	ຄຸນສົມບັດ	ຄວາມຕ້ອງການທີ່ມີການຕໍ່າເປັນກຸ່ມ
1. ຍິດທິການພັດທະນາ ກະສິກໍາແຂວງທ່າງໂກ ເສລາກຊຸກ	<p>< ອົງຈໍາກັດ ></p> <ul style="list-style-type: none"> * ການສົນທິສັນຍາກັບເຂດທ່າງໂກເສລາກຊຸກຢ່າງມີປະສິດທິຳນຳກະສິກໍາໄປສູ່ພື້ນທີ່ການຄະຫຼາດລະດັບເສລາກຊຸກແລະເມັດເຮັດຕົ້ນໄມ້ລ້ຽງຊີບ. * ຊາວກະສິກອນເຮັດໃຫ້ຮູ້ຢ່າງເປັນສັດທາງໂກເສລາກຊຸກທີ່ໄດ້ຮູ້ເຕັກໂນໂລຊີໃຫ້ຊື່ສຽງຢູ່ໃນເຂດເຮົາ. * ບາງສິ່ງທີ່ໄດ້ຮັບການສູນພິການຢ່າງເປັນສັດທາງເຊື່ອມຊືມຢ່າງເປັນສັດທາງໂກເສລາກຊຸກ. * ມີມາດຖານໂຄງສ້າງການຄະຫຼາດທີ່ສົມແຮງພໍ. * ສິ່ງເສີມພະໂກງາມພະແນກ ກຢ ແຂວງ ແລະ ຫ້ອງການ ກຢ ເມັດ ແລະ ສິນຄ້າສຳລັບໄດ້ຮັບສິດເຮັດແລ້ວບໍ່ອະເປັນເຂດທີ່ຢູ່ທ່າງໂກເສລາກຊຸກ: <p>< ຕົ້ນແຮງ ></p> <ul style="list-style-type: none"> * ກິດຈະການຝຶກໄປໄດ້ຢ່າງໃຫຍ່ຫຼວງສຳລັບການພັດທະນາພື້ນທີ່ເຮົາໃນທ່າງໂກເສລາກຊຸກ. * ມີຊັບພະຍາກອນເຕີມ ແລະ ນ້ຳຈຳນວນໃນການແບ່ງແຈກອາກາດ. * ນ້ຳໃຊ້ຊັບພະຍາກອນ ແລະ ເຊື່ອມໂລຍາກາດຫຼາຍຊະນິດພືດສິນຄ້າ ການສຳຮາກມາດຊຸກຢູ່ການສະນິດໄດ້. * ມີທ່າແຮງສຳລັບພືດໄມ້ໃຫ້ໝາກ ພືດຄຸນສາທະກຳ (ເຊັ່ນ ຝ້າຍ, ສິດ, ແລະ ໂພ) ເສືອງຢ່າງສອງດັງ (ເຊັ່ນ ປະມາ, ຫາກແຫ້ງ ແລະ ເສັດ) ການ ລ້ຽງສັດ ແລະ ລ້ຽງໄມ້ນ້ຳ. * ໂຄງການຢ່າງແຕ່ງກະສິກໍາອະໜາຍກັບສາມາດພັດທະນານ້ຳໃຊ້ຊັບພະຍາກອນ ທີ່ສະນິດຢູ່ພື້ນຖານໃນເຂດເສລາກຊຸກໃນເຂດ. 	<ul style="list-style-type: none"> * ເພີດເສີງເສີມກັບໂກການຄະຫຼາດກະສິກໍາໃນເຂດຊຸມນະບົດທ່າງໂກເສລາກຊຸກ. * ເພີດເພີນມາດຖານຊີວິດການເປັນຢູ່ ແລະ ຫຼຸດລົງອາຍຸຍາກຈົນໃນເຂດບ້ານທ່າງໂກເສລາກຊຸກໂດຍພັດທະນາການສ້າງຕັ້ງການເຮັດກະສິກໍາ. 	<p>ມະນຸດມີຄວາມຕ້ອງການ</p> <ul style="list-style-type: none"> * ການກຳນົດທ່າແຮງຂອງບ້ານສຳລັບພັດທະນາກັບໂກການຄະຫຼາດກະສິກໍາໃນພື້ນຖານການວາງມາດຖານອັດຕະໂນມາດຖານຊີວິດໃນເຂດແຂວງ. * ກຽມກັບສ້າງສາຄວາມມີຄວາມຮ່ວມໃນບ້ານທີ່ໄດ້ອັດເຮືອກ (ກຸ່ມຊື່ບ້ານ) ແລະ ການຈັດຕັ້ງປະເທດຄວາມຕ້ອງການຂອງສັງຄົມ ແລະ ທ່າແຮງຂອງການອັດຕະໂນມາ. * ການສ້າງແຜນພັດທະນາ (ພື້ນຖານໂຄງສ້າງຊຸມນະບົດ, ສິ່ງເສີມ ແລະ ສິນເຊື່ອຈຸດລະບາກ) ສຳລັບການອັດຕະໂນມາບ້ານ. * ສ້າງຕັ້ງແຜນຊຸກຢູ່ຕິດຕາມ ແລະ ປະເມີນຜົນ. * ຜຶກອົບອົມມະນຸດງານ ພະແນກ ກຢ ແຂວງ ແລະ ຫ້ອງການ ກຢ ເມັດສຳລັບເກັບກຳການສິ່ງເສີມເຮັດລວມກໍ່ສ້າງ ແລະ ຕົວເປັນໂຄງການ. * ເຮັດລວມກໍ່ສ້າງພື້ນຖານໂຄງສ້າງພື້ນຖານຊຸມນະບົດ. * ສ້າງໆຈຸດຕິດລວມກຳນົດ. * ດຳເນີນການເຮັດບັດໂຄງຮຽນພາກສະໜາມຂອງຊາວກະສິກອນໂດຍນຳໃຊ້ຈຸດເກາະຕິດຕິດຂອງ. * ແລະ ກຳນົດເງິນຈຸດລະບາກ ແລະ ດຳເນີນການປະຕິບັດກໍ່ສ້າງຄະຫຼາດ. * ຈຸກຢູ່ຕິດຕາມໂຄງການບໍ່ອອຍ. * ຜຶກ ແລະ ອົບອົມແບບສັງເກດສັງຄຽມໃຫ້ພະໂກງາມພະແນກ ກຢ ແຂວງ ແລະ ຫ້ອງ ກຢ ເມັດສຳລັບສັງຄົມ. * ການກະກຽມບັດລາຍງານຊຸກຢູ່ຕິດຕາມ ແລະ ປະເມີນຜົນ. * ຜຶກອົບອົມສັງເກດສັງຄຽມໃຫ້ພະໂກງາມພະແນກ ກຢ ແຂວງ ແລະ ຫ້ອງການກຢ ເມັດ.
2 ຍິດທິການພັດທະນາ ຄວາມສຸກຈັບ	<p>< ອົງຈໍາກັດ ></p> <ul style="list-style-type: none"> * ປະຊາຊົນໃນບ້ານທ່າງໂກເສລາກຊຸກບໍ່ໄດ້ຮັບການບໍລິການສັງຄົມ, ການອົບມະນາສົມ, ການ 	<ul style="list-style-type: none"> * ເພີດພັດທະນາຄວາມສຸກຈັບ ແລະ ປັນຢູ່ຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງປະຊາຊົນຊຸມນະບົດ ໂດຍ 	<ul style="list-style-type: none"> * ກຳນົດລາຍຮັບຂອງບ້ານໃນເຂດທ່າງໂກເສລາກຊຸກພື້ນຖານການພັດທະນາສິ່ງສົມ (ຫຼືຢູ່ຢ່າງ) ໃນແຕ່ລະແຂວງ.

ຈຸດໝາຍ/ເປົ້າໝາຍ	ອົງການ/ອົງ ທີ່ປຶກສາ	ບົດທະນາ/ໂຄງການ ແລະ ແຜນງານ		
		ລະດັບ	ສິ່ງສົມ	ອັດຕະໂນມາ
<ul style="list-style-type: none"> * ຫ້າມໄປສູ່ພື້ນທີ່ການຄະຫຼາດກະສິກໍາແມ່ນສະໜອງໄປສູ່ເຂດຊຸມນະບົດທ່າງໂກເສລາກຊຸກ. * ເຕັກໂນໂລຊີການສະນິດຂອງຊາວກະສິກອນແມ່ນປັນຢູ່ໃຫ້ພະໂກງາມທ່າງ. * ຕອບສະໜອງການສັ່ນສູ່ໄປສູ່ພື້ນທີ່ການຄະຫຼາດສະນິດເພີນເສີມເຮັດສູ່ໃຊ້ໃນຄະຫຼາດຜາຍໃນ ແລະ ພາຍນອກ. - ໂລຍະ I (9 ຢ) 1.300 ບ້ານ. - ໂລຍະ II (10 ຢ) 1.500 ບ້ານ. 	<p>ກະຊວງ ກະສິກໍາ ແລະ ຢ່າໄມ້ ພະແນກ ກຢ ແຂວງ ໃນແຕ່ລະແຂວງ NAFES</p>	<p>RD - 1</p>	<p>ພັດທະນາທ່າງບ້ານທີ່ເປັນປາຍແຫຼມສະນິດກະສິກໍາໃນເຂດຊຸມນະບົດທ່າງໂກເສລາກຊຸກ (VADIRRA) ໂລຍະ I (1) VADIRRA ຄູ່ແຂວງ ຈຳປາສັກ ສາລະວັນ ແລະ ຄຸກອງ 250 ບ້ານ (2) VADIRRA ກຳແພງ ຄຸກອງຈັບ ແຂວງບໍລິຄຳໄຊ 150 ບ້ານ (3) VADIRRA ຄູ່ນວນ, ເສລາວັນ ນະເຂດ 250 ບ້ານ (4) VADIRRA ໂອຊົນກຸມ, ຊຸກ ຊວງ 100 ບ້ານ (5) VADIRRA ໂອຊົນກຸມ, ຫຼວງ ພະບາງ ແລະ ຫົວພັນ (6) VADIRRA ຄູ່ພິນໄຊ, ຕໍ່ແກ້ວ ຫຼວງນ້ຳທາ ແລະ ຕິ່ງສາວີ 250 ບ້ານ.</p>	<p>ອົງການຈັດຕັ້ງສາ ກົມຕ່າງ ຮ່ວມມືຂອງຜ່ານ</p>
		RD - 2	ພັດທະນາທ່າງບ້ານທີ່ເປັນປາຍແຫຼມ	
			ເຮັດກະສິກໍາໃນເຂດຊຸມນະບົດທ່າງໂກເສລາກຊຸກ (VADIRRA) ໂລຍະ II	
		RD - 3	ໂຄງການພັດທະນາຊຸມນະບົດ ແລະ ກະສິກໍາ ແບບປະເມີນປະສານ	
<ul style="list-style-type: none"> * ເຮັດໃຫ້ການບໍລິຫານສັງຄົມໃນເຂດທ່າງໂກເສລາກຊຸກໄດ້ປັນຢູ່. * ມີມາດຕະການສື່ສານເພີ່ມສຳລັບ O&M ຈາກ 	<p>ຫ້ອງການພັດ ທະນາຊຸມນະ ບົດ/ແຕ່ລະ</p>	<p>RD - 4</p>	<p>ໂຄງການພັດທະນາຊຸມນະບົດ ແລະ ກະແລກງານພັດທະນາຊຸມນະບົດແບບປະເມີນປະສານໃນເຂດພື້ນຖານໂລຍະ I</p>	<p>ອົງການຈັດຕັ້ງສາ ກົມຕ່າງ ຮ່ວມມືຂອງຜ່ານ</p>

9 ການພັດທະນາຊຸມນະບົດ

ລັດຖະການ ສັກ	ສິ່ງທີ່ເຮັດ ແລະ ສຳເລັດ	ການປັບປຸງ	ເສດຖະກິດ ການພັດທະນາຊຸມນະບົດ
	<p>ສ້າງການສຶກສາ ທີ່ ຊຸກຂະນາຍ.</p> <p>* ເຖິງວ່າປີທີ່ການພັດທະນາຊຸມນະບົດຢູ່ແຕ່ລະແຂວງພະນັກງານບັງບໍ່ມີຄວາມຮູ້ຄວາມສາມາດໃນດ້ານບໍລິການວິຊາການ ແລະ ການວາງແຜນບັງບໍ່ມີຄວາມຈິງຈັດຫຼາຍ.</p> <p>* ບໍ່ມີຄວາມສະເໝີພາບລະຫວ່າງເຂດດົວເມືອງ ແລະ ເຂດຊຸມນະບົດ.</p> <p>* ກິດຈະກຳຊຸກຍູ້ຜິດຕາມທ້ອງຖານພັດທະນາຊຸມນະບົດແມ່ນເປັນໄດ້ເຮັດໜ້າທີ່ໃຫ້ອາທິດໂດຍສະເພາະແມ່ນເຂດຈຸດສຸກການພັດທະນາ.</p> <p>* ການປະສານງານລະຫວ່າງທ້ອງຖານພັດທະນາຊຸມນະບົດ ແລະ ພາກສ່ວນອື່ນໆບໍ່ທັນປະສານກັນກວຸ້ນນີ້</p> <p>< ສຳເລັດ ></p> <p>* ໃນເຂດຊຸມນະບົດທອນສຳນະຊາດບັງບໍ່ມີຫຼາຍ</p>	<p>ການປັບປຸງ ແລະ ພັດທະນາພື້ນຖານໂຄງລ່າງຊຸມນະບົດ.</p>	<ul style="list-style-type: none"> * ຝຶກອົບຮົມທ້ອງຖານພັດທະນາຊຸມນະບົດ ແລະ ກ່ຽວພັນກັບພະນັກງານສຳລັບການເອົາຮ່ວມສຳຫຼວດ ແລະ ວາງແຜນການໂຄງການ. * ກ່ຽວພັນການສຳຫຼວດການເອົາຮ່ວມໃນການເສື່ອກການ ແລະ ການຈັດປະເມດຄວາມຕ້ອງການທ່າແຮງ. * ສ້າງແຜນການສຳລັບປັບປຸງພື້ນຖານໂຄງລ່າງສຳລັບຊຸມນະບົດ ແລະ ພັດທະນາການຮ່ວມຂອງບ່ອນໃດໃນພື້ນປະໂຫຍດ. * ສ້າງຕັ້ງແຜນ O & M ເອົາຮ່ວມກັບພົນກຳໄລ. * ກໍ່ສ້າງພື້ນຖານໂຄງລ່າງຊຸມນະບົດພື້ນຖານການວາງແຜນກັບພື້ນປະໂຫຍດທີ່ໃບສ່ວນຮ່ວມ. * ກໍ່ສ້າງຄວາມຮູ້ຄວາມສາມາດຂອງພະນັກງານອົງການຈັດຕັ້ງທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ແລະ ຜູ້ນຳຂອງພ້າມຈຸດພັກແມ່ນພື້ນຖານ Q J T.

ການປັບປຸງ	ເສດຖະກິດ	ການພັດທະນາຊຸມນະບົດ	ການສຶກສາ
ການເຮັດພິເສດກະໂນໃນແງ່ທຳການເຮັດ ແລະ ສະຖາບັນຈັດຕັ້ງ.	ແຂວງ	RD - 5	ພະນັກງານພັດທະນາຊຸມນະບົດແບບປະສົມປະສານໃນເຂດພື້ນຖານ ໂດຍ ມີ
- ໂລຍະ I (9 ມີ) 1.500 ບ້ານ			
- ໂລຍະ II (10 ມີ) 1.500 ບ້ານ			
(ໃນເວລາປີ 1996 - 2000 ປະມານ 950 ບ້ານທີ່ໄດ້ສ້າງເປັນບ້ານຈຸດສຸກ).			

9 ການພັດທະນາຊຸມນະບົດ

ວົງປະກອບ ສັກ	ສິ່ງຈຳກັດ ແລະ ຕາແຍງ	ຈຳປະເພີ	ຄວາມຕ້ອງການ ທີ່ປະກອບເປັນສ່ວນ	ຈຸດທາງ/ເປົ້າໝາຍ	ອັດຕາການຈັດຕັ້ງ ທີ່ອັບສິດຕອບ	ບົດທະນາ ໂຄງການ ແລະ ແຜນງານ		
						ຈະຢຶດ	ຕົວອັບ	ຜົນສະໜອງແຫຼ່ງ
	<p>ວິກິການວິກິເກາ ຫຼື ຊຸກຍະພາບ.</p> <ul style="list-style-type: none"> ເຖິງວ່າປະຕິບັດການພັດທະນາຊຸມນະບົດຢູ່ແຕ່ລະແຂວງພະນັກງານຍັງບໍ່ມີຄວາມຮູ້ຄວາມເຂາະເຂາງໃນດ້ານວິຊາການ ແລະ ການວາງແຜນຍັງມີຄວາມຈຳກັດຫຼາຍ. ບໍ່ມີຄວາມສະເໝີພາບລະຫວ່າງແຂວງຕົວເມັດ ແລະ ແຂວງຊົນນະບົດ. ກິດຈະກຳຂອງຜູ້ຜິດພາດທ້ອງຖານພັດທະນາຊຸມນະບົດແມ່ນເປັນໄດ້ໄຮ້ຄວາມສຳເລັດໃຫ້ຮ່ວມໂດຍສະເພາະແມ່ນແຂວງອຸດອນທານພັດທະນາ. ການປະສານງານລະຫວ່າງທ້ອງຖານພັດທະນາຊຸມນະບົດ ແລະ ພາກລ້ວນເື່ອນໆບໍ່ສຳປະສານກັນກຽດກັນີ <p>< ຫ້າແຮງ ></p> <ul style="list-style-type: none"> ໃນແຂວງຊຸມນະບົດອາດເຫັນຮຸນຮຸນຍັງມີຫຼາຍ 	ການປັບປຸງ ແລະ ພັດທະນາພື້ນຖານໂຄງລ່າງຊຸມນະບົດ.	<ul style="list-style-type: none"> ປົກຄຸມອິນດີທ້ອງຖານພັດທະນາຊຸມນະບົດ ແລະ ກ່ຽວພັນກັບພະນັກງານສຳລັບການເຂົ້າຮ່ວມສຳຫຼວດ ແລະ ວາງແຜນການໂຄງການ. ກ່ຽວກັບການສຳຫຼວດການເຂົ້າຮ່ວມໃນການເຮືອນການ ແລະ ການຈັດປະເທດຄວາມຕ້ອງການທຳແຮງ. ສ້າງແຜນການຈັດຕັ້ງປັບປຸງພື້ນຖານໂຄງລ່າງສຳລັບຊຸມນະບົດ ແລະ ພັດທະນາການຮາວມອອງບ່ອນໃນພື້ນຜະໂຫຍດ. ສ້າງຕັ້ງແຜນ O & M ເຂົ້າຮ່ວມກັບພື້ນກຳໄລ. ກໍ່ສ້າງພື້ນຖານໂຄງລ່າງຊຸມນະບົດພື້ນຖານການວາງແຜນກັບພື້ນຜະໂຫຍດທີ່ມີວ່າຮ່ວມ. ກໍ່ສ້າງຄວາມຮູ້ຄວາມສາມາດຂອງພະນັກງານວິຊາການພັດທະນາໂຄງລ່າງ ແລະ ຜູ້ກຳລັງດ້ານຈຸດພັດທະນາພື້ນຖານ Q I I. 	ການເຮືອນທີ່ເໝາະສົມໃນແງ່ຕົວຕົນ ແລະ ສະຖາບັນຈັດຕັ້ງ.	ແຂວງ	RD - 5	ແຜນງານພັດທະນາຊຸມນະບົດແບບປະລິນປະລານໃນແຂວງພື້ນຖານ ໄລຍະ II	

10. ຊົນລະປະຫານ

ອົງປະກອບ	ບັນດາໜ້າທີ່	ບັນດາໜ້າທີ່	ບັນດາໜ້າທີ່
ພັດທະນາຊົນລະປະຫານ ຂະໜາດນ້ອຍ ແລະຄຸ້ມຄອງ ໂດຍຜ່ານ ການຊຸກຍູ້ສະນັບສະໜູນ ການມອບ ໂອນຄຸ້ມຄອງນຳໄຊຊົນລະປະຫານ (ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ)	<ຂໍ້ຈຳກັດ> - ຜົນຜະລິດກະສິກຳຕ່ຳ - ຄວາມເຊື່ອມໂຊມຂອງ ຊຸປ໌ຕາ ທີ່ສ້າງຂຶ້ນແລ້ວ - ສະມາຄົມຜູ້ນຳໄຊນຳອ່ອນແອ - ການກະກຽມມອບໂອນບໍ່ທັນພຽງພໍເບິ່ງໃນແງ່ລະບຽບກົດໝາຍຂອງລັດຖະບານ 02M ຕະຫຼາດນ້ອຍ ແລະອື່ນໆ	- ອຳນວຍຄວາມສະດວກຢ່າງເຕັມສ່ວນ ຂອງການມອບໂອນກິດຈະກຳ ຊຸປ໌ ໃຫ້ປະຊາຊົນຄຸ້ມຄອງນຳໄຊ - ເພີ່ມຜົນຜະລິດກະສິກຳເຮັດໃຫ້ມີຄວາມກ້າຫານໃນການປູກຝັດຫຼາຍຮູບຫຼາຍສີ - ເພີ່ມທະວີການຄ້າປະກັນສະບຽງອາຫານ ແລະລາຍຮັບ - ປັບປຸງອ່າງໂຕງດ້ວຍການຫຼຸດຜ່ອນ ການຖາງປ່າເຮັດໂຮ່ ແລະສົ່ງເສີມການປູກໄມ້ໃນເຂດບູດອຍ	- ຊ່ວຍຊົນລະປະຫານ ແລະ 02M ຂອງລະບົບຊົນລະປະຫານ - ຜືນຜູ້ໂຄງການທີ່ມີໃນປະຈຸບັນ - ກໍ່ສ້າງທາງດິນແດງເຂົ້າຫາເມືອງ - ຕອບສະໜອງຄວາມຮູ້ຄວາມສາມາດ ເພີ່ມໃຫ້ແກ່ພະນັກງານ ກປ ແຂວງ ແລະທ້ອງຖານ ກປ ເມືອງ - ສະນັບສະໜູນ ສະຖາບັນການຈັດຕັ້ງ ແລະລະບົບ VDR
2. ສະນັບສະໜູນການ ໂອນນິເສດ ຄຸ້ມຄອງຊົນລະປະຫານ	<ຂໍ້ຈຳກັດ> - ຜົນຜະລິດກະສິກຳຕ່ຳ - ການມອບໂອນຂອງຊົນລະປະຫານທີ່ສ້າງຂຶ້ນແລ້ວ - ສະມາຄົມຜູ້ນຳໄຊນຳອ່ອນແອ - ການກະກຽມການມອບໂອນບໍ່ທັນພຽງພໍເບິ່ງໃນກົດລະບຽບຫຼັກການຂອງລັດຖະບານ, 02M ຕະຫຼາດຂະໜາດນ້ອຍ ແລະອື່ນໆ	- ສ້າງຕັ້ງຖານຂໍ້ມູນຂອງ ໂຄງການຊົນລະປະຫານທີ່ມີປັດຈຸບັນ - ສ້າງຕັ້ງຂໍ້ມູນຜົນຖານແຜນການຄຸ້ມຄອງຊົນລະປະຫານທ່າແຮງ ແລະຊຸມຊົນ - ຕອບສະໜອງຂໍ້ມູນທີ່ຈຳເປັນ ແລະ ການສະເໜີແນະໂອ້ນຮູ້ ແລະຕອບສະໜອງIMT	- ສຳຫຼວດແຜນການຊົນລະປະຫານທີ່ເຮັດຂຶ້ນແລ້ວ - ສຳຫຼວດທ່າແຮງກ່ຽວກັບ ໂຄງການ ຊຸມຊົນຄຸ້ມຄອງຊົນລະປະຫານ - ທົບທອນສິນ 2 ຂໍ້ສະເໜີແນະແຜນການກ່ຽວກັບລະບົບການຄຸ້ມຄອງ - ຈັດບຸລິມະສິດທີ່ມີແຜນການແລ້ວເພື່ອຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ
3. ການຂຸດຄົ້ນນຳໄຊ ແຫຼ່ງນຳໃຫ້ເປັນນຳຊົນລະປະຫານ ທີ່ດີ	<ຂໍ້ຈຳກັດ> - ຜົນຜະລິດກະສິກຳຕ່ຳ - ການເຊື່ອມໂຊມຂອງຊົນລະປະຫານ ທີ່ສ້າງຂຶ້ນແລ້ວ - ສະມາຄົມຜູ້ນຳໄຊນຳອ່ອນແອ - ຄວາມມຸ່ງຫວັງດ້ານຍິດທາງການປັບປຸງ ຝັດຫຼາຍຮູບຫຼາຍສີມີຈຳກັດ - ຜົນຜະລິດທາຍຕໍ່ຜົນຜະລິດກະສິກຳ ດ້ວຍນຳຖ້ວມ ໂດຍສະເພາະລະບຽບຕາມລຳແມ່ນຳຂອງ	- ເພີ່ມຜົນຜະລິດກະສິກຳດ້ວຍຄວາມກ້າຫານເຮັດແບບຫຼາກຫຼາຍເພື່ອໃຫ້ເພີ່ມຂຶ້ນ ການຜະລິດກະສິກຳບົນຜົນຖານ ແບບຍືນຍານ - ເພີ່ມການຮັບປະກັນສະບຽງອາຫານ ແລະລາຍຮັບ	- ຜືນຜູ້ ແລະກໍ່ສ້າງ ໂຄງການຊົນລະປະຫານຂະໜາດກາງທາງໃຫຍ່ໂດຍ ການຮ່ວມມືກັບຊຸມຊົນ - ຕອບສະໜອງແລະກໍ່ສ້າງການປ້ອງກັນໄພນຳຖ້ວມເພື່ອນຳໄຊ ແບບຍືນຍານ ໃນເຂດທີ່ມີນຳຖ້ວມ - ສະໜອງການບໍລິການດ້ານສົ່ງເສີມ ໃຫ້ແກ່ຊາວກະສິກອນ - ເພີ່ມຄວາມຮູ້ຄວາມສາມາດໃຫ້ພະນັກ ງານ ກ.ປ ແຂວງ ແລະທ້ອງຖານ ກ.ປ

7-25

ບັນດາໜ້າທີ່	ບັນດາໜ້າທີ່	ບັນດາໜ້າທີ່	ບັນດາໜ້າທີ່
- ຜືນຜູ້ເຮັດຊົນລະປະຫານທີ່ມີປັດຈຸບັນ ດ້ວຍການມອບໂອນການຄຸ້ມຄອງຢ່າງເຕັມສ່ວນ (ຄາດຄະເນປະມານ 100.000 ເຮັກຕາ)	ກົມຊົນລະປະຫານ ກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ NAFES	IR-2 IR-3 IR-1 IR-5	ໂຄງການພັດທະນາ ແລະຄຸ້ມຄອງກະຈ່າຍອຳນາດຊົນລະປະຫານ ໂຄງການພັດທະນາກະສິກຳ ໂຄງການຂະແໜງຊຸມຊົນຄຸ້ມຄອງຊົນລະປະຫານ ໂຄງການຊຸມຊົນຄຸ້ມຄອງຊົນລະປະຫານຂະໜາດນ້ອຍ
- ຂໍ້ມູນອ່າວສານສະເພາະ ແລະສະເໜີແນະແກ່ການສະນັບສະໜູນລະບົບIMT	ກົມຊົນລະປະຫານກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ NAFES	IR-4	ພັດທະນາ TA ຂອງ IMT ໃຫ້ເພີ່ມຂຶ້ນໂອ
- ປັບປຸງສະມັດຕະພາບເຂົ້າດ້ວຍການນຳໄຊລະບົບຊົນລະປະຫານ - ຫຼຸດຜ່ອນຜົນເສັຍຫາຍການຜະລິດກະສິກຳຈາກໄພນຳຖ້ວມ - ປັບປຸງການຄຸ້ມຄອງVDF	ກົມຊົນລະປະຫານ ກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ NAFES	IR-6 IR-7 IR-8	TA ພັດທະນາຊັບພະຍາກອນແຫຼ່ງນຳພາກເໜືອ ແລະພາກກາງ TAນຳໄຊຊົນລະປະຫານໃຫ້ເຕີເລືອອຸດສົມຊັບພະຍາກອນນຳສຳລັບພັດທະນາກະສິກຳແບບຫຼາຍຮູບຫຼາຍສີ ນຳໄຊຊົນລະປະຫານໃຫ້ເຕີເລືອອຸດສົມຊັບພະຍາກອນນຳສຳລັບພັດທະນາກະສິກຳແບບຫຼາຍຮູບຫຼາຍສີ

ADB
WB
ອົງການຈັດຕັ້ງສາກົນ ແລະຮ່ວມມືສອງຝ່າຍ

ອົງການຈັດຕັ້ງສາກົນ ຕ່າງໆ ແລະຮ່ວມມືສອງຝ່າຍ

ອົງການຈັດຕັ້ງສາກົນ ຕ່າງໆ ແລະການຮ່ວມມືສອງຝ່າຍ

10. ຊົນລະປະທານ

ອົງປະກອບ ຫຼັກ	ຂໍ້ຈຳກັດ ແລະ ຫາແຂງ	ຈຸດປະສົງ	ຄວາມຕ້ອງການໃຫ້ມີການຕົກເນີນງານ	ຈຸດພາຍ/ເປົ້າໝາຍ	ອົງການຈັດຕັ້ງ ທີ່ສຳຄັນ	ບົດສະເໜີ ໂຄງການ ແລະ ແຜນງານ		
						ລະຫັດ	ບົດສະເໜີ	ຜູ້ສະໜອງແຫຼ່ງ
ພັດທະນາຊົນ ລະປະທານ ອະໜາດນ້ອຍ ແລະ ຄຸ້ມຄອງ ໂດຍຜ່ານ ການຊຸກຍູ້ສະ ນັບສະໜູນ ການມອບ ໂອນຄຸ້ມຄອງ ນຳໄຊ້ຊົນລະ ປະທານ (ການຈັດຕັ້ງ ປະຕິບັດ)	<ຂໍ້ຈຳກັດ> - ຜົນຜະລິດກະສິກຳຕ່ຳ - ຄວາມເຊື່ອມໂຊມຂອງ ຊຸບທ ທີ່ສ້າງ ຂຶ້ນແລ້ວ - ສະມາຄົມຜູ້ນຳໄຊ້ນຳອ່ອນແອ - ການກະກຽມມອບໂອນບໍ່ທັນພຽງພໍ ເບິ່ງໃນແງ່ລະບຽບກົດໝາຍຂອງລັດຖະ ບານ 02M ຕະຫຼາດນ້ອຍ ແລະ ອື່ນໆ	- ອຳນວຍຄວາມສະດວກຢ່າງເຕັມສ່ວນ ຂອງການມອບໂອນກິດຈະກຳ ຊຸບທ ໃຫ້ ປະຊາຊົນຄຸ້ມຄອງນຳໄຊ້ - ເພີ່ມຜົນຜະລິດກະສິກຳເຮັດໃຫ້ມີຄວາມ ກ້າຫາມໃນການປູກຝັດຫຼາຍຮູບຫຼາຍສີ - ເພີ່ມທະວີການຄ້າປະກັນສະບຽງອາ ຫານ ແລະ ລາຍຮັບ - ປັບປຸງອ່າງໂຄ່ງດ້ວຍການຫຼຸດຜ່ອນ ການຖາງປາເຮັດໄຮ່ ແລະ ສົ່ງເສີມການ ປູກໄມ້ໃນເຂດພູດອຍ	- ຊ່ວຍຊົນລະປະທານ ແລະ 02M ຂອງ ລະບົບຊົນລະປະທານ - ມີຜູ້ໂຄງການທີ່ມີໃນປະຈຸບັນ - ກໍ່ສ້າງທາງດິນແດງເຂົ້າຫາເມືອງ - ຕອບສະໜອງຄວາມຮູ້ຄວາມສາມາດ ເພີ່ມໃຫ້ແກ່ພະນັກງານ ກປ ແຂວງ ແລະ ຫ້ອງການ ກປ ເມືອງ - ສະນັບສະໜູນ ສະຖາບັນການຈັດຕັ້ງ ແລະ ລະບົບ VDR	- ມີຜູ້ເຂດຊົນລະປະທານທີ່ມີປັດຈຸບັນ ດ້ວຍການມອບໂອນການຄຸ້ມຄອງຢ່າງ ເຕັມສ່ວນ (ຄາດຄະເນປະມານ 100.000 ເຮັກຕາ)	ກົມຊົນລະປະ ທານ ກະຊວງ ກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ NAFES	IR-2 IR-3 IR-1 IR-5	ໂຄງການພັດທະນາ ແລະ ຄຸ້ມຄອງ ກະຈ່າຍອຳນາດຊົນລະປະທານ ໂຄງການພັດທະນາກະສິກຳ ໂຄງການຂະແໜງຊຸມຊົນຄຸ້ມຄອງຊົນ ລະປະທານ ໂຄງການຊຸມຊົນຄຸ້ມຄອງຊົນລະປະທານ ຂະໜາດນ້ອຍ	ADB WB ອົງການຈັດຕັ້ງສາກົນ ແລະ ຮ່ວມມືສອງຝ່າຍ
2. ສະນັບສະ ໜູນການ ໂອນນິດ ຄຸ້ມຄອງຊົນ ລະປະທານ	<ຂໍ້ຈຳກັດ> - ຜົນຜະລິດກະສິກຳຕ່ຳ - ການເຊື່ອມໂຊມຂອງຊົນລະປະທານທີ່ ສ້າງຂຶ້ນແລ້ວ - ສະມາຄົມຜູ້ນຳໄຊ້ນຳອ່ອນແອ - ການກະກຽມການມອບໂອນບໍ່ທັນ ພຽງພໍເບິ່ງໃນກົດລະບຽບຫຼັກການຂອງ ລັດຖະບານ 02M ຕະຫຼາດອະໜາດນ້ອຍ ແລະ ອື່ນໆ	- ສ້າງຕັ້ງຖານຂໍ້ມູນຂອງໂຄງການຊົນ ລະປະທານທີ່ມີປັດຈຸບັນ - ສ້າງຕັ້ງຂໍ້ມູນຜົນຖານແຜນການຄຸ້ມ ຄອງຊົນລະປະທານທ່າແຮງ ແລະ ຊຸມ ຊົນ - ຕອບສະໜອງຂໍ້ມູນທີ່ຈຳເປັນ ແລະ ການສະເໜີແນະນຳໄວ້ນັ້ນ ແລະ ຕອບສະ ໜອງ IMT	- ສຳຫຼວດແຜນການຊົນລະປະທານທີ່ ເຮັດຂຶ້ນແລ້ວ - ສຳຫຼວດທ່າແຮງກ່ຽວກັບໂຄງການ ຊຸມຊົນຄຸ້ມຄອງຊົນລະປະທານ - ທົບທວນສິນ 2 ຂໍ້ສະເໜີແນະແຜນການ ກ່ຽວກັບລະບົບການຄຸ້ມຄອງ - ຈັດບຸລິມະສິດທີ່ມີແຜນການແລ້ວເພື່ອ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ	- ຂໍ້ມູນອຳນວຍສະເພາະ ແລະ ສະເໜີ ແນະນຳການສະນັບສະໜູນລະບົບ IMT	ກົມຊົນລະປະ ທານ ກະຊວງ ກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ NAFES	IR-4	ພັດທະນາ TA ຂອງ IMT ໃຫ້ເພີ່ມຂຶ້ນໄວ ອົງການຈັດຕັ້ງສາກົນ ຕ່າງໆ ແລະ ຮ່ວມມື ສອງຝ່າຍ	
3. ການຂຸດ ຄົ້ນນຳໄຊ້ ແຫຼ່ງນຳໄຊ້ ເປັນນຳຊົນ ລະປະທານ ຜູ້ຄຸ	<ຂໍ້ຈຳກັດ> - ຜົນຜະລິດກະສິກຳຕ່ຳ - ການເຊື່ອມໂຊມຂອງຊົນລະປະທານ ທີ່ສ້າງຂຶ້ນແລ້ວ - ສະມາຄົມຜູ້ນຳໄຊ້ນຳອ່ອນແອ - ຄວາມມຸ່ງຫວັງດ້ານວິຊາການປັບປຸງ ຜົນຜະລິດຫຼາຍຮູບຫຼາຍສີນີ້ຈຳກັດ - ຜົນຜະລິດຫຼາຍຕໍ່ຜົນຜະລິດກະສິກຳ ດ້ວຍນຳຖ້ວມໂດຍສະເພາະລຽນຕາມ ລຳດັບນຳຖ້ວມ	- ເພີ່ມຜົນຜະລິດກະສິກຳດ້ວຍຄວາມກ້າ ຫາມເຮັດແບບຫຼາກຫຼາຍເພື່ອໃຫ້ເພີ່ມ ຂຶ້ນ ການຜະລິດກະສິກຳບົນຜືນຖານ ແບບຍືນຍານ - ເພີ່ມການຮັບປະກັນສະບຽງອາຫານ ແລະ ລາຍຮັບ	- ມີຜູ້ຝູ ແລະ ກໍ່ສ້າງ ໂຄງການຊົນລະ ປະທານຂະໜາດກາງຫາໃຫຍ່ ໂດຍ ການຮ່ວມມືກັບຊຸມຊົນ - ຕອບສະໜອງແລະ ກໍ່ສ້າງການປ້ອງ ກັນໄພນຳຖ້ວມເພື່ອນຳໄຊ້ ແບບຍືນຍານ ໃນເຂດທີ່ມີນຳຖ້ວມ - ສະໜອງການບໍລິການດ້ານສົ່ງເສີມ ໃຫ້ແກ່ຊາວກະສິກອນ - ເພີ່ມຄວາມຮູ້ຄວາມສາມາດໃຫ້ພະນັກ ງານ ກ.ປ ແຂວງ ແລະ ຫ້ອງການ ກ.ປ	- ປັບປຸງສະມັດຕະພາບເຂົ້າດ້ວຍການ ນຳໄຊ້ລະບົບຊົນລະປະທານ - ຫຼຸດຜ່ອນຜົນເສັຍຫາຍການຜະລິດກະສິ ກຳຈາກໄພນຳຖ້ວມ - ປັບປຸງການຄຸ້ມຄອງ VDF	ກົມຊົນລະປະ ທານ ກະຊວງ ກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ NAFES	IR-6 IR-7 IR-8	TA ພັດທະນາຊັບພະຍາກອນແຫຼ່ງນຳ ພາກເໜືອ ແລະ ພາກກາງ TA ນຳໄຊ້ຊົນລະປະທານໃຫ້ເຕີເມື່ອຂຸດຄົ້ນ ຊັບພະຍາກອນນຳສຳລັບພັດທະນາກະສິ ກຳແບບຫຼາຍຮູບຫຼາຍສີ ນຳໄຊ້ຊົນລະປະທານໃຫ້ເຕີເມື່ອຂຸດຄົ້ນຊັບ ພະຍາກອນນຳສຳລັບພັດທະນາກະສິກຳ ແບບຫຼາຍຮູບຫຼາຍສີ	ອົງການຈັດຕັ້ງສາກົນ ຕ່າງໆ ແລະ ການຮ່ວມ ມືສອງຝ່າຍ

7-25

10. ຊົນລະປະຫານ

ຊື່ປະກອນ	ໂຕເກີດ ແລະ ທ່າແຮງ	ຈຸດປະສົງ	ສະໜັບສະໜູນການປະກອບສ່ວນໃນການ
			ເມືອງ
			-ສະນັບສະໜູນການຄຸ້ມຄອງVDF -ສ້າງຕັ້ງສູນສໍາຫຼວດອອກແບບ ຊົນລະປະຫານປຸກຝັດເຂດເນີນສູງ ແລະ ຈຸດຜັດລອງ -ໃຫ້ຂໍ້ມູນທີ່ຈໍາເປັນ ແລະ ການຄົ້ນຄວ້າ -ສ້າງຕັ້ງຫຼັກສູດການຝຶກອົບຮົມພະນັກງານ ແລະ ຊາວກະສິກອນ
4. ພັດທະນາແຫຼ່ງນໍ້າໄຕ້ດິນ	<ຂໍ້ຈໍາກັດ> -ຜືນທີ່ອັບນໍ້າຊົນລະປະຫານຢູ່ເຂດສະເພາະບໍ່ພຽງພໍ <ທ່າແຮງ> -ທ່າແຮງນໍ້າໄຕ້ດິນຄົງທີ່ເພື່ອເຮັດໃຫ້ຊົນລະປະຫານເພີ່ມຂຶ້ນ	-ສົ່ງເສີມປຸກຝັດເປັນສິນຄ້າມີລາຄາສູງ ດ້ວຍການນໍາໄຊ້ຊັບພະຍາກອນນໍ້າໄຕ້ດິນ	-ກວດກາທ່າແຮງນໍ້າໄຕ້ດິນ -ສ້າງຕັ້ງແບບກ່ຽວກັບແຜນການນໍາໄຊ້ນໍ້າໄຕ້ດິນ -ສົ່ງເສີມແຜນນໍາໄຊ້ຊົນລະປະຫານນໍ້າໄຕ້ດິນເຊື່ອມໂຍນກັບແຜນງານພັດທະນາຊົນນະບົດ
5. ຫຼຸດຜ່ອນໄພພິບັດຈາກໄພນໍ້າຖ້ວມ	<ຂໍ້ຈໍາກັດ> -ນໍ້າຖ້ວມຜົນຜະສິດກະສິກໍາ ແລະ ຊັບສິນໃນເຂດທີ່ຖືກນໍ້າຖ້ວມລຽບຕາມລໍາແມ່ນໍ້າຂອງໃນລະດູຝົນທີ່ມີກເກີດນໍ້າຖ້ວມ	-ອັບປະກັນຜົນຜະສິດກະສິກໍາ ແລະ ຊັບສິນໃນເຂດທີ່ຖືກນໍ້າຖ້ວມລຽບຕາມລໍາແມ່ນໍ້າຂອງໃນລະດູຝົນທີ່ມີກເກີດນໍ້າຖ້ວມ	-ປະເມີນຜົນເສັຍຫາຍລະອຽດໃນລະດູທີ່ມີນໍ້າຖ້ວມ -ຄັດເລືອກຈຸດສູນ -ອາງແຜນຜືນຝູ ແລະ ຍົກລະດັບປ້ອງກັນນໍ້າຖ້ວມ

ຈຸດປະສົງ	ກົນຊົນລະປະຫານ	ກຳລັງ	ສະໜັບສະໜູນການປະກອບສ່ວນໃນການ	ອົງການຈັດຕັ້ງສາກົນ
			IR-10 ຮ່ວມມືດ້ານວິຊາການສໍາຫຼັບປຸກຝັດເນີນສູງກັບສູນສໍາຫຼວດອອກແບບຊົນລະປະຫານ	
-ນໍາໄຊ້ນໍ້າໄຕ້ດິນຢ່າງມີປະສິດຕິຜົນ ແລະ ມີປະສິດຕິຜົນການນໍາໄຊ້ຫຼາກຫຼາຍສໍາລັບປຸກຝັດແບບຍືນຍານ	ກົນຊົນລະປະຫານ ກະຊວງກະສິກໍາ ແລະ ປ່າໄມ້	IR-9	ພັດທະນາ ແລະ ຄຸ້ມຄອງນໍ້າໄຕ້ດິນ	ອົງການຈັດຕັ້ງສາກົນຕ່າງໆ ການຮ່ວມມືຂອງຝ່າຍ
-ລຽບຕາມລໍາແມ່ນໍ້າຂອງ 150 ກິໂລແມັດແມ່ນຖືກນໍ້າຖ້ວມ, ໃນນັ້ນ 120 ກິໂລແມັດແມ່ນມີໂຄງການນັກຖ້ວມເປັນປະຈໍາສະນັ້ນຕ້ອງໄດ້ປ້ອງກັນເນື້ອທີ່ຈາກນໍ້າຖ້ວມ	ກົນຊົນລະປະຫານ	IR-11	ຫຼຸດຜ່ອນໄພພິບັດຈາກນໍ້າຖ້ວມ	ອົງການຈັດຕັ້ງສາກົນຕ່າງໆ ການຮ່ວມມືຂອງຝ່າຍ

10. ຊົນລະປະຫານ

ອົງປະກອບ ຫຼັກ	ອົງຈຳກັດ ແລະ ທາແຮງ	ຈຸດປະສົງ	ຄວາມຕ້ອງການໃຫ້ມີການດຳເນີນງານ
			ເມືອງ
			- ສະນັບສະໜູນການຄຸ້ມຄອງ VDF - ສ້າງຕັ້ງສູນສຳຫຼວດອອກແບບ ຊົນລະປະຫານປູກຜິດເອດເນີນສູງ ແລະ ຈຸດຕິດລອງ - ໃຫ້ອຳນວນທີ່ຈຳເປັນ ແລະ ການຄັ້ນຄວ້າ - ສ້າງຕັ້ງຫຼັກສູດການຝຶກອົບຮົມພະນັກງານ ແລະ ຊາວກະສິກອນ
4. ພັດທະນາແຫຼ່ງນ້ຳໄຕ້ດິນ	<ອົງຈຳກັດ> - ມີນ້ຳຮັບນ້ຳຊົນລະປະຫານຢູ່ເຂດສະເພາະບໍ່ບຽງພໍ <ທ່າແຮງ> - ທ່າແຮງນ້ຳໄຕ້ດິນຄົງທີ່ເມື່ອເຮັດໃຫ້ຊົນລະປະຫານເພີ່ມຂຶ້ນ	- ສົ່ງເສີມປູກຜິດເປັນສິນຄ້າມີລາຄາສູງ ດ້ວຍການນຳໄຊ້ຊັບພະຍາກອນນ້ຳໄຕ້ດິນ	- ກວດກາທ່າແຮງນ້ຳໄຕ້ດິນ - ສ້າງຕົວແບບກ່ຽວກັບແຜນການນຳໄຊ້ນ້ຳໄຕ້ດິນ - ສົ່ງເສີມແຜນນຳໄຊ້ຊົນລະປະຫານນ້ຳໄຕ້ດິນເຊື່ອມໂຍມກັບແຜນງານພັດທະນາຊົນນະບົດ
5. ຫຼຸດຜ່ອນໄພພິບັດຈາກໄພນ້ຳຖ້ວມ	<ອົງຈຳກັດ> - ນ້ຳຖ້ວມຜົນຜະລິດກະສິກຳ ແລະ ຊັບສິນໃນເຂດທີ່ຖືກນ້ຳຖ້ວມລຽບຕາມລຳແມ່ນ້ຳຂອງທີ່ມີການເສັຍຫາຍຢ່າງໜັກໜ່ວງ	- ຮັບປະກັນຜົນຜະລິດກະສິກຳ ແລະ ຊັບສິນໃນເຂດທີ່ຖືກນ້ຳຖ້ວມລຽບຕາມລຳແມ່ນ້ຳຂອງໃນລະດູຜົນທີ່ມັກເກີດນີ້ນ້ຳຖ້ວມ	- ປະເມີນຜົນເສັຍຫາຍລະອຽດໃນລະດູທີ່ນີ້ນ້ຳຖ້ວມ - ຄັດເສືອກຸດສູນ - ວາງແຜນຜົນຜູ້ ແລະ ຍົກລະດັບປ້ອງກັນນ້ຳຖ້ວມ

ຈຸດໝາຍ/ເປົ້າໝາຍ	ອົງການຈັດຕັ້ງທີ່ອົບຮົມ	ບົດສະເໜີ ໂຄງການ ແລະ ແຜນງານ		
		ລະຫັດ	ຄິດຄຳ	ຜູ້ ລະບອບ ແຫ່ງ
		IR-10	ຮ່ວມມືດ້ານວິຊາການສຳຫຼັບປູກຜິດເນີນສູງກັບສູນສຳຫຼວດອອກແບບຊົນລະປະຫານ	
-ນ້ຳໄຊ້ນ້ຳໄຕ້ດິນຢ່າງມີປະສິດທິຜົນ ແລະ ມີປະສິດທິຜົນການນຳໄຊ້ຫຼາກຫຼາຍສຳລັບປູກຜິດແບບຍືນຍານ	ກົມຊົນລະປະຫານ ກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້	IR-9	ພັດທະນາ ແລະ ຄຸ້ມຄອງນ້ຳໄຕ້ດິນ	ອົງການຈັດຕັ້ງສາກົນຕ່າງໆ ການຮ່ວມມືຂອງຝ່າຍ
-ລຽບຕາມລຳແມ່ນ້ຳຂອງ 150 ກິໂລແມັດແມ່ນຖືກນ້ຳຖ້ວມ, ໃນນັ້ນ 120 ກິໂລແມັດແມ່ນມີໂຄງການມັກຖ້ວມເປັນປະຈຳສະນັ້ນຕ້ອງໄດ້ປ້ອງກັນເມື່ອທີ່ຈາກນ້ຳຖ້ວມ	ກົມຊົນລະປະຫານ	IR-11	ຫຼຸດຜ່ອນໄພພິບັດຈາກນ້ຳຖ້ວມ	ອົງການຈັດຕັ້ງສາກົນຕ່າງໆ ການຮ່ວມມືຂອງຝ່າຍ

7.2 ການຄັດເລືອກເອົາແຜນງານ ແລະ ໂຄງການເພື່ອຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກ່ອນປີ 2010

7.2.1 ວິທີການຈັດຕາມລຳດັບ

ແຜນປະຕິບັດງານສະເໜີໃນບັນບັນຊີ 110 ໂຄງການ ແລະ ແຜນງານກວມລວມເອົາແຜນງານຍ່ອຍກະສິກຳທັງໝົດ, ນອກຈາກວຽກງານປ່າໄມ້. ແປດໂຄງການ ແລະ ແຜນງານໃນນີ້ແມ່ນພວມດຳເນີນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ. 102 ໂຄງການ ແລະ ແຜນງານແມ່ນຈະແຕ່ກະຈາຍລວມເຖິງ 19 ປີ ຂອງແຜນປະຕິບັດງານ. ການເລີ່ມຕົ້ນ ແລະ ໄລຍະເວລາຂອງການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ແມ່ນຈະແຕກຕ່າງກັນຈາກໂຄງການຫາໂຄງການ ແລະ ລະບຽບທົ່ວໄປ, ແຜນງານແມ່ນຈະດຳເນີນການໃນໄລຍະເວລາອັນຍາວນານ.

ນີ້ແມ່ນທັງໝົດຂອງບັນຊີ ແລະ ຈະຍັງບໍ່ທັນແມ່ນທັງໝົດທີ່ໄດ້ຂຶ້ນບັນຊີໂຄງການ ແລະ ແຜນງານຄາດວ່າຈະໄດ້ມີໝາກຜົນບາງສິ່ງຕອບແທນໃນແງ່ເສດຖະກິດຈາກຜົນກະທົບຕົວຈິງກ່ຽວກັບການເຕີບໂຕຂອງວຽກງານກະສິກຳ. ນອກນັ້ນຊ່ວງໄລຍະສຳລັບແຕ່ລະໂຄງການ ແລະ ແຜນງານເຫຼົ່ານີ້ແມ່ນມີຄວາມແຕກຕ່າງກັນ. ບາງແຜນງານເຊັ່ນ: ການພັດທະນາລູກປາ ຫຼື ການນຳໃຊ້ແນວພັນລູກປະສົມຈະສາມາດມີໝາກຜົນທີ່ເຫັນຜົນຮັບໄດ້ໃນບໍ່ເທົ່າໃດປີຂ້າງໜ້າອີກດ້ານອື່ນໆ ເຊັ່ນ: ການພັດທະນາຊີວະປະທານ, ລະບົບກະສິກຳ-ປ່າໄມ້ສວນປູກໄມ້ ຫຼື ແຜນງານຄົ້ນຄວ້າອາດຈະສະເໜີການລົງທຶນຫຼາຍປີກ່ອນທີ່ຈະໄດ້ຜົນຕອບແທນເປັນຈິງ. ການພັດທະນາຊັບພະຍາກອນມະນຸດກໍເໝືອນກັນສະເໜີໄລຍະຂອງປີຍາວຢ່າງພຽງພໍກ່ອນທີ່ຈະຮັບເອົາ ແລະ ຝຶກອົບຮົມພະນັກງານ ແລະ ສາມາດນຳໃຊ້ຄວາມຮູ້ຄວາມສາມາດຂອງເຂົາເຈົ້າເພື່ອມອງເຫັນໄດ້ໝາກຜົນຂອງຜົນຮັບ. ໂຄງການກໍ່ສ້າງໄດ້ຮວມທັງການກະກຽມອອກແບບ ແລະ ກໍ່ສ້າງສຳລັບຊ່ວງໄລຍະຫຼາຍປີ ແລະ ລົງທຶນຫຼາຍປີ ກ່ອນໂຄງການຈະມີຜົນຕອບແທນເປັນຈິງເຊັ່ນ ໃນກໍລະນີຂອງໂຄງການກໍ່ສ້າງຊີວະປະທານໃໝ່.

ແຜນປະຕິບັດງານກວມເອົາສອງທົດສັດຕະວັດ (20 ປີ) ໝາຍເຖິງວ່າບັນຊີແຜນງານ ແລະ ໂຄງການມີຄວາມຕ້ອງການທີ່ຈະຕ້ອງໄດ້ທົບທວນຄືນເອົາເຂົ້າໃນແຜນຢ່າງເປັນປະຈຳ, ບາງເທື່ອ ສາມປີເຮັດເທື່ອໜຶ່ງ. ອັນນີ້ແມ່ນມີຄວາມຈຳເປັນເພື່ອເຮັດໃຫ້ເຫັນໄດ້ເຖິງຄວາມຄືບໜ້າຂອງບຸລິມະສິດເນື້ອໃນ ແລະ ຂໍ້ຈຳກັດ ແລະ ເພື່ອຮັບປະກັນວ່າໂຄງການຈະໄດ້ເຫັນຄວາມຕ້ອງການທີ່ສຳຄັນເປັນສ່ວນໄຫຍ່ວ່າສາມາດເພີ່ມຂຶ້ນໃນແຕ່ລະໄລຍະເວລາໃນການດຳເນີນການພັດທະນາ.

ການຕັດສິນໃຈກ່ຽວກັບການຈັດລຳດັບຂອງຈຳນວນໂຄງການຢ່າງຫຼວງຫຼາຍນີ້, ມັນແມ່ນສຳຄັນທີ່ຈະຮັບປະກັນວ່າໂຄງການປະສົມແມ່ນມີພຽງພໍກັບຈຳນວນຂອງໂຄງການທີ່ວ່າພື້ນຖານການສ້າງຂຶ້ນເພື່ອສືບຕໍ່ພັດທະນາຊັບພະຍາກອນມະນຸດ ແລະ ແຫຼ່ງຕົ້ນທຶນ. ມັນມີຄວາມຕ້ອງການເໝືອນກັນທີ່ຈະເໝີໃສ່ການຝຶກອົບຮົມ ແລະ ການກໍ່ສ້າງຄວາມຮູ້ຄວາມສາມາດ, ການລົງທຶນໃນການພັດທະນາດິນ ແລະ ນ້ຳ ໃຫ້ພຽງພໍ ເພື່ອໃຫ້ສືບຕໍ່ຂະຫຍາຍພື້ນຖານການຜະລິດ. ມັນແມ່ນມີຄວາມຕ້ອງການເໝືອນກັນທີ່ຈະເອົາຕົ້ນທຶນ ແລະ ລາຍຮັບຕົວຈິງເຂົ້າປະສົມ

ປະສານກັນເພື່ອຮັບປະກັນໃຫ້ແກ່ຄວາມສົມສ່ວນກັບກອບງົບປະມານປີ ແມ່ນສາມາດເຮັດໄດ້ ສຳລັບລາຍຮັບທີ່ເກີດຂຶ້ນຊ້ອນກັນເຊັ່ນ: ການຈ່າຍເງິນເດືອນ, ການໃຫ້ເງິນຊຸກຍູ້ອື່ນໆແກ້ ໄຂພະນັກງານ ແລະ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແຜນງານໃຫ້ມີຄວາມຮຽບຮອ້ຍດີ.

ຄວາມຕ້ອງການທີ່ສຳຄັນສ່ວນຫຼາຍສຳລັບການຈັດລຳດັບແມ່ນຍ້ອນຄວາມຕ້ອງການທີ່ຈະ ເລືອກເອົາແຜນງານ ແລະ ໂຄງການແບບປະສົມປະສານກັນ ວ່າຈະເຮັດໃຫ້ເກີດຂຶ້ນໃນເວລາ ດຽວກັນ ແລະ ເພິ່ງພາອາໄສກັນໄດ້ມີການປະຕິບັດກ່ຽວຂ້ອງກັນເຫຼົ່ານີ້ອາດສາມາດເຮັດໃຫ້ມີ ຜົນກະທົບສູງສຸດໃນທາງບວກຕໍ່ການເຕີບໂຕດ້ານກະສິກຳ. ໃນເວລາດຽວກັນ, ການຄັດເລືອກ ແຜນງານ ແລະ ໂຄງການແມ່ນຈະຕ້ອງໄດ້ເບິ່ງໃນແງ່ກວມລວມທັງໝົດຂອງຊັບພະຍາກອນ ຫຼື ກອບງົບປະມານ ສຳລັບແຕ່ລະປີ ຈະບໍ່ແມ່ນໝົດທຸກໂຄງການ ແລະ ແຜນງານເຫຼົ່ານີ້ທີ່ ຈະສາມາດຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໄດ້ທັງໝົດໃນເວລາດຽວ.

ວິທີການເພື່ອຈັດລຽງລຳດັບແມ່ນເປັນເອກະລາດຢ່າງຈະແຈ້ງກ່ຽວກັບຈຸດໝາຍ ຫຼື ຈຸດປະສົງ ຂອງແຜນປະຕິບັດວຽກງານ. ມີຫຼາຍປັດໃຈທີ່ຈະສາມາດນຳໃຊ້ເພື່ອຕັດສິນໃຈກ່ຽວກັບບຸລິມະ ສິດ ແລະ ການຈັດລຽງລຳດັບ. ສຳນັກເຖິງອັນໜຶ່ງໄດ້ວ່າແມ່ນນຳໃຊ້ການວິເຄາະໃນໂຄງການ ທີ່ມີອັດຕາສ່ວນດ້ານເສດຖະກິດກັບຜົນຕອບແທນ (ERR). ແຕ່ໃນນີ້ໄດ້ມີ ການພິຈາລະນາ ຫຼາຍໆບັນຫາອື່ນໆເຂົ້ານຳເຊັ່ນ: ມັນມີຜົນກະທົບກ່ຽວກັບການພັດທະນາຊຸມນະບົດ, ເປັນຜົນ ດີຕໍ່ການລົບລ້າງຄວາມທຸກຈົນ, ເປັນຜົນດີໃຫ້ແກ່ການສ້າງວຽກເຮັດງານທຳ, ເປັນຜົນດີຕໍ່ການ ສ້າງລາຍຮັບ, ຜົນກະທົບຕໍ່ຜູ້ໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດ, ມີຄວາມຕ້ອງການທີ່ຈະຫັນປ່ຽນການດຳລົງ ຊີວິດເຮັດການກະສິກຳແມ່ນເປັນແງ່ມຸມໜຶ່ງທີ່ຕ້ອງການຈະໄດ້ເອົາໃຈໃສ່ພິຈາລະນາໃນຂັ້ນຕໍ່ ໄປມັນແມ່ນຕ້ອງໄດ້ມີການພິຈາລະນາບັນຫາອື່ນໆ ເໝືອນກັນເຊັ່ນວ່າເປັນຕົວຄຸນຂອງຜົນດີ ຕໍ່ຂອງການລົງທຶນ ແລະ ການເຊື່ອມໂຍມກັນໃນຕໍ່ໜ້າ ແລະ ຄືນຫຼັງ. ສິ່ງເຫຼົ່ານີ້ແມ່ນກ່ຽວກັບ ດ້ານຜົນກະທົບ ຫຼື ດ້ານເຮັດໃຫ້ເກີດມີຜົນດີ. ເຖິງຢ່າງໃດກໍຕາມໃນການຈັດລຽງລຳດັບອັນນີ້ ແມ່ນມີຄວາມຕ້ອງການທີ່ຈະໄດ້ກວດສອບການສະເໜີພື້ນຖານການຕອບສະໜອງສຳລັບ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຢ່າງໄດ້ຮັບຜົນດີຂອງໂຄງການ ແລະ ແຜນງານເໝືອນກັນ. ອັນນີ້ລວມທັງ ຄວາມອາດສາມາດເປັນໄປໄດ້ຂອງປັດໃຈນຳເຂົ້າຂອງແຜນງານ ແລະ ໂຄງການ, ຄວາມສາ ມາດທີ່ເປັນໄປໄດ້ທາງດ້ານຄວາມຮູ້ຂອງບຸກຄະລາກອນ, ຄວາມຮູ້ຄວາມສາມາດໃນການຈັດ ຕັ້ງປະຕິບັດຂອງອົງການຈັດຕັ້ງ, ຄວາມເປັນໄປໄດ້ຂອງແຫຼ່ງທຶນສຳລັບການດຳເນີນງານ ແລະ ປົກປັກຮັກສາໂຄງການທີ່ອຳນວຍຄວາມສະດວກຈົນກວ່າສຳເລັດ.

ປັດໃຈສຳລັບການຈັດລຽງລຳດັບມີດັ່ງລຸ່ມນີ້:

- ຜົນກະທົບໂດຍກົງຂອງໂຄງການ/ແຜນງານຕໍ່ມູນຄ່າເພີ່ມ (GDP);
- ຄວາມສາມາດຂອງການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໂຄງການ/ແຜນງານທີ່ມີໃນປັດຈຸບັນຢູ່ ແຂວງ ແລະ ເມືອງ;
- ບັນດາໂຄງການ/ແຜນງານທີ່ມີມູນຄ່າຕໍ່າ ແລະ ມີໝາກຜົນໄວ;
- ໂຄງການທີ່ເຂົ້າຮ່ວມໃນການ “ລົງທຶນກໍ່ສ້າງພື້ນຖານ” ຕົວຢ່າງ: ຝຶກອົບຮົມຄູ່ຝຶກ, ຝຶກອົບຮົມການສົ່ງເສີມ, ພື້ນຖານການຜະລິດແນວພັນ ແລະ ແນວພັນລູກປະສົມ;

- ໂຄງການ/ແຜນງານທີ່ຮັກສາຄວາມດຸ່ງຂອງຂະແໜງການຍ່ອຍ ແລະ ເພີ່ມການອະນຸມັດງົບປະມານສຳລັບລາຍປັດຈຸບັນ.

7.2.2 ການປະເມີນຜົນສຳລັບການຈັດລຽງລຳດັບ

ບົນພື້ນຖານປັດໃຈທີ່ກ່າວມາຂ້າງເທິງນັ້ນ, ໄດ້ມີການປະເມີນຜົນເບື້ອງຕົ້ນສຳລັບການຈັດລຽງບຸລິມະສິດ ແລະ ການຈັດລຽງລຳດັບຂຶ້ນ. ໂຄງການທັງໝົດໄດ້ແບ່ງອອກເປັນສາມປະເພດ ໃນກໍລະນີທີ່ໂຄງການກຳລັງເລີ່ມຕົ້ນແມ່ນ ມີຄື: (i) ປະເພດ S: ໂຄງການທີ່ໝວດດຳເນີນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຢູ່, (ii) ປະເພດ A: ໂຄງການທີ່ຈະເລີ່ມຕົ້ນກ່ອນປີ 2010 ແລະ (iii) ປະເພດ B: ໂຄງການຈະເລີ່ມຕົ້ນຫຼັງຈາກປີ 2011. ພາຍຫຼັງທີ່ໄດ້ປະເມີນຜົນເບື້ອງຕົ້ນ, ກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ໄດ້ມີຄຳເຫັນ ຕໍ່ການຈັດບຸລິມະສິດ ທີ່ຈະໄດ້ມີການພິຈາລະນາເໝືອນກັນ. ຜົນດັ່ງກ່າວແມ່ນໄດ້ສະແດງໃນເອກະສານຄັດຕິດ 1 “ບັນຊີທີ່ສະເໜີໂຄງການ ແລະ ແຜນງານ”. ຈຳນວນໂຄງການທີ່ສະເໜີໂດຍການຈັດປະເພດສຳລັບແຕ່ລະແຜນງານຍ່ອຍແມ່ນໄດ້ສັງລວມໜ້ອຍດັ່ງຕໍ່ໄປນີ້:

ຕາຕະລາງ 7.2. ລຳດັບຂອງການສະເໜີແຜນງານ ແລະ ໂຄງການ

	ຂະແໜງການຍ່ອຍ	ຈ/ແຜນງານ ແລະໂຄງການ	ໝວດປະຕິບັດ	2001-2010	2011-2020
			(S)	(A)	(B)
1	ພັດທະນາຊັບພະຍາກອນດິນ ແລະ ນ້ຳ	9	-	4	4
2	ການຈັດຕັ້ງ ແລະ ສະຖາບັນການຈັດຕັ້ງ	13	-	7	6
3	ພັດທະນາຊັບພະຍາກອນມະນຸດ	7	-	5	2
4	ເນື້ອທີ່ການປູກພືດ	22	2	13	7
5	ລ້ຽງສັດ ແລະ ການປະມົງ	12	2	6	4
6	ການຖາງປ່າເຮັດໄຮ່ຄົງທີ່	9	-	6	3
7	ບຸ່ງແຕ່ງ-ກະສິກຳ ແລະ ການຕະຫຼາດ	9	-	5	4
8	ການເງິນຊົນນະບົດ	13	2	5	6
9	ພັດທະນາຊົນນະບົດ	5	-	3	2
10	ຊົນລະປະທານ	11	2	4	5
	ລວມ:	110	8	58	44

ພາກທີ 8 ການປະເມີນຜົນດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ

8.1 ລະບຽບການ ແລະ ກົດໝາຍສິ່ງແວດລ້ອມ

ໃນປີ 1999 ລັດຖະບານໄດ້ຜ່ານກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການປົກປັກຮັກສາສິ່ງແວດລ້ອມ^{1/}. ຕໍ່ມາໄດ້ສ້າງແຜນປະຕິບັດວຽກງານດ້ານສະພາບແວດລ້ອມແຫ່ງຊາດ ຄັ້ງທີ 2nd ປີ 2000^{2/} ແລະ ກົດລະບຽບກ່ຽວກັບສິ່ງແວດລ້ອມ^{3/}.

(1) ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການປົກປັກຮັກສາສິ່ງແວດລ້ອມ (ELP)

ຜ່ານການຄົ້ນຄວ້າສົນທະນາກ່ຽວກັບບົດບັນຍັດທົ່ວໄປ ຂອງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການປົກປັກຮັກສາສິ່ງແວດລ້ອມ, ມາດຕາ 5 ໄດ້ກ່າວກ່ຽວກັບຫຼັກການພື້ນຖານກ່ຽວກັບການປົກປັກຮັກສາສິ່ງແວດລ້ອມ.

- (a) ຕ້ອງເອົາການປ້ອງກັນສິ່ງແວດລ້ອມເປັນວຽກງານຕົ້ນຕໍ, ເອົາການແກ້ໄຂ ແລະ ການບູລະນະຟື້ນຟູສິ່ງແວດລ້ອມເປັນວຽກງານສຳຄັນ;
- (b) ແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດສັງຄົມແຫ່ງຊາດ ຕ້ອງມີແຜນການປົກປັກຮັກສາສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດ;
- (c) ທຸກຄົນ ແລະ ອົງການຈັດຕັ້ງຢູ່ໃນ ສປປ ລາວ ຕ້ອງມີພັນທະປົກປັກຮັກສາສິ່ງແວດລ້ອມ;
- (d) ຜູ້ທີ່ກໍ່ຄວາມເສຍຫາຍຕໍ່ສິ່ງແວດລ້ອມຕ້ອງມີຄວາມຮັບຜິດຊອບຕໍ່ໜ້າກົດໝາຍ;
- (e) ຕ້ອງນຳໃຊ້ຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດ, ວັດຖຸດິບ ແລະ ພະລັງງານຢ່າງປະຢັດ, ຫຼຸດຜ່ອນບັນດາມົນລະພິດ, ສິ່ງເສດເຫຼືອ ເພື່ອການພັດທະນາແບບຍືນຍານ.

ຂໍ້ທີ 4 ຂອງມາດຕາ 5 ກວມເອົາຫຼັກການພື້ນຖານການຊົດໃຊ້ແຜນຄົນຂອງຜູ້ສ້າງມົນລະພິດ (PPP) ຄືກໍ່ຄວາມເສຍຫາຍແມ່ນຮັບຜິດຊອບຕໍ່ຜົນເສຍຫາຍດັ່ງກ່າວ ແລະ ມີມາດຕະການເພື່ອຫຼຸດນ້ອຍທີ່ສຸດ/ລົບລ້າງຄວາມເສຍຫາຍ ແລະ/ຫຼື ເພື່ອບຳບັດໃຫ້ກັບຄືນສູ່ສະພາບເງື່ອນໄຂເດີມ. ເຖິງຢ່າງໃດກໍຕາມມັນແມ່ນມີຄວາມຫຍຸ້ງຍາກທີ່ຈະບັງຄັບໃຫ້ຄອບຄົວຜະລິດກະສິກຳ, ໂດຍສະເພາະຊາວກະສິກອນຜູ້ຫາລ້ຽງຊີບ. ການປະຕິບັດທີ່ເໝາະສົມທີ່ສຸດ ແມ່ນເພື່ອເຮັດສາທິດທິດລອງ ແລະ ສົ່ງເສີມດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມດ້ວຍວິທີການແບບຍືນຍານ.

^{1/} ສປປ ລາວ (1999) ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການປົກປັກຮັກສາສິ່ງແວດລ້ອມ. ສະພາແຫ່ງຊາດ ເລກທີ 99/02/ສພ, 3 ເມສາ 1999.
^{2/} ອົງການວິທະຍາສາດ, ເຕັກໂນໂລຊີ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ (2000a). ແຜນປະຕິບັດວຽກງານດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ 2000. ຫ້ອງວ່າການສຳນັກງານນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ສປປ ລາວ ຕຸລາ 2000.
^{3/} ອົງການວິທະຍາສາດ, ເຕັກໂນໂລຊີ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ (2000b). ລະບຽບການກ່ຽວກັບການປະເມີນຜົນສິ່ງແວດລ້ອມໃນ ສປປ ລາວ ເລກທີ 1770/ອວຕ ສຫ້ອງວ່າການສຳນັກງານນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ສປປ ລາວ ຕຸລາ 2000.

ມາດຕາ 7 ກ່ຽວກັບການປ້ອງກັນການເຊື່ອມໂຊມຂອງສິ່ງແວດລ້ອມ. ໂດຍພື້ນຖານແລ້ວການສ້າງໂຄງການໃໝ່ແມ່ນຈະຕ້ອງໄດ້ເຮັດການປະເມີນຜົນສິ່ງແວດລ້ອມຂອງໂຄງການ ເຫຼົ່ານັ້ນ, ທຳມະດາແລ້ວແມ່ນໄດ້ກຳນົດການກໍ່ຕັ້ງການກວດສອບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ (IEE), ເພື່ອປະເມີນຜົນກະທົບດ້ານບວກ ແລະ ດ້ານລົບສະພາບແວດລ້ອມຂອງໂຄງການ. ຖ້າຫາກການປະເມີນຜົນສະແດງໃຫ້ເຫັນ ໃນທາງລົບອາດເປັນຜົນກະທົບທີ່ສຳຄັນ ດັ່ງນັ້ນການປະເມີນຜົນກະທົບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ (EIA) ຈຳເປັນຈະຕ້ອງໄດ້ເຮັດຂຶ້ນ. ການປະເມີນຜົນກະທົບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມແມ່ນວິທີການຄາດຄະເນຜົນກະທົບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມດ້ວຍການພັດທະນາກິດຈະກຳ ແລະ ໂຄງການ. ການປະເມີນຜົນກະທົບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມໄດ້ກຳນົດວິທີການ ແລະ ມາດຕະຖານສຳລັບການຫຼຸດຜ່ອນ ແລະ ລະບົບຜົນກະທົບໄວ້ກ່ອນລ່ວງໜ້າ ກ່ຽວກັບທາງດ້ານສັງຄົມ ແລະ ສະພາບແວດລ້ອມທຳມະຊາດ. ຊຶ່ງໄດ້ມີຢູ່ໃນມາດຕາ 8. ມາດຕານີ້ກ່າວວ່າອົງການວິທະຍາສາດ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ ຈະອອກກົດລະບຽບທົ່ວໄປ ແລະ ຂັ້ນຕອນການປິຕິບັດ ແລະ ວິທີການສຳລັບປະເມີນຜົນກະທົບສິ່ງແວດລ້ອມ, ແຕ່ວ່າແຕ່ລະດ້ານ (ຕົວຢ່າງ ກະຊວງ ກປ) ແມ່ນຮັບຜິດຊອບສຳລັບການອອກກົດລະບຽບຂອງກະຊວງເອງກ່ຽວກັບວິທີການ ແລະ ຂັ້ນຕອນການປະເມີນຜົນກະທົບສະພາບແວດລ້ອມ. ມາຮອດປັດຈຸບັນກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ຍັງບໍ່ທັນມີເອກະສານອັນໃດເທື່ອ. ກ່ອນຈະລິເລີ້ມປະຕິບັດໂຄງການແຕ່ລະໂຄງການຈະຕ້ອງໄດ້ສະເໜີຂໍໃບຢັ້ງຢືນອະນຸມັດດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ (ECC). ເຖິງຢ່າງໃດກໍຕາມມັນແມ່ນມີຄວາມຫຍຸ້ງຍາກທີ່ຈະບັງຄັບກ່ຽວບັນຫານີ້ໃຫ້ຊາວກະສິກອນຂະໜາດນ້ອຍບຸກເບີກເປີດເນື້ອທີ່ດິນໃໝ່. ອີກດ້ານໜຶ່ງທາງເລືອກທີ່ດີກວ່າໝູ່ ແມ່ນການເຮັດສາທິດການນຳໃຊ້ເນື້ອທີ່ດິນຕົວຈິງຢ່າງເໝາະສົມ. ມັນແມ່ນສິ່ງທີ່ຈຳເປັນໃນການອອກໃບຢັ້ງຢືນອະນຸມັດດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ ສຳລັບການພັດທະນາທີ່ຫຍ້າລ້ຽງສັດ ແລະ ດິນປູກຝັງທີ່ດີໃນເນື້ອທີ່ໃໝ່ອັນກວ້າງໃຫ່ຍຫຼວງ. ການຈັດແບບຂອງການອອກໃບອະນຸມັດດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ ແມ່ນໄດ້ອະທິບາຍຢູ່ໃນເອກະສານຊ້ອນທ້າຍ 19.

ກ່ຽວກັບມາດຕາທີ 8 ກ່ອນການປະຕິບັດກິດຈະກຳ ແລະ ໂຄງການພັດທະນາ ຈະຕ້ອງໄດ້ໃຫ້ມີການປະກາດກົດໝາຍສະບັບນີ້ຢ່າງເປັນທາງການ ຍ້ອນມີເຫດຜົນສູນເສຍຕໍ່ສະພາບແວດລ້ອມຈະຕ້ອງໄດ້ສະເໜີມາດຕະການ, ປະຕິບັດ ແລະ ການດຳເນີນຂັ້ນຕອນຕ່າງໆ ເພື່ອບັນເທົາ ເຊັ່ນ: ບັນຫາການອອກໃບອະນຸຍາດດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ ສຳລັບການສູນເສຍກ່ຽວກັບການຄຸ້ມຄອງ ແລະ ໜ່ວຍງານກວດກາຕິດຕາມດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ. ໃນຕໍ່ມາແມ່ນເປັນປະເດັນທີ່ສຳຄັນສຳລັບການສ້າງຕັ້ງດຳເນີນການຫຼາຍວຽກງານໃນຂະແໜງການຜະລິດກະສິກຳ. ສິ່ງເຫຼົ່ານີ້ກວມລວມເອົາທັງກິດຈະເຊັ່ນວ່າ: ການຖາງປ່າເຮັດໄຮ່ແບບບໍ່ຍືນຍານ, ການປະຕິບັດຕົວຈິງກ່ຽວກັບການປູກຝັງ ແລະ ລ້ຽງສັດທີ່ບໍ່ອຸດົມສົມບູນທັງສອງຢ່າງຄື ເງື່ອນໄຂຂົນລະປະທານ ແລະ ນຳຝົນ, ການນຳໃຊ້ຊັບພະຍາທຳມະຊາດແບບບໍ່ຍືນຍານທັງສອງຢ່າງຄືກ່ຽວກັບເນື້ອທີ່ດິນ ແລະ ກ່ຽວກັບນ້ຳ ແລະ ການນຳໃຊ້ດິນທີ່ບໍ່ເໝາະສົມ, ໂດຍສະເພາະຢູ່ໃນເຂດແຫຼ່ງນ້ຳພື້ນທີ່ສູງ.

ເຫດຜົນຂອງການສຶກສາແຜນແມ່ບົດໄດ້ສະເໜີຫຼາຍແຜນງານ ແລະ ໂຄງການ ຍ້ອນວ່າເປັນໄພມີ ຜົນກະທົບຕໍ່ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ. ແຜນງານ ແລະ ໂຄງການເຫຼົ່ານີ້ລວມມີ:

- (a) ການຖາງປ່າເຮັດໄຮ່;
- (b) ການຈັດສັນແຫຼ່ງນໍ້າ;
- (c) ການຕ້ານໄພນໍ້າຖ້ວມ;
- (d) ການຄຸ້ມຄອງນໍ້າຊົນລະປະທານ;
- (e) ເຮັດການຜະລິດກະສິກໍາທີ່ເໝາະສົມສໍາລັບທຸກລະບົບຂອງການຜະລິດກະສິກໍາ;
- (f) ການນໍາໃຊ້ແບບຍືນຍານສໍາລັບສາຍນໍ້າ, ປ່າໄມ້ ແລະ ເຄື່ອງປ່າຂອງດົງ ເພື່ອເສີມສ້າງໃຫ້ແກ່ລະ ບົບຊີວິດການເປັນຢູ່ ແລະ
- (h) ການສົ່ງເສີມອຸດສາຫະກໍາຂະໜາດນ້ອຍບົນພື້ນຖານກ່ຽວກັບຄຸ້ມຄອງ ຄວາມສາມາດເຮັດໃຫ້ມີສິ່ງ ໃໝ່ເກີດຂຶ້ນຈາກຊັບພະຍາກອນໄດ້.

ເພື່ອປະຕິບັດໃຫ້ສໍາເລັດແຜນງານທີ່ກ່າວມາຂ້າງເທິງນັ້ນແຜນແມ່ບົດແມ່ນເຮັດໃຫ້ສາມາດສົ່ງ ເສີມໄດ້ຫຼາຍໆ ກິດຈະກຳເຊັ່ນ: ເຮັດໃຫ້ການຈັດຕັ້ງ ແລະ ສະຖາບັນການຈັດຕັ້ງມີຄວາມເຂັ້ມແຂງ, ມີຄວາມເປັນໄປໄດ້ດ້ານປັດໃຈນໍາເຂົ້າເພື່ອການຜະລິດກະສິກໍາ ລວມທັງການປັບປຸງແນວພັນພືດ ແລະ ຄວາມຕ້ອງການດ້ານສຸກຂະໜາດສັດ, ສົ່ງເສີມການພັດທະນາຊັບພະຍາກອນມະນຸດ, ປັບປຸງ ໂຄງສ້າງການເງິນຊົນນະບົດ ແລະ ສືບທາງໂອກາດດ້ານການຕະຫຼາດສໍາລັບຜົນຜະລິດທີ່ແມ່ນ ແລະ ບໍ່ແມ່ນຜົນຜະລິດຈາກການເຮັດກະສິກໍາ.

ສິ່ງທີ່ໄດ້ກ່າວມາຂ້າງເທິງນັ້ນແມ່ນເປັນມາດຕະການທີ່ບັນເທົາຄວາມເປັນພິດເປັນໄພຕໍ່ສະພາບ ແວດລ້ອມ ແລະ ເປັນຜົນທີ່ດີໃຫ້ແກ່ສັງຄົມທີ່ມີໃນປະຈຸບັນ ໃນທຸກຂະແໜງການຂອງລັດ ແລະ ເອ ກະຊົນ. ດັ່ງທີ່ໄດ້ກ່າວມາຂ້າງເທິງນັ້ນໂຄງການກະສິກໍາທັງໝົດຂອງລັດ ແລະ ຂອງເອກະຊົນທີ່ໃໝ່ ແລະ ຂະໜາດໃຫຍ່ຈໍາຕ້ອງໄດ້ອອກໃບຢັ້ງຢືນອະນຸມັດດ້ານສະພາບແວດລ້ອມຈາກອົງການວິທະ ຍາສາດ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມກ່ອນເລີ່ມລົງມືປະຕິບັດໂຄງການ. ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການປົກປັກຮັກ ສາສິ່ງແວດລ້ອມໄດ້ກ່າວວ່າການປະເມີນຜົນ ລິເລີ່ມການກວດສອບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ ແລະ ການປະເມີນຜົນກະທົບດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມແມ່ນຈະຕ້ອງໄດ້ເອົາອົງການຈັດຕັ້ງມະຫາຊົນ, ການບໍລິ ຫານຂອງທ້ອງຖິ່ນ ແລະ ຊາວຊົນນະບົດເຂົ້າຮ່ວມມັກຈະໄດ້ຮັບຜົນກະທົບໂດຍສະເພາະໃນເຂດ ຂອງໂຄງການ.

(2) ແຜນການປະຕິບັດວຽກງານຂອງສະພາບແວດລ້ອມແຫ່ງຊາດ (NEAP)

ການເຮັດຢ່າງລະອຽດຮອບຄອບຂອງສະພາບແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບໂຄງການກະສິ ກໍາ ແມ່ນໄດ້ມີຢູ່ໃນເອກະສານຊ້ອນທ້າຍ 19. ແຜນປະຕິບັດວຽກງານຂອງສະພາບແວດລ້ອມແຫ່ງ ຊາດ (ອົງການວິທະຍາສາດ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ 2000a) ໄດ້ຄົ້ນຄວ້າດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ ກ່ຽວ ກັບເສັ້ນທາງ/ການຂົນສົ່ງ ແລະ ຂະແໜງບໍ່ແຮ່ (P92/94). ຫັດມານີ້ແມ່ນມີຄວາມສໍາຄັນຢູ່ບ່ອນໃດ

ທີ່ມີຜົນກະທົບໂດຍກົງທາງດ້ານວັດຖຸປັດໃຈການຜະລິດກະສິກໍາ (ດິນດາກ, ດິນຊະນິດອື່ນໆ/ທິນກາວ) ທີ່ຄວາມອາດເປັນໄປໄດ້ທີ່ມີຜົນກະທົບຈາກມູນລະພິດນໍ້າ ການລ້ຽງສັດນໍ້າ ແລະ ນໍ້າຮັບໃຊ້ຊົນລະປະທານ.

ແຜນການປະຕິບັດວຽກງານດ້ານສະພາບແວດລ້ອມແຫ່ງຊາດບໍ່ໄດກ່າວເຖິງຂະແໜງກະສິກໍາຫຼາຍ. ແຜນການປະຕິບັດວຽກງານດ້ານສະພາບແວດລ້ອມແຫ່ງຊາດກ່າວວ່າປະຊາຊົນເພີ່ມຂຶ້ນຢ່າງໄວວາ, ຂາດການຄິດແມ່ນຢາສໍາລັບການວາງແຜນ ແລະ ການນໍາໃຊ້ດິນບໍ່ທັນເໝາະສົມແມ່ນເປັນບັນຫາເຫດຜົນທີ່ສໍາຄັນເຮັດໃຫ້ມີຄວາມເສຍຫາຍຕໍ່ສະພາບແວດລ້ອມທໍາມະຊາດ ແລະ ສັງຄົມ. ມັນແມ່ນໄດ້ສັງລວມຫຍໍ້ ການນໍາໃຊ້ປ່າໄມ້ທີ່ບໍ່ຍືນຍານ ແລະ ການເຮັດໄຮ່ທີ່ເປັນສາຍເຫດສໍາຄັນເຮັດໃຫ້ສະພາບແວດລ້ອມເຊື່ອມໂຊມ. ເຖິງຢ່າງໃດກໍຕາມໃນ 20 ປີຜ່ານມາໄດ້ຄາດວ່າປະມານ 350.000 ເຮັກຕາ ຂອງເນື້ອທີ່ປ່າໄມ້ໄດ້ຖືກບຸກເບີກສໍາລັບເຮັດກະສິກໍາແບບຖາວອນ, ໂດຍພື້ນຖານແລ້ວແມ່ນຢູ່ເຂດທີ່ງ່າງ, ໝາຍຄວາມວ່າມີຜົນກະທົບຈາກພົນລະເມືອງເພີ່ມຂຶ້ນ. ແມ້ວ່າໄດ້ມີການຜະລິດ ກະສິກໍາຂະຫຍາຍຕົວ ຈະຕ້ອງຍັງສືບຕໍ່ເຮັດຢ່າງນ້ອຍເປັນໂອກາດການສ້າງວຽກເຮັດງານທໍາສໍາລັບການເພີ່ມຂຶ້ນຂອງພົນລະເມືອງຊົນນະບົດ. ອັນນີ້ເປັນຫຍັງຈຶ່ງເໝັນລ່າຈະຕ້ອງໄດ້ມີການສ້າງຕັ້ງໃຫ້ເກີດຂຶ້ນ ຫຼື ສືບຕໍ່ການຂະຫຍາຍ ກິດຈະກໍາ ເຮັດການກະສິກໍາດີຂຶ້ນ, ດ້ວຍການຫຼິ້ນການປັບປຸງສັງຄົມ ແລະ ພື້ນຖານໂຄງລ່າງປະຈຳປີ ການສົ່ງເສີມທີ່ເໝາະສົມ ແລະ ຂ່າວສານຂໍ້ມູນການຕະຫຼາດ.

(3) ກິດລະບຽບຂອງການປະເມີນຜົນດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ (EA)

ຫຼັກການທົ່ວໄປແມ່ນກ່ອນອື່ນໝົດຕ້ອງໄດ້ອະທິບາຍໃນ ມາດຕາ 1 & 2 ໃນພາກຂອງ “ກິດລະບຽບກ່ຽວກັບການປະເມີນຜົນດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ໃນ ສປປ ລາວ” (STEA 2000b). ຫຼັກການທົ່ວໄປນີ້ກວມເອົາການສ້າງຕັ້ງການປະເມີນຜົນດ້ານສະພາບແວດລ້ອມໃຫ້ເປັນແບບດຽວກັນໝົດ, ບົດບັນຍັດພື້ນຖານທີ່ເຄີຍເຫັນສໍາລັບຂະແໜງການຂອງການຈັດຕັ້ງ ຕໍ່ບັນຫາກິດລະບຽບສະເພາະຂອງຂະແໜງການ ດ້ານການປະເມີນສິ່ງແວດລ້ອມ 2 ປີ ແລະ ຈຶ່ງສາມາດກໍານົດນິຍາມໄດ້.

ພາກທີ II ໄດ້ເຮັດບົດແນະນໍາສໍາລັບລະບົບການປະເມີນຜົນດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ຂັ້ນຕອນ. ມາດຕາ 3 ໄດ້ມີຂໍ້ມູນດັ່ງຕໍ່ໄປນີ້:

- (a) ອົງການຮັບຜິດຊອບແຕ່ລະໂຄງການພັດທະນາ (DPR) ຈະຕ້ອງຮັບປະກັນວ່າທຸກໆໂຄງການທີ່ປະຕິບັດກິດລະບຽບກ່ຽວກັບການປະເມີນຜົນດ້ານສະພາບແວດລ້ອມແມ່ນອີງໃສ່ກິດລະບຽບນີ້ ແລະ ກິດລະບຽບຕາມສາຍຕັ້ງຂອງກະຊວງ. ກິດລະບຽບກ່ຽວກັບການປະເມີນຜົນດ້ານສະພາບແວດລ້ອມຈະຕ້ອງໄດ້ລວມເອົາຢ່າງນ້ອຍການອະທິບາຍໂຄງການທີ່ອົງການຈັດຕັ້ງຮັບຜິດຊອບໂຄງການພັດທະນາສາມາດປະຕິບັດການກັນຕອງດ້ານສະພາບແວດລ້ອມພາຍໃຕ້ມາດຕາ 7. ຖ້າຫາກໂຄງການບໍ່ໄດ້ຍົກເວັ້ນ ພາຍໃຕ້ມາດຕາ 8, ແລ້ວກິດລະບຽບກ່ຽວກັບການປະເມີນຜົນດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ

ແມ່ນໄດ້ກຳນົດສະເພາະພາຍໃຕ້ມາດຕາ 9. ສຳລັບບາງໂຄງການຕາມທີ່ໄດ້ພົບເຫັນການສ້າງຕັ້ງ
ການກວດສອບດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ການປະເມີນຜົນສິ່ງແວດລ້ອມ ສະເໜີສະເພາະຢູ່ໃນມາດ
ຕາ 11 ຫາ 14 ຂອງກົດລະບຽບເທິງນີ້.

- (b) ຂັ້ນຕອນຂອງການດຳເນີນ ກົດລະບຽບປະເມີນຜົນ ດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມແມ່ນໄດ້ກຳນົດໄວ້ ສະເພາະ
ສິ່ງເທົ່ານັ້ນແມ່ນໄດ້ມີຢູ່ໃນແຜນວາດ 1 ໃນເອກະສານຊ້ອນທ້າຍ 19. ຊຶ່ງເລີ່ມຈາກການອະທິບາຍ
ໂຄງການ ແລະ ສິ້ນສຸດດ້ວຍການກວດກາຕິດຕາມ ແລະ ປະເມີນຜົນຂອງແຜນການທີ່ເຫັນພ້ອມ
ກັບການຄຸ້ມຄອງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ. ແບບຮ່າງທົ່ວໄປຂອງບົດລາຍງານການກໍ່ຕັ້ງການກວດສອບ
ດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມຂອງໂຄງການແມ່ນໄດ້ມີຢູ່ໃນເອກະສານຊ້ອນທ້າຍ 19.
- (c) ແຕ່ລະໂຄງການຈະຕ້ອງປະຕິບັດໄປຕາມຂັ້ນຕອນທີ່ວາງອອກໃນມາດຕາ 3 (2) ແລະ 5 (2).
- (d) ບໍ່ມີການກໍ່ສ້າງ ຫຼື ປະຕິບັດກິດຈະກຳປະຈຳປີອື່ນໆ ທີ່ຈະຕ້ອງໄດ້ເຮັດກ່ອນທີ່ອົງການວິທະຍາສາດ
ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມຍັງບໍ່ທັນໄດ້ອອກໃບຢັ້ງຢືນອະນຸມັດດ້ານສະພາບແວດລ້ອມໃຫ້.
- (e) ໃນ 6 ເດືອນຂອງການປະກາດໃຊ້ກົດລະບຽບນີ້, (ໂດຍແມ່ນເດືອນ 3 ເມສາ ປີ 2001) ແຕ່ລະອົງ
ການຈັດຕັ້ງທີ່ຮັບຜິດຊອບໂຄງການພັດທະນາຈະຕ້ອງໄດ້ເຮັດບັນຊີໂຄງການທັງໝົດຢູ່ຂອບເຂດຂະ
ແໜງການຂອງຕົນຮັບຜິດຊອບ ວ່າບໍ່ໄດ້ເຮັດການປະເມີນຜົນດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມທີ່ເປັນພາກໜຶ່ງ
ຂອງວົງຈອນການຮັບຮອງເອົາໂຄງການ, ແຕ່ໄດ້ມີຜົນກະທົບທີ່ສຳຄັນກ່ຽວກັບສະພາບແວດລ້ອມ.
ສຳລັບກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້, ອັນນີ້ອາດສາມາດໃຊ້ສຳລັບການເຮັດແຜນການຊົນລະປະ
ທານ, ແຜນງານລົບລ້າງການຖາງປ່າເຮັດໄຮ່/ການປູກຝັ່ນ ແລະ ໂຄງການພັດທະນາພືດເປັນສິນຄ້າ.
- (f) ໃນ 6 ເດືອນຂອງການປະກາດໃຊ້ກົດລະບຽບນີ້, ອົງການວິທະຍາສາດ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມຈະຕ້ອງ
ໄດ້ເຮັດບົດແນະນຳທີ່ມີຄຸນນະພາບສຳລັບພືດທຸກຄົນ, ໃນຮູບປະທຳ ແລະ ການຈັດຕັ້ງ ຜູ້ທີ່ຈັດຕັ້ງ
ປະຕິບັດການປະເມີນຜົນດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມພາຍໃນປະເທດ.

ມາດຕາ 4 ຫາ 6 ກວມເອົາຄວາມຮັບຜິດຊອບສຳລັບມູນຄ່າ, ຂັ້ນຕອນຂອງລະບົບການປະເມີນຜົນ
ດ້ານສະພາບສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ການເຂົ້າຮ່ວມຂອງລັດ; ທັດຈາກນັ້ນມາແມ່ນການພິສູດຕໍ່ການປະ
ເມີນຜົນດ້ານສະພາບແວດລ້ອມທັງໝົດ. ມາດຕາ 7 ໄດ້ພັນລະນາຄວາມຕ້ອງການທີ່ໂຄງການອະທິ
ບາຍເພື່ອຈະໄດ້ຕອບສະໜອງໃຫ້ແກ່ອົງການຈັດຕັ້ງທີ່ຮັບຜິດຊອບພັດທະນາໂຄງການ. ການພັນລະ
ນານີ້ຈຳຕ້ອງໄດ້ແຈກຢາຍໃຫ້ແກ່ພາກສ່ວນທີ່ມີຄວາມສົນໃຈ ແລະ ຄຳເຫັນຂອງເຂົາເຈົ້າແມ່ນຈະ
ຕ້ອງໄດ້ມີການພິຈາລະນາກ່ຽວກັບອົງການຈັດຕັ້ງຮັບຜິດຊອບໂຄງການ ໃນການຕັດສິນການກັ່ນກອງ
ດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ (ມາດຕາ 8)

ມາດຕາ 8 ກ່ຽວກັບການກັ່ນກອງໂຄງການ. ບົນພື້ນຖານການພັນລະນາໂຄງການລວມທັງການສ້າງ
ຕັ້ງວິທີການກັ່ນກອງດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ, ອົງການຈັດຕັ້ງສະພາຮັບຜິດຊອບການພັດທະນາໂຄງ
ການທີ່ມາຈາກສະເພາະກິດສຳລັບການທົບທວນຄືນວຽກງານໂຄງການທີ່ຈະເຮັດໃຫ້ການກັ່ນ
ກອງດ້ານສະພາບແວດລ້ອມຂຶ້ນສຸດທ້າຍໄດ້ສົມບູນ. ຈຸດໝາຍແມ່ນເພື່ອແຍກໂຄງການວ່າບໍ່ສະເໝີ

ປະເມີນຜົນດ້ານສະພາບແວດລ້ອມໃນຂັ້ນຕໍ່ໄປ (ໂຄງການທີ່ຍົກເວັ້ນ) ຈາກບັນດາໂຄງການທີ່ສະເໜີປະເມີນຜົນດ້ານສະພາບແວດລ້ອມຕໍ່ໄປ (ໂຄງການທີ່ບໍ່ຍົກເວັ້ນ). ແມ່ນວ່າທຸກໂຄງການ ແລະ ແຜນງານ ຈະຕ້ອງໄດ້ມີການກັນກອງດ້ານສະພາບແວດລ້ອມຢ່າງຄົບຖ້ວນຖ້າຫາກມີການສະເໜີກໍ່ຕັ້ງການກວດສອບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ (ແລະ ການກໍ່ຕັ້ງປະເມີນຜົນດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ).

ຍົກເວັ້ນໂຄງການທີ່ມີຂະໜາດເຊັ່ນ: ດ້ານທີ່ຕັ້ງ ແລະ ທຳມະຊາດເຫັນວ່າມັນມີຜົນກະທົບທາງລົບທີ່ນ້ອຍຕໍ່ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ຫຼື ຈະນຳໄປສູ່ການປ່ຽນແປງທາງດ້ານບວກໃຫ້ແກ່ສະພາບແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ຫຼື ເປັນກາງ. ແຜນງານ ແລະ ໂຄງການ ໃນການສຶກສາແຜນແມ່ບົດຕົກຢູ່ໃນປະເພດຍົກເວັ້ນມີຫຼາຍ. ອັນນີ້ແມ່ນລວມເກືອບໝົດຖ້າບໍ່ດັ່ງນັ້ນທັງໝົດໂຄງການຍ່ອຍຂອງຂະແໜງການເຊັ່ນ: ສະຖາບັນການຈັດຕັ້ງ, ການຈັດຕັ້ງ, ການຕະຫຼາດ, ການເງິນຊົນນະບົດ, ການພັດທະນາຊັບພະຍາກອນດິນ ແລະ ນໍ້າ, ການພັດທະນາຊັບພະຍາກອນມະນຸດ, ການຖາງປ່າເຮັດໄຮ່ ແລະ ການພັດທະນາຊົນນະບົດ. ເຖິງຢ່າງໃດກໍຕາມການຍົກເວັ້ນໂຄງການແມ່ນຈະໄດ້ອອກໃບຢັ້ງຢືນອະນຸມັດ ໂດຍອົງການວິທະຍາສາດ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ ພາຍຫຼັງທີ່ໄກ່ເກ່ຍເໝາະສົມກັບອົງການຈັດຕັ້ງທີ່ຮັບຜິດຊອບ. (ອົງການຈັດຕັ້ງຮັບຜິດຊອບພັດທະນາໂຄງການ).

ການຍົກເວັ້ນໂຄງການທີ່ຈະປະຕິບັດການກໍ່ຕັ້ງການກວດສອບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ. ການປະເມີນຜົນກະທົບແມ່ນມີຄວາມຈຳເປັນ ທີ່ສະເໜີວ່າ ຖ້າຫາກຜົນຂອງການກໍ່ຕັ້ງການກວດສອບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມທີ່ສຶກສາໃນຂັ້ນຕໍ່ໄປ. ໂຄງການທີ່ສາມາດສະເໜີປະເມີນຜົນກໍ່ຕັ້ງການກວດສອບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມແມ່ນໄດ້ເຮັດຢູ່ໃນຂະແໜງການຍ່ອຍຂອງການປູກພືດ, ການລ້ຽງສັດ ແລະ ຊົນລະປະທານ ໃນການສຶກສາແຜນແມ່ບົດ.

ມາດຕາ 9 & 10 ຂອງລະບຽບສຳລັບການປະເມີນຜົນດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມກ່ຽວກັບ ພິທີການການກໍ່ຕັ້ງການກວດສອບດ້ານສະພາບສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ມາດຕາ 11 ຫາ 13 ອະທິບາຍແບບຟອມສຳລັບການປະຕິບັດ ການປະເມີນຜົນກະທົບດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ. ທັງສອງການປະເມີນຜົນຄື: ການປະເມີນຜົນການກໍ່ຕັ້ງດ້ານສະພາບສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ການປະເມີນຜົນກະທົບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມຂອງແຜນການຄຸ້ມຄອງສິ່ງແວດລ້ອມຈະຕ້ອງໄດ້ຖືກຮວບຮວມ. ອັນນີ້ແມ່ນນຳໃຊ້ໃຫ້ແກ່ບາງແຜນງານແລະໂຄງການເຊັ່ນ: ການຖາງປ່າເຮັດໄຮ່. ມາດຕາ 14 ແມ່ນການເຫັນດີອະນຸມັດການດຳເນີນການກ່ຽວກັບແຜນການຄຸ້ມຄອງດ້ານສະພາບສິ່ງແວດລ້ອມ. ແຕ່ພາຍຫຼັງທີ່ໄດ້ຖືກຮັບຮອງເອົາການອອກໃບອະນຸມັດ ຈະອອກໃຫ້ໂດຍອົງການວິທະຍາສາດ ເຕັກໂນໂລຊີ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມແມ່ນຈະໄດ້ແຈ້ງຄວາມເໝາະສົມໂດຍອົງການຈັດຕັ້ງຮັບຜິດຊອບໂຄງການພັດທະນາ. ມາດຕາ 15 ກ່ຽວກັບການຕິດຕາມກວດກາ ແລະ ປະເມີນຜົນ (M&E). ໃນເມື່ອຜົນຂອງການຕິດຕາມກວດກາ ແລະ ປະເມີນຜົນມີການປ່ຽນແປງກ່ຽວກັບແຜນການຄຸ້ມຄອງດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ ແມ່ນຈະຕ້ອງໄດ້ມີການສະເໜີ.

ມາດຕາ 16&17 ກ່ຽວກັບການໃຫ້ສັນຕະຍາບັນ ແລະ ມາດຕາ 18-20 ແມ່ນກຳນົດຂັ້ນຍັດສຸດ ທ້າຍ. ຄຳເຫັນທີ່ວ່າບໍ່ມີຜູ້ໃດ ຫຼືອົງການຈັດຕັ້ງໃດໆ ຍົກເວັ້ນໄດ້ຈາກບົດບັນຍັດໃນເອກະສານນີ້ ອົງ ການວິທະຍາສາດ ເຕັກໂນໂລຊີ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມແມ່ນມີຄວາມໄວ້ໃຈຕໍ່ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດ ລະບຽບ ແລະ ໃຫ້ກາຍກາຍເປັນກົດໝາຍໃນບໍ່ຊ້າ ຊຶ່ງມັນຈະປ່ຽນແທນກົດລະບຽບສະບັບກ່ອນທີ່ ຜ່ານມາ.

ໄດ້ມີ 6 ເອກະສານຄັດຕິດ. ເອກະສານທີໜຶ່ງ ໄດ້ໃຫ້ເຫັນແຜນພາບທີ່ຕິດຕໍ່ກັນສຳລັບໝົດລະບົບ ການປະເມີນຜົນດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ. ອັນນີ້ແມ່ນລວມເອົາທັງເອກະສານຊ້ອນທ້າຍ 19 ຂອງບົດ ລາຍງານສະບັບນີ້. ເອກະສານຄັດຕິດ 2 ກ່ຽວກັບນິຍາມ, ເອກະສານຄັດຕິດ 3 & 4 ກວມເອົາການ ກໍ່ຕັ້ງການກວດສອບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ ແລະ ຜົນກະທົບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມຕາມລຳດັບ ຂັ້ນຕອນ, ເອກະສານຄັດຕິດ 5 ລາຍລະອຽດຂອງເນື້ອໃນການອອກໃບອະນຸຍາດ້ານສະພາບແວດ ລ້ອມ ແລະ ເອກະສານຄັດຕິດ 6 ເນື້ອໃນສະເພາະຂອງບົດລາຍງານການຕິດຕາມກວດກາດ້ານສະ ພາບແວດລ້ອມ. ໃນການເພີ່ມເຕີມມັນ ໄດ້ມີແບບຟອມສຳລັບ ໃຫ້ຄຳເຫັນກ່ຽວກັບ ການກໍ່ຕັ້ງການ ກວດສອບ ດ້ານປະເມີນຜົນ, ການປະເມີນຜົນກະທົບດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ບົດບາດໜ້າທີ່. ດັ່ງທີ່ ໄດ້ເລີ່ມຕົ້ນແຕ່ຫຳອິດ ອັນນີ້ແມ່ນກົດລະບຽບລວມທົ່ວໄປ. ທຸກໆ ອົງການຈັດຕັ້ງສາຍຕັ້ງເຊັ່ນກະ ຊວງກະສິກຳ ແລະປ່າໄມ້ແມ່ນຈະຕ້ອງໄດ້ສ້າງເປັນກົດລະບຽບຂອງຕົນ, ແຕ່ວ່າແບບຮ່າງ ແລະ ເນື້ອໃນຂອງກົດລະບຽບທີ່ກ່າວຂ້າງເທິງນັ້ນຈະຕ້ອງໄດ້ຕິດພັນກັນຢ່າງໄກ້ສົດ.

(4) ແຜນການປະຕິບັດດ້ານສະພາບແວດລ້ອມສຳລັບການພັດທະນາກະສິກຳ ແລະ ພັດທະນາຊຸມນະ ບົດແບບຍືນຍານ

ເອກະສານອື່ນໆທີ່ກ່ຽວຂ້ອງແມ່ນຮ່າງບົດສະເໜີຕອນສຸດທ້າຍຂອງແຜນປະຕິບັດງານດ້ານສະພາບ ແວດລ້ອມສຳລັບການພັດທະນາກະສິກຳ ແລະ ຊຸມນະບົດແບບຍືນຍານ (EAP/SARD) (ອົງການ ຟາວ ບາງກອກ ທັນວາ ປີ 2000)⁴. ເອກະສານສະບັບນີ້ໄດ້ເຫັນຄວາມຕ້ອງການສຳລັບການເຮັດ ແຜນການພັດທະນາຊຸມນະບົດແບບຫຼາຍຂະແໜງການຍ່ອຍ ດ້ວຍຂັ້ນຕອນການສ້າງສິ່ງແວດ ລ້ອມແບບປະສານກົມກຽວກັນເຂົ້າແຕ່ຫົວທີ. ໄດ້ເຫັນຄວາມຕ້ອງການທີ່ຈະໄດ້ມີການວາງແຜນ ແບບມີສ່ວນຮ່ວມ ແລະ ຮ່ວມກັບລັດໃນລະດັບທ້ອງຖິ່ນ, ເພື່ອເຮັດໃຫ້ແຜນພັດທະນາທ້ອງຖິ່ນການ ປະສານກົມກຽວກັນເປົ້າໝາຍຂອງແຜນພັດທະນາລະດັບຊາດ ແລະ ມີການປະສານກົມກຽວທາງ ດ້ານວິທີການກັບພັດທະນາກະສິກຳ ແລະ ຊຸມນະບົດແບບຍືນຍານ ກັບຍຸດທະສາດແຜນການພັດ ທະນາຈຸດສຸມຂອງລັດຖະບານ. ການສຳມະນາລະດັບຊາດໄດ້ຈັດຂຶ້ນ ແລະ ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມໄດ້ກຳນົດ 40 ຂໍ້ຈຳກັດທີ່ຈະຈັດຕັ້ງປະຕິບັດການພັດທະນາກະສິກຳ ແລະ ຊຸມນະບົດແບບຍືນຍານ. ຜູ້ເຂົ້າ

⁴ ອົງການອາຫານ ແລະ ການກະເສດ. ຮ່າງແຜນ ແລະ ນະໂຍບາຍດ້ານສະພາບແວດລ້ອມສຳລັບການພັດທະນາກະສິກຳ ແລະ ຊຸມນະບົດ (ໂລຍະ II). ສປປ ລາວ ແຜນປະຕິບັດວຽກງານດ້ານສະພາບແວດລ້ອມສະບັບສຸດທ້າຍສຳລັບການພັດທະນາກະສິກຳ ແລະ ຊຸມນະບົດແບບຍືນຍານ(EAP/SARD) ອົງການອາ ຫານແລະການກະເສດບາງກອກ ທັນວາ ປີ 2000.

ຮ່ວມໄດ້ໃຫ້ຄຳຕອບທີ່ອາດເປັນໄປໄດ້ເພື່ອຈະແກ້ໄຂຂໍ້ຈຳກັດເຫຼົ່ານີ້. ມັນຈະຕ້ອງໄດ້ມີການສະເໜີ ວ່າຍຸດທະສາດການປະເມີນດ້ານສະພາບສິ່ງແວດລ້ອມເປັນພາກໜຶ່ງທີ່ຄົບຖ້ວນບໍລິບູນຂອງການ ສ້າງຕັ້ງທັງໝົດສຳລັບການພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ແລະ ທັງເປັນການກະກຽມ ແລະ ເປັນຈຸດ ສຸມສະເພາະຂອງແຜນງານ/ໂຄງການສຳລັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແຜນການປະຕິບັດວຽກງານດ້ານ ສະພາບສິ່ງແວດລ້ອມສຳລັບການພັດທະນາກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ແບບຍືນຍານ. ໃນເວລາດຽວກັນ ການສຶກສາແຜນແມ່ບົດນີ້ແມ່ນສຳລັບຂະແໜງກະສິກຳ. ມັນຈະຕ້ອງໄດ້ເອົາເຂົ້າຮ່ວມກັນກັບວິທີ ການພັດທະ

ນາແບບທາງກວ້າງ ແລະ ບໍ່ແມ່ນຈະສຸມໃສ່ ແບບໄກ້ໆແຕ່ທາງດ້ານກະສິກຳ. ດັ່ງນັ້ນມັນຈຶ່ງມີການ ສະເໜີແນະນຳກ່ຽວກັບການກໍ່ຕັ້ງຂອງອົງການອາຫານ ແລະ ການກະເສດ.

(5) ຂໍ້ແນະນຳດ້ານສະພາບແວດລ້ອມຂອງອົງການໄຈກາ

ອົງການໄຈກາໄດ້ອອກຂໍ້ແນະນຳໃຫ້ແກ່ຫຼາຍຂະແໜງການ¹. ໜຶ່ງໃນຂະແໜງການກະສິກຳ ແມ່ນ ແມ່ນບໍ່ສາມາດມີສະໜອງໃຫ້, ແຕ່ຂັ້ນຕອນຂອງການປະຕິບັດຂອງແຕ່ລະແໜງການແມ່ນເປັນ ແບບດຽວກັນ. ຂໍ້ແນະນຳເລີ່ມຈາກຂອບເຂດການສືບຕໍ່ຂອງຂັ້ນຕອນທີ່ດຳເນີນສຳລັບຄວາມກ່ຽວ ຂ້ອງກັບດ້ານສິ່ງແວດ ລ້ອມ. ນີ້ແມ່ນຄ້າຍຄືກັນກັບຢູ່ໃນເອກະສານຊ້ອນທ້າຍ 19. ພາກທີ 1 ໄດ້ມີ ເນື້ອໃນຫົວຂໍ້ຄວາມກ່ຽວຂ້ອງກັບສະພາບສິ່ງແວດລ້ອມ. ອັນນີ້ແມ່ນຂໍ້ຈຳກັດທີ່ວ່າໂຄງການສາມາດ ມີຜົນກະທົບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມທີ່ສຳຄັນ (ດ້ານທາງລົບ). ພາກທີ 2 ກ່ຽວກັບໂຄງການ ແລະ ການອະທິບາຍຈຸດທີ່ຕັ້ງ ແລະ ພາກທີ 3 ຄົ້ນຄວ້າກັນກອງ. ນີ້ແມ່ນຂັ້ນຕອນທີ່ໄດ້ປະຕິບັດໃນລະດັບ ການສ້າງຕັ້ງໂຄງການ. ມັນແມ່ນຂະບວນການທີ່ພິຈາລະນາວ່າ ສະເໜີໂຄງການພັດທະນາການສຶກ ສາຜົນກະທົບດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ຫຼືບໍ່. ຕໍ່ມາພາກທີ 4 ຊຶ່ງໄດ້ຄົ້ນຄວ້າສົນທະນາກ່ຽວກັບໄລຍະຂອບ ເຂດ. ປະກົດການນີ້ໃນເຂດທີ່ຕັ້ງຂອງໂຄງການ ແລະ ພະນັກງານທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ. ມັນຈະຕ້ອງໄດ້ແຈ້ງ ຕອບຖ້າຫາກການກໍ່ຕັ້ງການກັນກອງດ້ານສະພາບແວດລ້ອມແມ່ນຖືກຕ້ອງ ແລະ ຫຼືບໍ່ຖືກຕ້ອງກັບ ການກໍ່ຕັ້ງການກວດສອບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມທີ່ໄດ້ສະເໜີໄປນັ້ນ. ດັ່ງນັ້ນຂໍ້ແນະນຳດ້ານສະ ພາບແວດລ້ອມຂອງອົງການໄຈກາແມ່ນຄ້າຍຄືກັບຂອງອົງການວິທະຍາສາດ, ເຕັກ ໂນໂລຊີ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ.

8.2 ການກໍ່ຕັ້ງກັນກອງດ້ານສະພາບແວດລ້ອມສຳລັບໂຄງການຈຸດສຸມ

ການສຶກສາແຜນແມ່ບົດນີ້ສະເໜີຫຼາຍແຜນງານ/ໂຄງການ ໂດຍທົ່ວໄປໃນທຳມະຊາດກວມເອົາບາງ ສິ່ງບາງຢ່າງທີ່ພັດທະນາຊັບພະຍາກອນມະນຸດ, ການຕະຫຼາດ ແລະ ທະນາຄານ ຫຼື ຍັງບໍ່ແມ່ນທີ່ຕັ້ງ ສະເພາະ ແລະ ກວມເອົາຫົວຂໍ້ທົ່ວໄປຂອງວິທີການສົ່ງເສີມເຕັກໂນໂລຊີ ແລະ ການປັບປຸງການປູກ ຝັງ. ສິ່ງເຫຼົ່ານັ້ນ, ໃນປັດຈຸບັນແມ່ນສາມາດເຮັດໄດ້ທັງໝົດເພື່ອປະຕິບັດການກັນກອງດ້ານສະພາບ

¹ ອົງການໄຈກາ 1992. ຂໍ້ແນະນຳດ້ານສະພາບແວດລ້ອມສຳລັບໂຄງການສ້າງພື້ນຖານໂຄງລ່າງ: V ສາຍນ້ຳ ແລະ ຄວບຄຸມການເຊາະເຈ້ອນ. ອົງການຮ່ວມມື ກັບສາກົນຂອງຍີ່ປຸ່ນ ໄຕກງວ ຫັນວາ 1992

ແວດລ້ອມສຳລັບໝົດທຸກໂຄງການຈຸດສຸມທີ່ສະເໜີໃນການສຶກສາແຜນແມ່ບົດ. ການກັ່ນກອງອັນນີ້ໄດ້ເໝັນແບບສັງລວມຫຍໍ້ວ່າໂຄງການ ຫຼື ແຜນງານແມ່ນຈະເຮັດສະເພາະອີກຕື່ມເທື່ອໜຶ່ງຫຼືບໍ່, ຈຶ່ງຈະຕ້ອງໄດ້ສະເໜີໃຫ້ການກໍ່ຕັ້ງການກວດສອບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ. ຫຼາຍໆບົດສະເໜີຈະມີຜົນໃນທາງບວກ ແລະ ມີຜົນປະໂຫຍດແກ່ສັງຄົມ ຫຼື ແມ່ນເປັນກາງ. ສິ່ງເຫຼົ່ານັ້ນເຊັ່ນ: ການກໍ່ຕັ້ງຂັ້ນຈະບໍ່ໄດ້ສະເໜີຈາກການກໍ່ຕັ້ງການກວດສອບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ. ເຖິງຢ່າງໃດກໍຕາມການແຊກແຊງເຫຼົ່ານີ້ ຍັງສະເໜີໃຫ້ມີການ ອອກໃບຢັ້ງຢືນອະນຸມັດ ກ່ອນທີ່ເຂົາເຈົ້າຈະສາມາດດຳ.

ເນີນຢ່າງເປັນທາງການ. ໝົດທຸກໂຄງການກໍ່ເໝືອນກັນໄດ້ຮັບຜົນກະທົບໂດຍກົງຫຼື ທາງອ້ອມຈາກຊຸມຊົນ ແມ່ນຈະຕ້ອງໄດ້ສ້າງໃຫ້ມີການເຂົ້າຮ່ວມຂອງຊຸມຊົນເຫຼົ່ານັ້ນຢ່າງຂະຫຍັນຂັ້ນແຂງ. ສັງລວມການກັ່ນກອງດ້ານສະພາບແວດລ້ອມສຳລັບໂຄງການຈຸດສຸມທັງໝົດ ໄດ້ມີຢູ່ໃນຕາຕະລາງ 8.1. ການກັ່ນກອງດ້ານສະພາບແວດລ້ອມທີ່ເຕັມຮູບແບບແມ່ນຢູ່ໃນເອກະສານຊ້ອນທ້າຍ 19 ລວມທັງສິ່ງທີ່ເປັນແຫຼ່ງຈະເລີນເຕີບໂຕດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມສຳລັບການກັ່ນກອງດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ.

ຕາຕະລາງ 8.1 ການກັ່ນກອງດ້ານສະພາບແວດລ້ອມສຳລັບໂຄງການຈຸດສຸມທັງໝົດ

ການຈັດຕັ້ງ ແລະ ສະຖາບັນການຈັດຕັ້ງ		ການກັ່ນກອງດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ	ສະເໜີການກໍ່ຕັ້ງການກວດສອບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ
ຈສ 1	ການສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງແລະພັດທະນາສະຖາບັນຂອງກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້		
ຈສ 1.1	ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງວຽກງານບໍລິຫານ&ວິທີດຳເນີນການຄຸ້ມຄອງ	ປານກາງຫາທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ຈສ 1.2	ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງດ້ານແຜນການແລະຄວາມສາມາດດ້ານສະຖິຕິ	ປານກາງຫາທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ຈສ 1.3	ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງການຄຸ້ມຄອງພັດທະນາຊັບພະຍາກອນມະນຸດ	ປານກາງຫາທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ຈສ 4	ໂຄງການສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງຂອງສະຖາບັນຄົ້ນຄວ້າ ກປ		
ຈສ 4.1	ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງສະຖາບັນແລະປັບປຸງການຈັດຕັ້ງ	ປານກາງຫາທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ຈສ 4.2	ກໍ່ສ້າງຄວາມຮູ້ຄວາມສາມາດໃຫ້ພະນັກງານ	ປານກາງຫາທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ຈສ 4.3	ຍົກລະດັບການຄົ້ນຄວ້າ	ປານກາງຫາທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ຈສ 6	ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງດ້ານການກັກກັນພືດ	ທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ການຕະຫຼາດ			
ຕ 2	ການຄ້າກະສິກຳ ຂ່າວສານຂໍ້ມູນການຕະຫຼາດ	ປານກາງ	ບໍ່ມີ
ຕ 4	ການຈັດປະເພດ ແລະ ການຈັດເກຣດຜົນຜະລິດກະສິກຳ	ປານກາງ	ບໍ່ມີ
ຕ 7	ສຶກສາທ່າແຮງການສົ່ງອອກແລະການຕອບສະໜອງປັດໃຈນຳເຂົ້າການຄ້າກະສິກຳ	ປານກາງ	ບໍ່ມີ
ຕ 8	ການປຸງແຕ່ງແລະການຕະຫຼາດເຄື່ອງປ່າຂອງດົງ (NTFP)	ປົກກະຕິຫາບວກ ອາດເປັນໄດ້ທາງລົບ	ໂດຍບາງກໍລະນີ
ຕ 9	ໂຄງການພັດທະນາການຕະຫຼາດຂາຍຍົກ	ແປບຢັ້ງໄດ້	ໂດຍບາງກໍລະນີ

ການເງິນຊົນນະບົດ		ການກັ່ນກອງດ້ານສະໜາຍແວດລ້ອມ	ສະເໜີການກໍ່ຕັ້ງການກວດສອບດ້ານສະໜາຍແວດລ້ອມ
ງຊ 1	ຝຶກອົບຮົມພະນັກງານທຳນຽມແລະຂະຫຍາຍສູນຝຶກ	ປານກາງ	ບໍ່ມີ
ງຊ 2	ທະນາຄານການຄ້າສາກົນປັບປຸງການດຳເນີນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ແລະ ສົ່ງເສີມສາຂາຂອງທະນາຄານ	ປານກາງ	ບໍ່ມີ
ງຊ 8	ຂະຫຍາຍສິນເຊື້ອໃຫ້ກຸ່ມຊາວກະສິກອນໂດຍ ທສກ	ປານກາງ	ບໍ່ມີ
ງຊ 9	ປັບປຸງໂຄງສ້າງທສກ ແລະ ການຮັບຮູ້ກ່ຽວກັບການສະເໜີແນະນຳການການສຶກສາພິຈາລະນາສິ່ງຕ່າງ.	ປານກາງ	ບໍ່ມີ
ງຊ 11	ການສົ່ງເສີມ ແລະຂະຫຍາຍກິດຈະກຳໃນ UNDP/CDF ກ່ຽວກັບສູນຝຶກອົບຮົມການເງິນຈຸນລະພາກໃຫ້ທຸກໆແຂວງ	ປານກາງ	ບໍ່ມີ
ການພັດທະນາຊັບພະຍາກອນດິນ ແລະນ້ຳ			
ດນ 1	ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ ແຜນການນຳໃຊ້ທີ່ດິນ&ການມອບດິນ-ມອບປ່າ ແລະ ການອອກສຳມະໂນທີ່ດິນ	ທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ດນ 3	ການຄຸ້ມຄອງອ່າງໂຕ່ງ	ທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ດນ 4	ພັດທະນາລະບົດການແບ່ງເຂດກະສິກຳ, ການຄຸ້ມຄອງດິນ ແລະການເຮັດກະສິກຳ	ທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ດນ 7	ການຟື້ນຟູຄືນ ແລະ ຂະຫຍາຍຕາຫ່າງສະຖານີອຸຕຸນິຍົມ ແລະ ອຸທິກກະສາດ ສຳລັບການພັດທະນາກະສິກຳ ແລະຄວບຄຸມໄພນ້ຳຖ້ວມ	ປານກາງທາທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ພັດທະນາຊັບພະຍາກອນມະນຸດ			
ຊມ 1	ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງດ້ານການບໍລິການສົ່ງເສີມກະສິກຳແລະປ່າໄມ້	ທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ຊມ 2	ພັດທະນາການຝຶກອົບຮົມໃຫ້ເມືອງ ແລະຊາວກະສິກອນກ່ຽວກັບວຽກງານກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້	ທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ຊມ 4	ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງຍົກລະດັບຄວາມຮູ້ຄວາມສາມາດການສຶກສາ ເຕັກນິກວິຊາການທາງດ້ານກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້	ທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ຊມ 5	ປັບປຸງໂຮງຮຽນວິຊາການຊົນລະປະທານ	ທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ຊມ 6	ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງຍົກລະດັບຄວາມຮູ້ຄວາມສາມາດການສຶກສາລະດັບມະຫາວິທະຍາໄລການດ້ານກະສິກຳ, ປ່າໄມ້ ແລະ ຊົນລະປະທານ	ທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ການປຸກພືດ: ການສົ່ງເສີມ, ການຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ອື່ນໆ		ການກັ່ນກອງດ້ານສະໜາຍແວດລ້ອມ	ສະເໜີການກໍ່ຕັ້ງການກວດສອບດ້ານສະໜາຍແວດລ້ອມ
ພ 1	ປັບປຸງລະບົບການນຳໃຊ້ແນວພັນເຂົ້າປັບປຸງ	ປານກາງ	ບໍ່ມີ
ພ 3	ຄົ້ນຄວ້າກະສິກຳເຂດເນີນສູງແບບປະສົມປະສານ	ທາງບວກ (ອາດເປັນໄປ)	ບາງກໍລະນີ

		ໄດ້ທາງລົບ)	
ພ 4	ສິ່ງເສີມການສ້າງຈຸດທົດລອງກະສິກໍາແບບປະສົມປະສານໃນເຂດທົ່ງພຽງ	ປານກາງ ຫາທາງບວກ	ບາງກໍລະນີ
ພ 5	ການປຸກພືດແບບຫຼາຍຮູບຫຼາຍສີ	ກວດກາການຕັ້ງແປ	ບາງກໍລະນີ
ພ 6	ການສົ່ງເສີມປຸກພືດໄມ້ໃຫ້ໝາກເຂດຊານເມືອງ	ເຄມີ-ສຳລັບກະສິກໍາ	
ພ 8	ການສົ່ງເສີມປຸກພືດປາຍແຫຼມສົ່ງອອກ	ຊົນລະປະທານອື່ນໆ	
ພ 9	ການສົ່ງເສີມປຸກພືດໄມ້ໃຫ້ໝາກໃນເຂດພາກເໜືອ	ປານກາງຫາທາງບວກ	ທຳມະດາບໍ່ມີ
ພ 10	ການສົ່ງເສີມປຸກພືດໄມ້ໃຫ້ໝາກໃນເຂດພາກໃຕ້	(ກວດສອບຄົນສຳລັບເຄມີ-ກະສິກໍາອື່ນໆ	ແຕ່ມີບາງກໍລະນີ
ພ 11	ພັດທະນາການປຸກມອນລ້ຽງໝ້ອນຜະລິດໄໝ	ປານກາງ	ບໍ່ມີ
ພ 13	ການກະຈາຍຂໍ້ມູນເຕັກໂນໂລຊີການເຮັດກະສິກໍາ	ປານກາງ	ບໍ່ມີ
ພ 15	ຄົ້ນຄວ້າທົດລອງເຕັກໂນໂລຊີປຸກກາເຟ	ປານກາງຫາທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ພ 16	ຄົ້ນຄວ້າທົດລອງເຕັກໂນໂລຊີປຸກຕົກ	ປານກາງຫາທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ພ 17	ຄົ້ນຄວ້າທົດລອງເຕັກໂນໂລຊີປຸກໄມ້ໃຫ້ໝາກ	ປານກາງຫາທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ພ 22	ພັດທະນາເຕັກໂນໂລຊີພື້ນຖານການຜະລິດແນວພັນ	ປານກາງ	ບໍ່ມີ
ພ 23	ຄົ້ນຄວ້າທົດລອງເຕັກໂນໂລຊີການປຸກພືດໄຮ່	ທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ການລ້ຽງສັດ & ການປະມົງ: ສົ່ງເສີມ, ຄົ້ນຄວ້າທົດລອງ ແລະ ອື່ນໆ			
ລມ 2	ປັບປຸງສຸກຂະພາບສັດ	ທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ລມ 5	ການເຮັດໃຫ້ຜົນຜະລິດສັດເພີ່ມຂຶ້ນ	ປານກາງຫາທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ລມ 6	ປັບປຸງສຸກຂະພາບສັດແຫ່ງຊາດ	ປານກາງຫາທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ລມ 10	ສົ່ງເສີມ ແລະ ປັບປຸງການລ້ຽງສັດນໍ້າ	ທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ລມ 11	ຂະຫຍາຍພື້ນຜູ້ສູນຜະລິດແນວພັນປາ	ທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ລມ 12	ພັດທະນາການລ້ຽງສັດນໍ້າເຂດຊົນນະບົດ	ສາມາດຕັ້ງແປໄດ້	ແປຕັ້ງໄດ້
ການຖາງປ່າເຮັດໄຮ່: ລະບົບກະສິກໍາ-ປ່າໄມ້, ເຄື່ອງປ່າຂອງດົງ ແລະ ກິດຈະກຳທີ່ສົ່ງຜົນກັບຊີວິດການເປັນຢູ່		ການກັ່ນກອງດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ	ສະເໜີການກໍ່ຕັ້ງການກວດສອບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ
ຖສ 1	ການຖາງປ່າເຮັດໄຮ່ (ນອກເຂດປ່າສະຫງວນ)		
ຖສ 1.1	ການຖາງປ່າເຮັດໄຮ່ໃນເຂດພາກໃຕ້	ທາງບວກ, ແຕ່ບາງ	ໂດຍທົ່ວໄປບໍ່ມີ
ຖສ 1.2	ການຖາງປ່າເຮັດໄຮ່ໃນເຂດພາກເໜືອ	ຄັ້ງຢູ່ໃນເຂດປ່າສະ	
ຖສ 1.3	ການລົບລ້າງຄວາມທຸກຈົນ ແລະ ພັດທະນາເຂດເນີນສູງ	ຫງວນ	
ຖສ 2	ການຖາງປ່າເຮັດໄຮ່ໃນເຂດປ່າສະຫງວນ	ທາງບວກ, ຢູ່ແຕ່ໃນເຂດປ່າສະຫງວນ	ໂດຍທົ່ວໄປບໍ່ມີ
ຖສ 3	ການຄົ້ນຄວ້າທົດລອງກະສິກໍາ-ປ່າໄມ້ແບບປະສົມປະສານ ການເຮັດກະສິກໍາສຳລັບລະບົບການເຮັດລະບົບກະສິກໍາເຂດເນີສູງ	ທາງບວກ	ບໍ່ມີ
ຖສ 4	ການຄົ້ນຄວ້າທົດລອງການຄຸ້ມຄອງ ແລະ ນຳໃຊ້ ເຄື່ອງປ່າຂອງດົງແບບຍືນຍານ	ທາງບວກ	ບໍ່ມີ

ການພັດທະນາເຂດຊົນນະບົດ			
ພຊ 1	ບ້ານທີ່ເຮັດກ່ຽວກັບການສ້າງຕັ້ງການພັດທະນາກະສິກຳໃນເຂດຊົນນະບົດທ່າງໄກສອກຫຼີກ (VADIRRA) (1.300 ບ້ານ)	ແປຜັນໄດ້	ບາງກໍລະນີ
ພຊ 1.1	VADIRRA ໃນແຂວງຈຳປາສັກ, ອັດຕະປື, ສາລະວັນ ແລະ ແຂວງເຊກອງ; 250 ບ້ານ	ແປຜັນໄດ້	ບາງກໍລະນີ
ພຊ 1.2	VADIRRA ໃນແຂວງຄຳມ່ວນ ແລະ ສະຫວັນນະເຂດ 250 ບ້ານ	ແປຜັນໄດ້	ບາງກໍລະນີ
ພຊ 1.3	VADIRRA ໃນກຳແພງນະຄອນວຽງຈັນ, ແຂວງ ວຽງຈັນ ແລະ ແຂວງບໍລິຄຳໄຊ 150 ບ້ານ	ແປຜັນໄດ້	ບາງກໍລະນີ
ພຊ 1.4	VADIRRA ໃນເຂດພິເສດໄຊສົມບູນ ແລະ ແຂວງ ຊຽງຂວາງ 100 ບ້ານ	ແປຜັນໄດ້	ບາງກໍລະນີ
ພຊ 1.5	VADIRRA ໃນແຂວງໄຊຍະບູລີ, ຫຼວງພະບາງ ແລະ ແຂວງ ຫົວພັນ 300 ບ້ານ	ແປຜັນໄດ້	ບາງກໍລະນີ
ພຊ 1.6	VADIRRA ໃນແຂວງອຸດົມໄຊ, ບໍ່ແກ້ວ, ຫຼວງນໍ້າທາ ແລະ ຜົງສາລີ 250 ບ້ານ	ແປຜັນໄດ້	ບາງກໍລະນີ
ພຊ 2	ການພັດທະນາຊົນນະບົດປະສົມປະສານກັບເຂດພື້ນຖານ	ແປຜັນໄດ້	ບາງກໍລະນີ
ຊົນລະປະທານ			
ຊ 1	ຄຸ້ມຄອງຊົນລະປະທານປວງຊົນໄລຍະ 2 (CMI-2)	ແປຜັນໄດ້	ບາງກໍລະນີ
ຊ 4	ສຶກສາພັດທະນາການມອບໂອນການຄຸ້ມຄອງນໍ້າໃຊ້ນໍ້າຢ່າງວ່ອງໄວ	ປານກາງ	ບໍ່ມີ
ຊ 5	ຄຸ້ມຄອງຊົນລະປະທານປວງຊົນຂະໜາດນ້ອຍ	ປັນແປໄດ້	ບາງກໍລະນີ
ຊ 11	ການຕ້ານໄພພິບັດທຳມະຊາດ	ທາງບວກ	ບໍ່ມີ

ດັ່ງທີ່ໄດ້ສະແດງຢູ່ໃນຕາຕະລາງ 8.1 ມັນແມ່ນເປັນການເອົາມາໃຊ້ກ່ອນລວງໜ້າຈາກລະບົບການກໍ່ຕັ້ງການກັ່ນກອງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ, ເກືອບໝົດ (75% ຫຼື ຫາຍກວ່າ) ການສະເໜີແຜນງານ/ໂຄງການໃນການສຶກສາແຜນແມ່ບົດຈະບໍ່ມີການສະເໜີຕໍ່ການກໍ່ຕັ້ງການກວດສອບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ, ອີກດ້ານໜຶ່ງແຜນງານ ແລະ ໂຄງການແມ່ນມີເນື້ອທີ່ສະເພາະ, ສະນັ້ນການກັ່ນກອງແມ່ນອນສາມາດປະກົດຫຼາຍຂຶ້ນ.

ສຳລັບໂຄງການໃໝ່ຂອງດິນປູກຝັງທີ່ອຸດົມບູນ, ທີ່ຫຍ້າ ແລະ ການເຮັດກະສິກຳແບບປະສົມ ຫຼື ໂຄງການບົນພື້ນຖານຂອງການຂຸດຄົ້ນເຄື່ອງປ່າຂອງດົງ (NTEP) ການກໍ່ຕັ້ງການກວດສອບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມ ແລະ ການປະເມີນຜົນກະທົບດ້ານສະພາບແວດລ້ອມສາມາດສະເໜີໃນເຂດສະເພາະບ່ອນທີ່ໂຄງການທີ່ໄດ້ສະເໜີດັ່ງນີ້:

- (a) ໃນເຂດເນື້ອທີ່ປ່າປ້ອງກັນ/ປ່າອະນຸລັກ ຫຼື ໃນຄຸ້ມຄອນທີ່ສຳຄັນຂອງປະເພດປ່າໄມ້;
- (b) ໃນເນື້ອທີ່ບ່ອນສຳຄັນທີ່ເຊື່ອຖືທາງດ້ານສາສະໜາ ຫຼື ປະຫວັດສາດ;

- (c) ບ່ອນທີ່ມີຄວາມສຳຄັນ ຫຼື ເຂດປ່າໄມ້ທີ່ມີຢູ່ເປັນກຸ່ມ ແມ່ນສາມາດປ່ຽນແປງໃຫ້ເປັນການເຮັດກະກຳໄດ້;
- (d) ບ່ອນທີ່ມີເຄື່ອງປ່າຂອງດົງທີ່ມີການພັດທະນາ ຫຼື ເສີມຂະຍາຍຈາກປ່າຫຳມະຊາດ;
- (e) ເນື້ອທີ່ເຂດດິນຫາມທີ່ສຳຄັນ ແລະ ສຳລັບແຜນການຊົນລະປະທານທີ່ສຳຄັນ;
- (f) ບ່ອນທີ່ສະເໜີນຳໃຊ້ເຄມີ-ກຳສິກຳ, ຢາຂ້າແມງໄມ້ ແລະ ປາບສັດພືດ;
- (g) ຢູ່ບ່ອນທີ່ໄດ້ມ ການກໍ່ສ້າງຫຼາຍກວ່າ 25 (ຫຼື ບ້ານ) ແມ່ນຈະຕ້ອງຍົກຍ້າຍ ຫຼື ປ່ຽນສະຖານທີ່ໃໝ່ ແລະ
- (h) ສຳລັບໂຄງການກໍ່ສ້າງພື້ນຖານໂຄງລ່າງ ສະໜັບສະໜູນໂດຍການພັດທະນາເຊັ່ນ: ການສ້າງເສັ້ນທາງໃໝ່, ກໍ່ສ້າງເຂື່ອນ, ອາຄານຫຼາຍໆຢ່າງ ແລະ ອື່ນໆ.

ພາກທີ 9 ທິດທາງການປະຕິບັດເຖິງປີ 2010

9.1 ເປົ້າໝາຍການພັດທະນາ ທີ່ເປັນພື້ນຖານ ຈັດບູລິມະສິດ ໃນບາດກ້າວທີ່ II ຂອງການສຶກສາ ໄດ້ມີການວິເຄາະຈັດລະດັບ ໂຄງການທີ່ຈະຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ກ່ອນປີ 2010 ຫຼື ວ່າ ໃນໄລຍະປີ 2011-2020. ບົນພື້ນຖານນີ້, ບົດລາຍງານໄດ້ມີບັນຊີ 58 ໂຄງການແຜນງານ ທີ່ຈະປະຕິບັດ ກ່ອນປີ 2010 ແລະ 44 ໂຄງການທີ່ຈະປະຕິບັດ ໃນໄລຍະປີ 2011-2020 ໃນນັ້ນ ຍັງມີ 8 ໂຄງການທີ່ກຳລັງປະຕິບັດໃນປັດຈຸບັນ ໄດ້ມີການຫວນຄືນ ເຮັດວຽກເພີ່ມເຕີມ ໃນການຂຽນ ໂຄງການ ແລະ ແຜນງານພ້ອມທັງຈັດບູລິມະສິດ ແລະ ຂັ້ນຕອນການປະຕິບັດ. ໃນນັ້ນ ໄດ້ວາງ ເງື່ອນໄຂ ການຈັດວາງບູລິມະສິດ ແລະ ຈັດຕັ້ງລະບົບໃນການໃຫ້ຄະແນນ ຜ່ານການກວດສອບ ແລະ ຫວນຄືນເພີ່ມເຕີມ ມີຫຼາຍໂຄງການ/ແຜນງານ ໄດ້ຖືກລວບລວມ ເປັນອັນດຽວ ແລະ ແຕ່ ລະ ໂຄງ ການ ກໍ່ໄດ້ຖືກ ປະເມີນວາງຄະແນນ ເພື່ອຈັດ ບູລິມະສິດ.

ບັນດາໂຄງການ ແລະ ແຜນງານທີ່ໄດ້ລະບຸໃນແຜນປະຕິບັດງານ ຈະມີຜົນກະທົບ ແຕກຕ່າງກັນ ຕໍ່ການເພີ່ມ ຜົນຜະລິດແຫ່ງຊາດ. ນອກຈາກນັ້ນ, ຈຳນວນໂຄງການ ແລະ ງົບປະມານ ທີ່ຕ້ອງການ ແມ່ນສູງກ່ວາງົບປະມານ ແລະ ຊັບພະຍາກອນ (ຈາກລາຍຮັບຂອງຊາດ ແລະ ການ ຊ່ວຍເຫຼືອ ຈາກ ສາກົນ) ໃຫ້ແກ່ຂະແໜງການ. ສິ່ງດັ່ງກ່າວໄດ້ເນັ້ນໃຫ້ມີການ ຈັດບູລິມະສິດ ເພີ່ມເຕີມ. ນອກຈາກນັ້ນ, ມີຄວາມຮຽກຮ້ອງຕ້ອງການ ໃຫ້ຈັດຂັ້ນຕອນການປະຕິບັດ ສິ່ງດັ່ງ ກ່າວ ກໍ່ໄດ້ຈັດໄວ້ແລ້ວເຊັ່ນ ດຽວກັນ. ເງື່ອນໄຂທີ່ໄດ້ກຳນົດໄວ້ ເພື່ອການຄັດເລືອກ ບໍ່ສາມາດ ກຳນົດປະລິມານ ໄດ້ ດັ່ງນັ້ນ ຈຶ່ງໄດ້ມີການວິເຄາະ ໂດຍບໍ່ຄຳນຶງເຖິງປະລິມານຂຶ້ນ ໃນກໍລະນີ ທີ່ ບໍ່ສາມາດ ວາງເງື່ອນໄຂດ້ານປະລິມານໄດ້.

ໄດ້ມີຫລາຍມາດຖານ ທີ່ສາມາດຖືກນຳໃຊ້ມາວິເຄາະ ເປັນຢ່າງໃດກໍ່ຕາມ, ເນື່ອງຈາກວ່າ ແຜນປະຕິບັດງານນີ້ ມີໄລຍະຍາວ, ການຄັດເລືອກເອົາມາດຖານເພື່ອ ຈັດບູລິມະສິດ ແມ່ນກ່ຽວ ັ້ນ ໂດຍກົງກັບເປົ້າໝາຍລວມ. ເປົ້າໝາຍເບື້ອງຕົ້ນ ທີ່ກຳນົດໄວ້ໃນວິໄສທັດ ກະສິກຳ ແມ່ນໃຫ້ ສປປລາວ ຫລຸດພົ້ນອອກຈາກ ການເປັນປະເທດ ດ້ອຍພັດທະນາ ໃນປີ 2020 ໂດຍການ ບັນລຸເປົ້າໝາຍໃຫ້ໄດ້ ລາຍຮັບແຫ່ງຊາດ ຕໍ່ຫົວຄົນເທົ່າ 885 ໂດລາ ຕາມການຮັກສາ ອັດຕາ ສ່ວນລາຄາເດີມຂອງປີ 2000. ອັນທີ່ມາດຖານອື່ນ ເຊັ່ນ ຜົນກະທົບຕໍ່ການສ້າງ ວຽກເຮັດງານ ຫຳ ແລະ ຕໍ່ການພັດທະນາຊຸມນະບົດ ຈະຖືເປັນອັນສຳຄັນ, ເຖິງແມ່ນວ່າ ມາດຖານ ດັ່ງກ່າວ ມີຄວາມສຳຄັນ ນ້ອຍກວ່າ ຖ້າທຽບໃສ່ເປົ້າໝາຍທີ່ໄດ້ກຳນົດໄວ້.

ເນື່ອງຈາກວ່າ ຂະແໜງກະສິກຳ ໄດ້ປະກອບສ່ວນເຖິງ 50% ຂອງຜົນຜະລິດ ແຫ່ງຊາດ ໃນປີ 2000, ມາດຖານທີ່ສຳຄັນກ່ວາໝູ່ ໃນການຈັດບູລິມະສິດ ຂອງໂຄງການ/ແຜນງານ ຈະແມ່ນ ການ ກະທົບຢ່າງແຈ່ມແຈ້ງ ຕໍ່ການເພີ່ມລາຍໄດ້. ລະດັບຜົນຮັບດ້ານເສດຖະກິດ (ERR)

ຈະເປັນຕົວວັດແທກທີ່ດີ, ແຕ່ພວກເຮົາບໍ່ສາມາດ ປະເມີນລະດັບຜົນຮັບ ດ້ານເສດຖະກິດ ຂອງທຸກໂຄງການ ທີ່ລະບຸໃນທີ່ນີ້ໄດ້. ເຖິງຢ່າງໃດກໍຕາມ, ມີຄວາມສາມາດທີ່ຈະຄາດຄະເນ ຜົນກະທົບ ຕໍ່ການເພີ່ມລາຍໄດ້ ດ້ວຍການກະຕວງທາງກົງ (ຫຼືທາງອ້ອມ) ກ່ຽວກັບສ່ວນປະກອບ ເຂົ້າໃນການເພີ່ມຜົນຜະລິດເປັນຕົ້ນ.

ທີມງານສຶກສາ ໄດ້ທົບທວນຄວາມສາມາດຂອງຊັບພະຍາກອນ ຄົນໃໝ່ ແລະ ບັນດາຕົວວັດແທກ ທີ່ບົ່ງບອກເຖິງ ຄວາມສາມາດ ໃນການຈັດຕັ້ງ ປະຕິບັດ ໂຄງການຂອງແຂວງ ແລະ ເມືອງ. ທີມງານສຶກສາໃຫ້ຂໍ້ສະຫຼຸບວ່າ ຄວາມສາມາດໃນການປະຕິບັດ ໂຄງການ, ໂດຍສະເພາະ ຂອງພະແນກ ກະສິກຳປ່າໄມ້ ແຂວງ ແລະ ຫ້ອງການກະສິກຳປ່າໄມ້ເມືອງ ເປັນມາດ ຖານທີ່ຕັດສິນ. ການປະກອບພະນັກງານ ກໍ່ຄືສິ່ງອຳນວຍຄວາມສະດວກ ໃນການປະຕິບັດ ວຽກ ງານຢູ່ໃນລະດັບ ແຂວງ ແລະ ລະດັບເມືອງ ມີຄວາມສຳຄັນຍິ່ງຖ້າ ປະຕິບັດ ຕາມນະໂຍ ບາຍ ຂອງລັດຖະບານ ໃນການມອບອຳນາດ ໃຫ້ແກ່ຫ້ອງຖິ່ນ ແລະ ການເພີ່ມຄວາມ ຮັບຜິດຊອບ ດ້ານການລົງທຶນ ແຫ່ງລັດ ໃຫ້ແກ່ບັນດາແຂວງ-ເພື່ອສາມາດ ວິເຄາະມາດຖານນີ້, ໄດ້ມີການ ກວດສອບຄືນ ແຕ່ລະບັນຫາ ແລະ ມີການວາງລະບົບໃຫ້ຄະແນນ ຕໍ່ຄວາມສາມາດ ໃນການ ປະຕິບັດ ໃຫ້ແຕ່ລະໂຄງການ.

ຕາຕະລາງ 9.1 ມາດຖານຕີລາຄາ ແລະ ໃຫ້ຄະແນນແຕ່ຄວາມສາມາດປະຕິບັດ

ປະເດັນທີ່ຕີລາຄາ	ຄະແນນ		
	ຄະແນນ1	ຄະແນນ2	ຄະແນນ3
1. ການປະຕິບັດໂຄງການທີ່ດຳເນີນໂດຍພາກລັດ			
2. ການປະຕິບັດໂຄງການທີ່ດຳເນີນໂດຍຜູ້ຊ່ວຍເຫຼືອ NGO			
3. ກະສິກຳປ່າໄມ້ກ່ຽວຂ້ອງໂດຍກົງກັບການປະຕິບັດ			
4. ຄວາມພຽງພໍຂອງພະນັກງານວາງແຜນການຢູ່ຫ້ອງການກະສິກຳປ່າໄມ້ແຂວງ.			
5. ຄວາມຕ້ອງການພະນັກງານເພີ່ມເຕີມ ໃນການປະຕິບັດໂຄງການຢູ່ກະສິກຳ ປ່າໄມ້ ແລະ ປ່າໄມ້ແຂວງ.			
6. ມີຄວາມຈຳເປັນຕ້ອງຝຶກອົບຮົມພະນັກງານເພື່ອປະຕິບັດໂຄງການບໍ່?			
7. ກະແສໄຫຼວຽນຂອງ PIP ກ່ຽວກັບຄວາມພຽງພໍຂອງທຶນແລະຂະບວນການງົບ ປະມານ.			
8. ກະແສໄຫຼວຽນຂອງທຶນທີ່ຂີ້ຢືມຕໍ່ ແລະ ຂະບວນການງົບປະມານຂັ້ນແຂວງ.			
9. ຄວາມພຽງພໍຂອງທຶນຢູ່ປ່າໄມ້ແຂວງ ເພື່ອການໃຊ້ຈ່າຍໃນໂຄງການ ຕົວຢ່າງ: ເງິນປະຕິບັດງານ...			
10. ຄວາມພຽງພໍດ້ານພາຫະນະໃນການປະຕິບັດໂຄງການ: 4WD /ລົດຈັກ			
11. ຄວາມພຽງພໍຂອງອຸປະກອນຮັບໃຊ້ຫ້ອງການ: ຫ້ອງການ-ອຸປະກອນ-ຄອມ ພິວເຕີ.			
12. ຄວາມພຽງພໍດ້ານຕາໜ່າງຄົມມະນາຄົມ: ໂທລະສັບ, ແຟັກ, ອີເມວ			
ລວມ:			
ລວມຄະແນນ:ຄະແນນ			

ຕາຕະລາງ 9.2 ມາດຖານຕີລາຄາ ແລະ ໃຫ້ຄະແນນຕາມບູລິມະສິດ

ມາດຖານຕີລາຄາ	ຄະແນນ				
	ຄະແນນ 1	ຄະແນນ 2	ຄະແນນ 3	ຄະແນນ 4	ຄະແນນ 5
1. ຜົນກະທົບໂດຍກົງຕໍ່ ຄຸນຄ່າສ່ວນເກີນ (GDP)					
2. ຄວາມສາມາດໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຂອງບັນດາໜ່ວຍງານ (ຈາກໃບປະເມີນຄວາມສາມາດຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ)					
3. ມູນຄ່າ ແລະ ຕາຕະລາງເວລາທຽບຖານຂອງຜົນສຳເລັດຂອງໂຄງການ.					
4. ເນັ້ນໜັກໃສ່ການລົງທຶນ: ການຝຶກຄູຝຶກ, ການເຜີຍແຜ່, ການປະສົມແນວ...					
5. ລະດັບຂັ້ນແກ່ກັນຂອງໂຄງການກັບໂຄງການ.					
6. ການສ້າງວຽກເຮັດງານທຳ / ພັດທະນາຊຸມນະບົດ.					
ລວມຄະແນນ:					

ໝາຍເຫດ: 1) ຄະແນນຕໍ່າສຸດແມ່ນ 1 ແລະ ສູງສຸດແມ່ນ 5

9.2 ຜົນຂອງການຈັດບູລິມະສິດ ແລະ ລໍາດັບຄວາມສຳຄັນຂອງໂຄງການ ແລະ ແຜນງານ

9.2.1 ຫົວເລື່ອງ:

ໃນວາລະສົນທະນາປຶກສາຫາລື ນຳກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ ແລະ ໃນກອງ ປະຊຸມສຳມະນາລະດັບສູນກາງ ທີ່ມີການສຶກສາໄດ້ໃຫ້ຄຳເຫັນວ່າ ໂຄງການ ກະສິກຳ ໄດ້ຖືກກຳນົດຕາມເຂດເນື້ອທີ່ ໂດຍສ່ວນໃຫຍ່ ຍ້ອນສະພາບ ແລະ ເງື່ອນໄຂ ດ້ານ ກະສິກຳ ແລະ ມີຄວາມຕ້ອງການ ໃຫ້ມີຍຸດທະສາດ ລະດັບພື້ນທີ່ ເພື່ອ ຈັດບູລິມະສິດ ໃນການຈັດຕັ້ງ ປະຕິບັດໂຄງການ ໂດຍສະເພາະ ຖ້າຫາກພິຈາລະນາ ເບິ່ງຜົນ ໄດ້ຜົນ ເສຍ ຕໍ່ໂຄງລ່າງ ພື້ນ ຖານທີ່ຍັງອ່ອນແອໃນປະເທດ. ພວກເຮົາຈະຕ້ອງຮັບຮູ້ວ່າ ຮ່າງ ໂຄງການ ທີ່ໄດ້ສະເໜີ ໃນບົດລາຍງານນີ້ ຍັງຢູ່ໃນລະດັບຕົ້ນ ແລະ ຕ້ອງການໃຫ້ມີ ການອອກແຮງເພີ່ມເຕີມ ເພື່ອອອກແບບ ແລະ ວາງຍຸດທະສາດ ພ້ອມທັງການຈັດເປົ້າໝາຍ ແລະ ອົງປະກອບຂອງໂຄງການກ່ອນ ຈະສາ ມາດປະຕິບັດໂຄງການນັ້ນໄດ້. ຕາມໄລຍະ 18 ປີ ທີ່ຈະມາເຖິງ, ມີຄວາມຈຳເປັນ ທີ່ຮັບຮູ້ ວ່າ ການຈັດ ບູລິມະສິດຈະມີການປ່ຽນແປງ ໃນແຕ່ລະໄລຍະອົງຕາມລະດັບ ການພັດທະນາ ໃນຂະແໜງ ການເສດຖະກິດອື່ນໆ ແລະ ສະພາບການຄ້າລະຫວ່າງປະເທດໃນພາກພື້ນ. ເວົ້າລວມ ແລ້ວ, ລັດຖະບານຍັງຢູ່ໃນຂັ້ນຕອນການຮ່າແຜນການ 5 ປີ ຄັ້ງຕໍ່ໄປ. ເປົ້າໝາຍແລະ ວັດຖຸປະສົງດ້ານກະສິກຳ ຂອງແຜນການ 5 ປີ ວ່າຈະເປັນບ່ອນອີງໃນການຈັດບູລິມະສິດ ດັ່ງທີ່ໄດ້ສະເໜີໃນບົດລາຍງານສະບັບນີ້.

ດັ່ງນັ້ນ, ໄດ້ສະເໜີໃຫ້ລັດຖະບານ ປະຕິບັດຕາມບູລິມະສິດທີ່ໄດ້ສະເໜີ ໃນບົດລາຍງານນີ້ ເພື່ອເຮັດແນວໄດ ໃຫ້ໄດ້ບັນລຸລະດັບຄາດໝາຍ ທາງດ້ານເສດຖະກິດທີ່ໄດ້ວາງໄວ້ ໃຫ້ແກ່ ປະເທດຊາດ. ໂຄງການ ແລະ ບູລິມະສິດ ຂອງຂະແໜງການກະສິກໍາ ຈະໄດ້ສ້າງຂຶ້ນ ຕາມໂຄງ ສ້າງບູລິມະສິດທົ່ວໄປ ທີ່ໄດ້ສະເໜີໃນທີ່ນີ້ ເປັນຢ່າງໂດກ່ຕາມ, ການສ້າງໂຄງການ ແລະ ແຜນ ງານ ດ້ານກະສິກໍາ ຈະເປັນລະດັບເຂດ ຫຼື ລະດັບຊາດຕາມ ຈະໄດ້ມີການປ່ຽນແປງປັບປຸງ ຕາມຄວາມຕ້ອງການໃຫ້ແກ່ເໝາະກັບ ບັນດາວັດຖຸປະສົງ ແລະ ຄວາມຕ້ອງການ ຂອງຂະ ແໜງກະສິກໍາ.

ຜົນຂອງການຈັດບູລິມະສິດ ໄດ້ຖືກສະເໜີໃນພາກນີ້. ຍຸດທະສາດເພື່ອການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ແມ່ນ ໄດ້ຄັດເລືອກເອົາໂຄງການ ແລະ ແຜນງານທີ່ມີຄວາມສາມາດປະຕິບັດໂດຍທັນທີໂລດ, ທີ່ມີສະມັດທະພາບໃຫ້ຜົນຜະລິດໄວ ຕໍ່ການລົງທຶນ, ມີການລົງທຶນໜ້ອຍ ແລະ ມີຜົນກະທົບ ຕໍ່ການເພີ່ມລາຍໄດ້. ເງື່ອນໄຂດັ່ງກ່າວໄດ້ວາງ ແບບປະສານກັບສົມທຽບໃສ່ເຂດ ວິກິດທາງ ດ້ານງົບ ປະມານການລົງທຶນ.

9.2.2 ຜົນຂອງການຈັດບູລິມະສິດ ໂດຍການວາງຄະແນນ ຕາຕະລາງ 9.2 ສະແດງຜົນ ຂອງການຈັດ ບູລິມະສິດຂອງໂຄງການ ແລະ ແຜນງານຕາມການວາງຄະແນນ ມີຢູ່ຕາຕະລາງ 9.2 ຈຳນວນ 58 ໂຄງການ ແລະ ແຜນງານໄດ້ຖືກ ຈັດສັນເປັນ 4 ກຸ່ມ ດັ່ງໄດ້ສະເໜີໃນຕາຕະລາງ 9.2, ໃນແຕ່ລະກຸ່ມ ແຕ່ ກຸ່ມທີ 1 ຫາກຸ່ມທີ 2, ລວມມີ 22 ໂຄງການແລະ ແຜນງານ ທີ່ໄດ້ຖືກປະເມີນ ໄດ້ຫຼາຍກວ່າ 60% ຂອງຄະແນນ. ລັກສະນະຂອງແຕ່ລະກຸ່ມມີລະອຽດລຸ່ມນີ້:

(1) ກຸ່ມທີ່ໜຶ່ງ
ກຸ່ມທຳອິດຂອງ 11 ໂຄງການແມ່ນຢູ່ໃນໂຄງການຍ່ອຍຂອງການປະມົງ, ລ້ຽງສັດ, ເຄື່ອງປ່າຂອງ ດົງ (NTFP), ການຂະຫຍາຍແນວພັນ, ການປູກພືດ ແລະ ການເງິນຊົນນະບົດ. ໂຄງການນີ້ ແມ່ນຈັດໃຫ້ເປັນກິດຈະກຳບູລິມະສິດສູງສຸດ ຍ້ອນວ່າມັນສາມາດປະຕິບັດໄດ້ ທັນທີທັນໄດ ເກືອບທັງໝົດ, ເປັນສັນຍານກະທົບຕໍ່ມູນຄ່າເພີ່ມ, ຊ່ວຍສ້າງລາຍໄດ້ເພີ່ມ ແລະ ສ້າງໂອກາດ ໃນການ ສ້າງວຽກໃຫ້ແກ່ຄອບຄົວຊາວກະສິກອນ.

ຂະແໜງການປະມົງບໍ່ໄດ້ຮັບການແບ່ງປັນງົບປະມານພຽງພໍ ແລະ ຄວາມຕ້ອງການຂອງການ ລົງທຶນຂັ້ນຕ່ຳ, ມັນໃຫ້ຜົນໄວ ແລະ ຜົນຕອບແທນສູງ. ການແບ່ງປັນງົບປະມານແຫ່ງຊາດ ສະເພາະ ຂະແໜງການຍ່ອຍການປະມົງໃນປີ 2000/01 ແມ່ນມີພຽງແຕ່ 4% ຂອງງົບປະມານ ລ້ຽງສັດທັງໝົດ. ໂຄງການປັບປຸງ ແລະ ສົ່ງເສີມການລ້ຽງສັດນ້ຳ, ໂຄງການຟື້ນຟູ/ສົ່ງເສີມສູນ ຜະລິດແນວພັນປາ ແລະ ພັດທະນາການລ້ຽງສັດນ້ຳຊົນນະບົດ (ອ່າງເກັບນ້ຳ ແລະ ເຂື່ອນ) ການພັດທະນາໂຄງການແມ່ນຈັດ ໃນລະດັບບູລິມະສິດສູງສຸດ ຊຶ່ງ ເຂົາເຈົ້າມີຄວາມສາມາດປະ ຕິບັດ ແລະ ສະເໜີ ວ່າໂຄງການເຫຼົ່ານີ້ຄວນເລີ່ມຕົ້ນໄວ ແຕ່ຫົວທີ່ເທົ່າທີ່ເປັນໄປໄດ້. ໂຄງການ

ນີ້ຈະຊ່ວຍສ້າງລາຍໄດ້ເພີ່ມເຕີມແກ່ຄອບຄົວ ແລະ ໃຫ້ທາດໂປຣຕິນເພີ່ມເຕີມ ແລະ ຊ່ວຍໃນ ແງ່ຂອງໄພສະນາການ ອີກດ້ວຍ. ໂຄງການນີ້ຊ່ວຍໃຫ້ຫຼຸດຜ່ອນການນຳເຂົ້າສະເພາະຢູ່ ແຂວງເຊັ່ນ ໄຊຍະບູລີ. ຜູ້ໃຫ້ທຶນລົງທຶນ ຊ່ວຍເຫຼືອໂຄງການເກືອບທັງໝົດໄດ້ຊ່ວຍວາງພື້ນ ຖານການລົງທຶນເພື່ອການລ້ຽງສັດນ້ຳທີ່ສາມາດສ້າງຂຶ້ນໄດ້ ແລະ ສປປ ລາວກໍເປັນປະເທດທີ່ບໍ່ ມີຫະເລ, ນີ້ແມ່ນເງື່ອນໄຂທີ່ດີເພື່ອຊຸກຍູ້ກິດຈະກຳການລ້ຽງສັດນ້ຳ ໃຫ້ເປັນບຸລິມະສິດ.

ໃນຂະແໜງລ້ຽງສັດ, ສຸຂະພາບຂອງສັດແມ່ນບຸລິມະສິດສູງສຸດເໝືອນກັນທັງ ຍ້ອນລະດັບການ ຕາຍ ຍັງສູງໂດຍສະເພາະແມ່ນຈຳພວກສັດປີກ ແຕ່ວ່າກິດຈະກຳນີ້ແມ່ນມີຄວາມສຳຄັນ ໃນແງ່ ຂອງທ່າແຮງ ເພື່ອສົ່ງອອກ ແລະ ຄວາມຈຳເປັນ ບັບເຂົ້າກັບການຮັບປະກັນສຸຂະພາບ ແລະ ມາດ ຖານຂອງສັດສາກົນ ໃນການສົ່ງອອກ. ສອງໂຄງການ, ຊື່ວ່າໂຄງການປັບປຸງສຸຂະພາບສັດ ແລະ ໂຄງການປັບປຸງສູນສຸຂະພາບສັດແມ່ນໄດ້ຈັດເປັນບຸລິມະສິດສູງສຸດ. ມດລົງແລ້ວ ແຕ່ກໍຍັງຫຼາຍ ຂົງເຂດ. ອັດຕາສ່ວນການຕາຍຈາກປົກກະຕິ ແລະ ຈາກພະຍາດລະບາດແມ່ນສູງ ແລະ ຄວາມຮູ້ຂອງຊາວກະສິກອນກ່ຽວກັບພະຍາດລະບາດຍັງຕ່ຳ. ນີ້ແມ່ນຄວາມຈຳເປັນເພື່ອໃຫ້ ກວມເອົາຢ່າງກວ້າງຂວາງໃນດ້ານກິດຈະກຳສຸຂະພາບສັດລ້ຽງ. ຂໍ້ມູນທີ່ມີສະເພາະ ປີ 2000 ທີ່ ສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າມີພຽງແຕ່ 22% ຂອງ ຄວາຍ ແລະ 9% ໝູ ແລະ 19% ຂອງສັດປີກທີ່ ໄດ້ສັກຢາປ້ອງກັນພະຍາດ. ເບີເຊັ່ນຕໍ່ໜ້າໝາຍເຖິງການກະທົບການບໍລິການຂອງສຸຂະພາບສັດ ລ້ຽງ ບໍ່ເປັນຈິງ ຍ້ອນເປັນການສູນເສຍຕໍ່ພາຍນອກ. ມາດຕະການພຽງພໍຕໍ່ສຸຂະພາບຂອງສັດລ້ຽງ ເປັນສິ່ງສຳຄັນ ໃນເມື່ອທັງໝົດຄອບຄົວຊາວກະສິກອນມີສັດລ້ຽງ (ຊຶ່ງແມ່ນແຫຼ່ງປະຢັດພື້ນຖານ ຂອງຄອບຄົວ) ແລະ ເປັນແຫຼ່ງລາຍຮັບສຳຄັນຂອງຄອບຄົວ. ເມື່ອລາຍຮັບສູງຂຶ້ນ, ຄວາມຕ້ອງ ການພາຍໃນສະເພາະຜະລິດຕະພັນສັດລ້ຽງແມ່ນຕ້ອງເພີ່ມຂຶ້ນໃນໄວວາ ແລະ ທ່າແຮງເພື່ອ ການສົ່ງອອກ ຂ້ອນຂ້າງສູງ ເຊັ່ນສະແດງໂດຍສົນຄ້າຊາຍແດນທີ່ບໍ່ໄດ້ບັນທຶກຢ່າງຫຼວງຫຼາຍ. ມັນເປັນຄວາມສຳຄັນອີກອັນນຶ່ງໃນແງ່ທາງໄພສະນາການ ຊຶ່ງເປັນແຫຼ່ງໂປຣຕິນເພີ່ມເຕີມແກ່ປະ ຊາກອນ. ນອກຈາກນັ້ນ ຕາມ່າງຂອງ VWV ສາມາດຂະຫຍາຍເພື່ອໃຫ້ການບໍລິການ ຈາກພາກ ລັດ ດ້ວຍລາຄາຕ່ຳ. ທັງໝົດນັ້ນ, ຜົນຕອບແທນສູງ ຕໍ່ການລົງທຶນຕ່ຳ ເພື່ອຮັບປະກັນສຸຂະພາບ ສັດແຕ່ເລີ່ມຕົ້ນ ຂອງການຂະຫຍາຍການບໍລິການສຸຂະພາບສັດລ້ຽງ ໄວ ຜ່ານລະບົບ VWV.

ກິດຈະກຳອື່ນໆ ທີ່ເຄີຍໄດ້ຕົກລົງໃຫ້ເປັນບຸລິມະສິດສູງ ແມ່ນເຄື່ອງປ່າຂອງດົງ (NTFP). ໂຄງ ການຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ຄຸ້ມຄອງ ແລະ ນຳໃຊ້ ເຄື່ອງປ່າຂອງດົງແບບຍືນຍານ ແລະ ໂຄງການທີ່ຕິດ ພັນດ້ານ ການປຸງແຕ່ງ ແລະ ການຕະຫຼາດ ຂອງ NTFP ແມ່ນໄດ້ ຕົກລົງເກາະພາບໃຫ້ເປັນບຸລິ ມະສິດສູງ. ກິດຈະກຳນີ້ແມ່ນຊ່ວຍໃຫ້ມີລະດັບລາຍຮັບເພີ່ມເຕີມສູງ (ແລະ ອາຫານ) ໃຫ້ຄອບ ຄົວຊາວກະສິກອນ ແລະ ການສົ່ງອອກຊຶ່ງໄດ້ບັນທຶກໄວ້ເພີ່ມຂຶ້ນຢ່າງໄວວາ. ເປັນທ່າແຮງເພື່ອ ການຂະຫຍາຍແມ່ນດີ ແຕ່ວ່າສິ່ງເຫຼົ່ານັ້ນຈຳເປັນຕ້ອງເນັ້ນຫຼາຍຢ່າງທີ່ພົວພັນເຖິງການ ຊຸດຄົ້ນ ແລະ ຄຸ້ມຄອງຂອງແຫຼ່ງທີ່ມາ ກໍຄື ຜົນຕອບແທນສູງທີ່ສຸດ ຈາກກິດຈະກຳນີ້ ໃນແງ່ຂອງ

ຄວາມຍືນຍານ. ມັນແມ່ນກິດຈະກຳ ທີ່ຕ້ອງໄດ້ລະມັດລະວັງ ແລະ ສາມາດໃຫ້ຜົນຕອບແທນສູງ ແລະ ໄດ້ລາຍຮັບຈາກການສົ່ງອອກ ດ້ວຍຕົ້ນທຶນການຜະລິດຕ່ຳ.

ຄຸນນະພາບຂອງການຜະລິດແນວພັນເຂົ້າ ແລະ ພືດ ອື່ນໆແມ່ນຕົກລົງເຫັນດີໃຫ້ເປັນບຸລິມະສິດ ສູງເໝືອນກັນ. ໃນຂະນະທີ່ ຄວາມສາມາດໃນການປະຕິບັດ ຂອບເຂັ້ມຕ່ຳ, ກໍຍັງມີທ່າແຮງ ສຳ ລັບເຮັດໃຫ້ຄ່າການຜະລິດຕ່ຳ ແລະ ຜົນຕອບແທນສູງຈາກກິດຈະກຳນີ້. ຈາກການຄົ້ນຄວ້າຂອງ IRRl ເຫັນໄດ້ວ່າແນວພັນເຂົ້າປັບປຸງພຽງຢ່າງດຽວ (ໂດຍບໍ່ມີເຕັກນິກທີ່ປັບປຸງອື່ນ) ຜົນໄດ້ຮັບ ໃນການເພີ່ມຂຶ້ນຂອງສະມັດຕະພາບຫຼາຍກວ່າ 10%. ໂຄງການຂະຫຍາຍແນວພັນເຂົ້າສາມາດ ເລີ່ມຕົ້ນດຽວນີ້ ຂະນະທີ່ໂຄງການເຕັກນິກ ແນວພັນພື້ນຖານຄວນຈະເລີ່ມຕົ້ນແຕ່ຫົວທີ.

ການຂະຫຍາຍກິດຈະກຳການເງິນ ຂະໜາດນ້ອຍ ແມ່ນ ຕົກລົງເຫັນດີເປັນບຸລິມະສິດສູງ. ກິດ ຈະກຳການເງິນຂະໜາດນ້ອຍ ຕະຫຼອດເຖິງການສ້າງ ສະຖາບັນການເງິນ ຂະໜາດນ້ອຍ (MFI's) ບັດຈຸບັນນີ້ມີທ່າໄດ້ປຽບໃນສະໜາມ ຢູ່ສອງແຂວງແລ້ວ ສັບສົມບັດໃນສອງແຂວງພາຍ ໄຕ້ໂຄງການຊ່ວຍເຫຼືອ. ພຽງແຕ່ 10% ຂອງເຂດຊົນນະບົດທີ່ໄດ້ເຂົ້າໄປ ພາຍໃຕ້ໂຄງການຊ່ວຍ ເຫຼືອຂອງຕ່າງປະເທດ. ພຽງແຕ່ 10% ຂອງປະຊາຊົນ ໄດ້ເຂົ້າເຖິງ ສະຖາບັນ ສິນເຊື່ອ ເບິ່ງຄືວ່າ ສະຖາບັນການເງິນ(ທສກ ແລະ ທະນາຄານການຄ້າຂອງລັດ) ບໍ່ສາມາດຂະຫຍາຍກິດຈະກຳ ຂອງເຂົາເຈົ້າ ໃນບົ່ງມານີ້. ການພັດທະນາຕະຫຼາດພືດສວນຄົວແມ່ນມີຄວາມສຳຄັນເໝືອນ ກັນ ແລະ ເປັນບຸລິມະສິດສູງ ທີ່ໄດ້ເຫັນດີຕົກລົງກັນເອົາແຜນງານພືດສວນຄົວຢູ່ ຊານເມືອງ ເພື່ອສາມາດໃຫ້ເພີ່ມຂຶ້ນຢ່າງວ່ອງໄວດ້ານການຜະລິດ ຂອງຜົນຜະລິດພືດຕ່າງໆ ສຳລັບການ ເພີ່ມຂຶ້ນຂອງຕະຫຼາດຕົວເມືອງ ແລະ ການສົ່ງອອກ. ກິດຈະກຳນີ້ກໍຊ່ວຍສ້າງລາຍຮັບເພີ່ມເຕີມ ຂອງຄອບຄົວຊາວກະສິກອນຢູ່ຊົນນະບົດ.

(2) ກຸ່ມທີ່ສອງ

ກຸ່ມຕໍ່ໄປຂອງ 5 ໂຄງການພົວພັນເຖິງການເພີ່ມລາຍໄດ້ຂອງຊາວກະສິກອນ ແຕ່ວ່າ ຢູ່ໃນ ລະດັບບຸລິມະສິດທີ່ຕ່ຳກວ່າ ເພາະວ່າໄດ້ເນັ້ນ ການຄົ້ນຄວ້ານຳໃຊ້ ແລະ "ທັງຮຽນ ທັງ ເຮັດຕົວຈິງ" ຊຶ່ງທຳມະດາໃຊ້ເວລາດົນ. ໂຄງການຜະລິດກະສິກຳ-ປ່າໄມ້ປະສົມປະສານ ສຳລັບ ລະບົບຜະລິດກະສິກຳ ເນີນສູງແບບຍືນຍານ, ໂຄງການປູກພືດປະສົມປະສານ, ໂຄງການຄົ້ນ ຄວ້າເຕັກນິກໄມ້ໃຫ້ໝາກ ແລະ ຜັກ ແລະ ໂຄງການປູກມອນລ້ຽງມ້ອນ. ໂຄງການທັງໝົດນັ້ນ ແມ່ນ ໂຄງການຄົ້ນຄວ້າການນຳໃຊ້ ດ້ວຍເປົ້າໝາຍ ທີ່ເຮັດສາທິກ ແລະ ເຮັດຝັກອົບຮົມ ຂອງ ຊາວນາ ຢູ່ທັງນາຂອງເຂົາເຈົ້າ ດ້ວຍການແນະນຳເຕັກນິກໃໝ່, ແນວພັນໃໝ່ ແລະ ບັບພາກປະ ຕິບັດຕົວຈິງໃນການປູກເຮັດຟາມ. ໂຄງການຜະລິດກະສິກຳ-ປ່າໄມ້ປະສົມປະສານ ເຊັ່ນດຽວ ກັນ ແມ່ນຊ່ວຍສ້າງແຫຼ່ງລາຍຮັບເພີ່ມເຕີມ ແກ່ຄອບຄົວ ຊາວກະສິກອນ ແລະ ມີຈຸດປະສົງເພື່ອ ຢຸດຕິການຖາງປ່າເຮັດໄຮ່. ແຜນງານ ອື່ນເກືອບທັງໝົດ ແມ່ນເອົາມາຈາກ ຜົນທີ່ໄດ້ຮັບຮອງ ຈາກການຄົ້ນຄວ້າຂອງ ລາວ ແລະ ປະເທດໄກ້ຄຽງ. ໂຄງການປູກມອນລ້ຽງມ້ອນ ແມ່ນລວມຢູ່

ໃນການເພີ່ມລາຍຮັບຂອງຄອບຄົວຊາວກະສິກອນເພື່ອນັ້ນ ດ້ວຍການ ຂະຫຍາຍຜົນຜະລິດ ຂອງຝັກຫຼອກ ແລະ ເສັ້ນໄໝ ແລະ ຊ່ວຍຊຸກຍູ້ ເພື່ອປັບປຸງ ສິ່ງອຳນວຍຄວາມສະດວກ ໃນ ການປັບປຸງຄຸນນະພາບ ແລະ ຝັກອົບຮົມຊາວກະສິກອນ.

(3) ກຸ່ມທີ່ສາມ

ກຸ່ມຕໍ່ໄປຂອງໂຄງການ ສ່ວນໃຫຍ່ ແມ່ນ ໂຄງການຄົ້ນຄວ້າ ທີ່ພົວພັນເຖິງການ ປູກກາເຟ, ພືດ ເນີນສູງ, ພືດເພື່ອສົ່ງອອກ, ໂຄງການເພື່ອສ້າງຕັ້ງຕາມາ່ງໃຫ້ຂໍ້ມູນ ຕະຫຼາດສິນຄ້າ ແລະ ໂຄງ ການຄຸ້ມຄອງລະບົບຊົນລະປະທານຂະໜາດນ້ອຍຂອງຊຸມຊົນ. ກິດຈະກຳການຄົ້ນຄວ້າ ທີ່ບໍ່ໄດ້ ຈັດຢູ່ໃນລະດັບສູງ ຍ້ອນວ່າ ໃຊ້ເວລາຊັກຊ້າລະຫວ່າງກິດຈະກຳ ແລະ ຜົນໄດ້ຮັບ ແລະ ຂາດຄວາມສາມາດໃນການປະຕິບັດຂອງກຸ່ມຂອງໂຄງການ. ໂຄງການເຫຼົ່ານີ້ ເຖິງຢ່າງໃດກໍ ຕາມ ແມ່ນວ່າມີຄວາມສຳຄັນສຳລັບການພັດທະນາກະສິກຳ ໄລຍະຍາວ ຢູ່ໃນ ສປປ ລາວ. ມັນ ຈຳເປັນຕ້ອງໄດ້ເນັ້ນວ່າ ກິດຈະກຳການຄົ້ນຄວ້າ ເປັນສິ່ງສຳຄັນເຊັ່ນ ການຄົ້ນຄວ້ານຳໃຊ້ໃນເນື້ອ ທີ່ ທີ່ໄດ້ຄັດເລືອກທີ່ທີ່ໄດ້ກຳນົດ ແລະ ຕາມການຄັດເລືອກ ກວ່າວິທີການປັບໃນທົ່ວໄປ. ນີ້ ແມ່ນຍ້ອນ ມູນຄ່າສູງ ແລະ ໃຊ້ເວລາຕິດຕໍ່ກັນຍາວນານ ຂອງກິດຈະກຳ ການຄົ້ນຄວ້າ.

(4) ກຸ່ມທີ່ ສີ່

ສາມກຸ່ມຂ້າງເທິງນັ້ນ ມີຄະແນນຫຼາຍກວ່າ 60% ຂອງຄະແນນເຕັມ. ກຸ່ມຕໍ່ໄປ ຕາມບຸລິມະສິດ ຂອງໂຄງການ ແມ່ນນ້ອຍກວ່າ 60%. ກຸ່ມນີ້ລວມມີການຢຸດຕິການເຮັດໄຮ່, ໂຄງການພັດທະນາ ຊົນນະບົດ ດ້ວຍການເນັ້ນໜັກດ້ານກະສິກຳ, ຫຼຸດຜ່ອນການເສຍຫາຍຈາກໄພນ້ຳຖ້ວມ ແລະ ສິນເຊື່ອຊົນນະບົດ. ອົງການຈັດຕັ້ງ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງ ກະສິກຳ ແລະ ການປັບປຸງ ຂອງ ແຜນ ການ ແລະ ສະຖິຕິ ຂອງກະຊວງ ກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້, ພັດທະນາຊັບພະຍາກອນມະນຸດ, ຝັກ ອົບຮົມພະນັກງານ, ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງຄວາມອາດສາມາດດ້ານການຄົ້ນຄວ້າ ຈັດຢູ່ໃນລະດັບ ເປັນບຸລິມະສິດ ເຖິງແມ່ນວ່າອັດຕາຢູ່ໃນລະດັບຕ່ຳ ກວ່າ ຍ້ອນ ໃຊ້ເວລາໄລຍະເວລາຍາວນານ ແລະ ຕົ້ນທຶນຂ້ອນຂ້າງສູງສູງ. ນີ້ກໍໄດ້ນຳໃຊ້ ເຂົ້າໃນລະດັບ ໂຄງການພັດທະນາຊັບພະຍາກອນ ມະນຸດເຊັ່ນ: ຝັກອົບຮົມການບໍລິການພາຍໃນ, ຝັກອົບຮົມພະນັກງານແຂວງ ແລະ ເມືອງ, ຝັກ ອົບຮົມພະນັກງານສົ່ງເສີມ ແລະ ຊາວກະສິກອນ. ຜົນຂອງການຈັດລະດັບບຸລິມະສິດ ແລະ ລາຍການຂອງການຈັດກຸ່ມບຸລິມະສິດຂອງໂຄງການແມ່ນຢູ່ໃນຕາຕະລາງຊ້ອນຫ້າຍ.

ຕາຕະລາງ 9.3 (1/2) ການຈັດລະດັບບຸລິມະສິດຂອງໂຄງການ/ແຜນງານໃນແຜນດຳເນີນງານ ບຸລິມະສິດ 1

1. ໂຄງການປັບປຸງການລ້ຽງສັດນ້ຳ ແລະ ສິ່ງເສີມ.
2. ໂຄງການພື້ນຖານ/ສິ່ງເສີມ ແນວພັນປາ.
3. ໂຄງການສຸຂະພາບສັດ ແລະ ປັບປຸງ ຄວບຄຸມພະຍາດສັດ
4. ໂຄງການສິ່ງເສີມການເງິນຂະໜາດນ້ອຍ.
5. ໂຄງການພັດທະນາການລ້ຽງສັດນ້ຳຊົນນະບົດ

6. ການຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ຄຸ້ມຄອງເຄື່ອງປ່າຂອງດົງ (NTFP).
7. ໂຄງການພັດທະນາພືດສວນຄົວອ້ອມຕົວເມືອງ
8. ຂະຫຍາຍແນວພັນປັບປຸງ
9. ການປຸງແຕ່ງ ແລະການຕະຫຼາດຂອງ NTFP.
10. ເຕັກນິກ ການຜະລິດແນວພັນພື້ນຖານ.
11. ໂຄງການປັບປຸງສູນສຸຂະພາບສັດແຫ່ງຊາດ

ບຸລິມະສິດ 2

12. ໂຄງການລະບົບຟາມເນີນສູງແບບຍືນຍານ
13. ໂຄງການປູກພືດະສົມປະສານ.
14. ໂຄງການພັດທະນາບູກມອນລ້ຽງມ້ອນ
15. ໂຄງການຄົ້ນຄວ້າພັດທະນາເຕັກນິກການປູກໄມ້ໃຫ້ໝາກ
16. ໂຄງການຄົ້ນຄວ້າເຕັກນິກປູກພືດຕັກ

ບຸລິມະສິດ 3

17. ໂຄງການຂ່າວສານ ຕະຫຼາດສິນຄ້າ
18. ແຜນງານຄົ້ນຄວ້າ ເຕັກໂນໂລຊີການປູກກາເຟ
19. ໂຄງການຄົ້ນຄວ້າເຕັກໂນໂລຊີ ການປູກເຂດເນີນສູງ
20. ຊຸກຍູ້ສິ່ງເສີມພືດເພື່ອການສົ່ງອອກ
21. ພັດທະນາຄຸ້ມຄອງຊີນລະປະທານຂະໜາດນ້ອຍ ຂອງຊຸມຊົນ.
22. ຂະຫຍາຍສິນເຊື້ອ ຂອງ ຫສກ ແກ່ຊາວກະສິກອນ

ບຸລິມະສິດ 4

23. ການຊ່ວຍເຫຼືອດ້ານວິຊາການ ເພື່ອເລັ່ງລັດພັດທະນາ ການມອບໂອນການຄຸ້ມຄອງຊີນລະປະທານ
24. ການກະສິກຳສອບດ້ານ ແລະ ການພັດທະນາຊີນນະບົດຢູ່ໃນພູຟຽງບໍລະເວນ
25. ແນວຄິດລິເລີ່ມ ກະສິກຳຂອງບ້ານ ເຂດຊີນນະບົດທ່າໄກສອກຫຼີກ
26. ຊຸກຍູ້ສິ່ງເສີມໄມ້ໃຫ້ໝາກໃນເຂດພາກເໜືອ
27. ຊຸກຍູ້ສິ່ງເສີມໄມ້ໃຫ້ໝາກໃນເຂດພາກໃຕ້
29. ຝຶກອົບຮົມພະນັກງານທະນາຄານ ແລະ ການຂະຫຍາຍສູນ ຝຶກອົບຮົມ.
30. ໂຄງການເຜີຍແຜ່ເຕັກນິກການຜະລິດກະສິກຳ
31. ພັດທະນາຝຶກອົບຮົມການບໍລິການພາຍໃນ ລະດັບເມືອງ/ອົບຮົມຊາວກະສິກອນ.
32. ປັບປຸງໂຄງສ້າງ/ຈັດຕັ້ງຄືນໃໝ່ ຂອງຫສກ.
33. ຢຸດຕິການປູກເຮັດໄຮ່ໃນເຂດພາກເໜືອ
34. ປັບປຸງໂຮງຮຽນຊັ້ນກາງຊີນລະປະທານ
35. ຢຸດຕິການເຮັດໄຮ່ແບບເລື່ອນລອຍໃນເຂດພາກໃຕ້
36. ໂຄງການຄຸ້ມຄອງຊີນລະປະທານ ຊີນລະປະທານຂອງຊຸມຊົນ ຂອງຂະແໜງການ.
37. SOCB ການປະຕິບັດດຳເນີນງານ ແລະການຂະຫຍາຍສາຂາທະນາຄານ
38. ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃນການຄຸ້ມຄອງ ແລະບໍລິຫານຂອງກະຊວງ ກະສິກຳ ແລະປ່າໄມ້.
39. ໂຄງການພັດທະນາຕະຫຼາດຂາຍຍົກ
40. ແຜນການນຳໄຊ້ດິນ, ໂຄງການມອບດິນ ແລະ ອອກໃບຕາດິນ
41. ຫຼຸດຜ່ອນການເສັຍຫາຍຈາກໄພນ້ຳຖ້ວມ
42. ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງຄວາມອາດສາມາດ ດ້ານການສຶກສາວິຊາການກະສິກຳ
43. ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງຄຸ້ມຄອງຊັບພະຍາກອນມະນຸດຂອງກະຊວງກະສິກຳ ແລະປ່າໄມ້
44. ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງການວາງແຜນ ແລະ ສະຖິຕິ ຂອງກະຊວງ ກະສິກຳ ແລະປ່າໄມ້

- 45 ຊຸກຍູ້ຜະລິດຕະພັນສັດລ້ຽງ
- 46 ພັດທະນາຊີນນະບົດຮອບດ້ານຕາມເຂດແຄວ້ນ
- 47 ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ NAFRI
- 48 ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ສະຖາບັນການຈັດຕັ້ງຂອງ NAFRI
- 49 ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃນການຄົ້ນຄວ້າ NAFRI
- 50 ຍຸດຕິການຖາງປ່າ ຈຸດປ່າເຮັດໄຮ່ຢູ່ໃນ NCBA
- 51 ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ການສຶກສາມະຫາວິທະຍາໄລໃນຂະແໜງກະສິກໍາ ແລະປ່າໄມ້
- 52 ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງການບໍລິການ ການສົ່ງເສີມກະສິກໍາ ແລະປ່າໄມ້
- 53 ຈັດຊື້ເຂດດິນກະສິກໍາ, ຄຸ້ມຄອງດິນ ແລະ ລະບົບຟ້າມ
- 54 ໂຄງການສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງ ການກັກກັນພືດ
- 55 ແຜນງານຄຸ້ມຄອງອ່າງຮັບນ້ຳ
- 56 ສຶກສາທ່າແຮງການສົ່ງອອກຂອງສິນຄ້າກະສິກໍາ
- 57 ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ລະບົບການພະຍາກອນອາກາດ
- 58 ຜະລິດຕະພັນກະສິກໍາ ແລະ ການຈັດຕາລດ

9.2.3 ການຈັດບູລິມະສິດ ຕາມແນວຄວາມຄິດການພັດທະນາ ກະສິກໍາ ແລະ ຊີນນະບົດ ຕາມເຂດພື້ນທີ່.

ນອກຈາກ ການຈັດບູລິມະສິດ ໂດຍທົ່ວໄປແລ້ວບັນດາໂຄງການ ແລະ ແຜນການທີ່ໄດ້ຜ່ານການໃຫ້ຄະແນນດັ່ງໄດ້ອະທິບາຍ ໃນຂໍ້ 9.2.2, ໄດ້ຖືກຈັດປະເພດເພີ່ມເຕີມ ຕາມພື້ນທີ່ ຕາມເນື້ອໃນ ທີ່ອະທິບາຍໄວ້ໃນຂໍ້ 5.5 “ແນວຄວາມຄິດການພັດທະນາ ກະສິກໍາ ແລະ ຊີນ ນະ ບົດ ຕາມເຂດເນື້ອທີ່”. ການຄັດເລືອກເອົາໂຄງການ ແລະ ແຜນງານຕາມພື້ນຖານເຂດເນື້ອທີ່ ໄດ້ອີງຕາມ ທິດທາງການພັດທະນາ ໃນເຂດພື້ນທີ່ 4 ແຫ່ງທີ່ໄດ້ກຳນົດໄວ້ເຊັ່ນ: (1) ເຂດເນີນສູງ ແລະ ພູພຽງພາກເໜືອ, (2) ເຂດທົ່ງພຽງວຽງຈັນ, (3) ເຂດພາກກາງ ແລະ ພາກຕິດ ແລະ (4) ເຂດພູພຽງບໍລະເວນ, ພ້ອມນັ້ນ ຍັງໄດ້ອີງໃສ່ການວິເຄາະ ສະພາບເຂດເປັນເປົ້າໝາຍສຳລັບທຸກໆໂຄງການ ແລະ ແຜນການທີ່ລະບຸໄວ້ໃນເອກະສານເຫຼັ້ມທີ II “ຮ່າງໂຄງການ ແລະ ແຜນງານ ບູລິມະສິດ”. ຜົນຂອງການຈັດບູລິມະສິດ ຕາມເຂດພື້ນທີ່ ໄດ້ສະເໜີໃນຕາຕະລາງ 9.4.

9.2.4 ການຈັດບູລິມະສິດ ຕາມຂະແໜງການຍ່ອຍ.

ບັນດາໂຄງການ ແລະ ແຜນງານໄດ້ຖືກຈັດເປັນຂະແໜງການຍ່ອຍ ຕາມບູລິມະສິດ ທີ່ສະແດງໃນຕາຕະລາງ 9.5 ການຈັດປະເພດນີ້ ຈະເປັນພື້ນຖານໃນການຕັດສິນຂອງຂັ້ນເທິງ ເພື່ອການຄັດເລືອກ ປະຕິບັດໂຄງການແລະແຜນງານຕ່າງໆຂອງກະຊວງກະສິກໍາ-ປ່າໄມ້ ແລະ ບັນດາກົມກອງທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ແລະ ອົງການຈັດຕັ້ງອື່ນໆ ຂອງລັດຖະບານທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ. ເຖິງຢ່າງໃດກໍຕາມ, ການຈັດປະເພດນີ້ ແລະ ການບູລິມະສິດນີ້ ຈະຕ້ອງເປັນອັນດຽວກັນກັບການຈັດບູລິມະສິດລວງທິສະເໜີໃນ ຂໍ້ 9.2.2 ແລະ ໃນຕາຕະລາງ 9.3

ຕາຕະລາງ 9.4 ໂຄງການແລະ ແຜນງານບຸລິມະສິດຈັດຕາມ

ຫົວປະເທດ		
1	LF-2	ການປັບປຸງສຸຂະພາບລັດ
2	C-22	ໂຄງການເຕັກໂນໂລຊີ ຕະລິດເມັດພັນພືດ ພັນຖານ
3	C-11	ໂຄງການພັດທະນາການປູກໄໝ
4	LF-6	ໂຄງການປັບປຸງ ສູນສຸຂະພາບລັດແຫ່ງຊາດ
	RF-8	ເປີດກ້ວາງສິນເຊື່ອ ທກສ ໃຫ້ແກ່ຊາວນາ
6	C-23	ໂຄງການຄົ້ນຄ້ວາເຕັກໂນໂລຊີປູກພືດໃນເຂດເນີນສູງ
7	RF-1	ຝຶກອົບຮົມພະນັກງານທະນາຄານແລະ ຂະຫຍາຍສູນຝຶກ
8	C-13	ໂຄງການເລີຍແຕ່ເຕັກໂນໂລຊີ ກ່ຽວກັບການເຮັດກະສິກໍາ
9	RF-9	ປັບປຸງໂຄງຮ່າງ ແລະ ການຈັດຕັ້ງຂອງ ທກສ
10	HR-4	ປັບປຸງໂຮງຮຽນກໍ່ສ້າງພະນັກງານດ້ານຊຸມລະປະທານ
11	HR-2	ພັດທະນາການຝຶກອົບຮົມຢູ່ກັບທີ່ ຂັ້ນເມືອງ ແລະ ຝຶກອົບຮົມຊາວນາ
12	RF-2	ປັບປຸງປະສິດທິພາບ ຂອງວຽກງານຢູ່ SOCB ແລະ ຂະຫຍາຍສາຂາ
13	IO-1.1	ປັບປຸງການຄຸ້ມຄອງ ແລະ ຂັ້ນຕອນການບໍລິຫານ ຂອງກກປ
14	HR-3	ປັບປຸງຄວາມສາມາດຂອງການສຶກສາດ້ານວິຊາການກະສິກໍາ ປ່າໄມ້
15	LF-5	ຍົກສູງປະສິດທິຜົນຂອງການລ້ຽງສັດ
16	IO-1.2	ປັບປຸງຄວາມສາມາດໃນການວາງແຜນ ແລະ ສະຖິຕິຂອງ ກກປ
17	IO-1.3	ປັບປຸງການບໍລິຫານບຸກຄະລາກອນຂອງ ກກປ
18	IO-4.1	ໂຄງການປັບປຸງການຈັດຕັ້ງ ຂອງສະຖາບັນຄົ້ນຄ້ວາ ກະສິກໍາ-ປ່າໄມ້ແຫ່ງຊາດ (ສຄກປຊ)
19	IO-4.2	ໂຄງການ ກໍ່ສ້າງຄວາມສາມາດໃຫ້ພະນັກງານສະຖາບັນຄົ້ນຄ້ວາ ກປ ແຫ່ງຊາດ (ສຄກປຊ)
20	IO-4.3	ໂຄງການຍົກລະດັບການຄົ້ນຄ້ວາ ໃຫ້ພະນັກງານສະຖາບັນຄົ້ນຄ້ວາ ກປ ແຫ່ງຊາດ(ສຄກປຊ)
21	HR-5	ປັບປຸງຄວາມສາມາດດ້ານການສຶກສາ ກ່ຽວກັບກະສິກໍາປ່າໄມ້ ຂັ້ນມະຫາວິທະຍາໄລ
22	HR-1	ປັບປຸງການບໍລິຫານ ສິ່ງເສີມ ກະສິກໍາ ປ່າໄມ້
23	LW-4	ຈັດແບ່ງເຂດກະສິກໍາ ການຄຸ້ມຄອງດິນ ແລະ ພັດທະນາລະບົບການເຮັດ ທກສ
24	IO-6	ໂຄງການປັບປຸງການກັກກັນພືດ
25	LW-3	ແຜນງານບໍລິຫານແຫຼ່ງນໍ້າ
26	LW-7	ປັບປຸງ ລະບົບພະຍາກອນອາກາດ
27	M-4	ໂຄງການຈັດລະດັບ ແລະ ຈັດປະເພດ ຕະລິດຕະພັນກະສິກໍາ
ເຂດເນີນສູງ ແລະ ພູສູງ ພາກເໜືອ		
1	RF-11	ຂະຫຍາຍກິດຈະກຳ ການເງິນຈຸລະພາກ
2	SC-5	ຄົ້ນຄ້ວາກ່ຽວກັບການບໍລິຫານ ແບບຍືນຍົງ ແລະ ການນຳໃຊ້ NTFPs
3	SC-3	ຄົ້ນຄ້ວາ ກ.ປ ກັບທີ່ ເພື່ອໃຫ້ເປັນລະບົບ ເຮັດກະສິກໍາແບບຍືນຍົງ ຢູ່ເຂດເນີນສູງ
4	M-8	ການແປຮູບ ແລະ ການຕະຫລາດ ຂອງ NTFPs
5	C-17	ແຜນງານການຄົ້ນຄ້ວາ ເຕັກໂນໂລຊີ ປູກໄມ້ກິນໝາກ
6	C-9	ສິ່ງເສີມການປູກໄມ້ກິນໝາກຢູ່ພາກເໜືອ
7	RD-1	ພັດທະນາກະສິກໍາ ໂດຍແມ່ນປະຊາຊົນ ເປັນຕົວເລີ່ມ ຢູ່ເຂດຊຸມນະບົດຫ່າງໄກ
8	SC-1.1	ຍຸດຕິການເຮັດໄຮ່ເລື່ອນລອຍ ຢູ່ເຂດພາກໄຕ້
9	LW-1	ກວດກາຕິດຕາມການປັບປຸງຄຸນນະພາບ ໃນການວາງແຜນໃຊ້ດິນ ແລະ ມອບດິນ, ຂັ້ນຕາດິນ

		ຢູ່ເຂດຊົນນະບົດ.
10	SC1.3	ແຜນງານລົບລ້າງຄວາມທຸກຍາກ ແລະ ພັດທະນາເຂດເມີນສູງ.
11	SC2	ຍຸດທິການຖາງປ່າເຮັດໄຮ່ໃນບໍລິເວນ NBCAs
ເຂດເມີນສູງ ແລະ ພູສູງ ແລະ ເຂດຍ່ອຍທົ່ງພຽງແລະ ເມີນສູງ		
1	LF-10	ໂຄງການປັບປຸງ ແລະ ຂະຫຍາຍການລ້ຽງສັດນ້ຳ
2	LF-11	ສູນແນວພັນປາ
3	LF-12	ພັດທະນາການລ້ຽງສັດນ້ຳຊົນນະບົດ
4	C-1	ປັບປຸງການຂະຫຍາຍພັນເຂົ້າ
5	M-2	ລະບົບຂໍ້ມູນຂ່າວສານດ້ານຕະຫລາດສິນຄ້າ ທກສ
6	IR-5	ໂຄງການຊົນລະປະທານຂະໜາດນ້ອຍທີ່ຊຸມຊົນເປັນຕົ້ນສູນ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງ.
7	IR-4	TA ສຳລັບການພັດທະນາເລັ່ງລັດ IMP
8	IR-1	ໂຄງການຊົນລະປະທານທີ່ຊຸມຊົນຄຸ້ມຄອງ
9	M-9	ໂຄງການພັດທະນາຕະຫລາດຂາຍຍົກ
ເຂດເມີນສູງ ແລະ ພູສູງພາກເໜືອ/ເຂດຍ່ອຍຢູ່ທ່າງໄກທີ່ມີປະຊາຊົນອາໄສຢູ່ຢ່າງກະແຈກກະຈາຍ		
1	RD-4	TA ສຳລັບການພັດທະນາເລັ່ງລັດ IMP
ເຂດເມີນສູງ ແລະ ພູສູງພາກເໜືອ/ເຂດຍ່ອຍຢູ່ທ່າງໄກທີ່ມີປະຊາຊົນອາໄສຢູ່ຢ່າງກະແຈກກະຈາຍ		
1	C-16	ແຜນງານຄົ້ນຄ້ວາເຕັກໂນໂລຊີປູກຝັກ
2	M-2	ລະບົບ ຂໍ້ມູນຂ່າວສານດ້ານຕະຫລາດສິນຄ້າກະສິກຳ
3	C-8	ສົ່ງເສີມການປູກພືດແນໃສ່ການສົ່ງອອກ
4	M-7	ຄົ້ນຄ້ວາກ່ຽວກັບທ່າແຮງການສົ່ງອອກ ແລະ ນຳເຂົ້າ ຂາເຂົ້າຂອງສິນຄ້າກະສິກຳ

ທົ່ງພຽງວຽງຈັນ		
1	LF-10	ໂຄງການປັບປຸງແລະຂະຫຍາຍການລ້ຽງສັດນ້ຳ
2	LF-11	ສູນແນວພັນປາ
3	LF-12	ການພັດທະນາການລ້ຽງສັດນ້ຳຊົນນະບົດ
4	C-6	ແຜນງານສົ່ງເສີມການປູກຝັກ ແລະ ດອກໄມ້ໃນເຂດຊານເມືອງ
5	C-1	ປັບປຸງການຂະຫຍາຍແນວພັນເຂົ້າ
6	C-16	ໂຄງການຄົ້ນຄ້ວາ ເຕັກໂນໂລຊີການປູກຝັກ
7	M-2	ລະບົບ ຂໍ້ມູນຂ່າວສານການຕະຫລາດ ຂອງສິນຄ້າກະສິກຳ
8	IR-5	ໂຄງການຊົນລະປະທານຂະໜາດນ້ອຍທີ່ຊຸມຊົນຄຸ້ມຄອງ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງ
9	IR-4	TA IMT
10	IR-1	ໂຄງການຊົນລະປະທານຊຸມຊົນຄຸ້ມຄອງ
11	M-9	ໂຄງການພັດທະນາຕະຫລາດຂາຍຍົກ
12	IR-11	ການຫຼຸດຜ່ອນໄພພິບັດຈາກນ້ຳຖ້ວມ
ທົ່ວເຂດພາກກາງ ແລະ ພາກໄຕ້		
1	RF-11	ການຂະຫຍາຍ ກິຈະກຳການເງິນຈຸລະພາກ
2	RD-1	ການພັດທະນາກະສິກຳ ທີ່ບ້ານເປັນຕົ້ນເລີ່ມຢູ່ເຂດຊົນນະບົດທ່າງໄກ.
ເຂດພາກກາງ ແລະ ພາກໄຕ້/ເຂດຢູ່ລ່ອງແມ່ນ້ຳຂອງ		
1	LF-10	ໂຄງການປັບປຸງແລະຂະຫຍາຍການລ້ຽງສັດນ້ຳ
2	LF-11	ສູນແນວພັນປາ

3	LF-12	ການພັດທະນາການລົງທຶນຊົນນະບົດ
4	C-1	ປັບປຸງການຂະຫຍາຍແນວພັນເຂົ້າ
5	C-5	ແຜນງານປຸກພືດຫຼາຍຊະນິດ
6	C-16	ໂຄງການຄົ້ນຄ້ວາ ເຕັກໂນໂລຊີການປຸກຝັກ
7	M-2	ລະບົບ ຂໍ້ມູນຂ່າວສານການຕະຫລາດ ຂອງສິນຄ້າກະສິກໍາ
8	IR-5	ໂຄງການຊົນລະປະທານຂະໜາດນ້ອຍທີ່ຊຸມຊົນຄຸ້ມຄອງ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງ
9	IR-4	TA IMT
10	IR-1	ໂຄງການຊົນລະປະທານຊຸມຊົນຄຸ້ມຄອງ
11	M-9	ໂຄງການພັດທະນາຕະຫລາດຂາຍຍົກ
12	IR-11	ການຫຼຸດຜ່ອນໄພພິບັດຈາກນໍ້າຖ້ວມ
ເຂດພາກກາງ ແລະ ພາກໄຕ້ເຂດຍ່ອຍເນີນສູງ ແລະ ຫຼຸດອຍ		
1	SC-5	ການຄົ້ນຄ້ວາ ການຄຸ້ມຄອງແບບຍືນຍົງ ແລະ ການນໍາໃຊ້ NTFPs
2	SC-3	ການຄົ້ນຄ້ວາກະສິກໍາ ປ່າໄມ້ ຢູ່ພາມເໜືອລະບົບການເຮັດກະສິກໍາ ແບບຍືນຍົງຢູ່ເຂດເນີນສູງ
3	M-8	ການແປຮູບ ແລະ ການຕະຫລາດຂອງ NTFP
4	C-17	ໂຄງການຄົ້ນຄ້ວາເຕັກໂນໂລຊີ ການປຸກໄມ້ກິນໝາກ
5	C-10	ການສົ່ງເສີມການປຸກພືດກິນໝາກຢູ່ພາກໄຕ້
6	SC-1.2	ຍຸດຕິການເຮັດໄຮ່ເລື່ອນລອຍຢູ່ພາກເໜືອ
7	LW-1	ກິຈະກຳການຕິດຕາມກວດກາ: ການປັບປຸງຄຸນນະພາບໃນການວາງແຜນການໄຊ້ດິນ, ການມອບດິນ ແລະ ເຮັກຕາດິນຢູ່ເຂດຊົນນະບົດ.
8	SC-1.3	ແຜນງານລົບລ້າງຄວາມທຸກຍາກ ແລະ ພັດທະນາເຂດເນີນສູງ.
9	RD-4	ແຜນງານ ພັດທະນາຊົນນະບົດຮອບດ້ານອີງຕາມແຕ່ລະເຂດ
10	SC-2	ຍຸດຕິການຖາງປ່າເຮັດໄຮ່ໃນບໍລິເວນ NBCAs
ພູພຽງບໍລະເວນ		
1	C-16	ແຜນງານຄົ້ນຄ້ວາເຕັກໂນໂລຊີການປຸກຝັກ
2	M-2	ລະບົບຂໍ້ມູນຂ່າວສານ ດ້ານຕະຫລາດຂອງສິນຄ້າກະສິກໍາ
3	C-15	ແຜນງານຄົ້ນຄ້ວາເຕັກໂນໂລຊີປູກກາເຟ
4	RD-3	ໂຄງການພັດທະນາຕະຫລາດຂາຍຍົກ
5	M-9	ໂຄງການພັດທະນາຕະຫລາດຂາຍຍົກ

ຕາຕະລາງ 9.5. ບັນດາໂຄງການ ແລະ ແຜນງານບູລິມະສິດ ຕາມຂະແໜງການຍ່ອຍ

ຂະແໜງກະສິກຳທົ່ວໄປ (ດ້ານການຈັດຕັ້ງ, ດ້ານຊັບພະຍາກອນມະນຸດ ແລະ ການພັດທະນາຊຸມນະບົດ)		
1	RD-3	ການພັດທະນາກະສິກຳຮອບດ້ານ ແລະ ຊຸມນະບົດ ຢູ່ຫຼຸງບໍລະເວນ
2	RD-1	ການພັດທະນາກະສິກຳ ໂດຍແມ່ນຊາວບ້ານເປັນຕົວເລີ່ມຢູ່ ເຂດຊຸມນະບົດຫ່າງໄກ.
3	HR-2	ການພັດທະນາການຝຶກອົບຮົມ ການບໍລິການຂັ້ນເມືອງ ແລະ ຝຶກອົບຮົມຊາວນາ
4	IO-1.1	ປັບປຸງຂະບວນການປົກຄອງ ແລະ ບໍລິຫານຂອງກກປ
5	HR-3	ປັບປຸງ ຄວາມສາມາດດ້ານວິຊາການໃນຂະແໜງກະສິກຳປ່າໄມ້
6	IO-1.2	ປັບປຸງຄວາມສາມາດທາງດ້ານການວາງແຜນ ແລະ ເກັບກຳສະຖິຕິຂອງ ກກປ
7	IO-1.3	ປັບປຸງການບໍລິຫານຊັບພະຍາກອນມະນຸດຂອງກກປ
8	RD-4	ເປີດແຜນງານປັບປຸງຊຸມນະບົດຮອບດ້ານຕາມເນື້ອທີ່
9	HR-1	ປັບປຸງການບໍລິການການເຕີຍແຕ່ກະສິກຳ-ປ່າໄມ້
ຂະແໜງການຍ່ອຍລ້ຽງສັດ ແລະ ການປະມົງ		
1	LF-10	ໂຄງການປັບປຸງ ແລະ ເຕີຍແຕ່ການລ້ຽງສັດນ້ຳ
2	LF-11	ສູນແນວພັນປາ
3	LF-2	ປັບປຸງສຸຂະພາບສັດ
4	LF-12	ພັດທະນາການລ້ຽງສັດນ້ຳຊຸມນະບົດ
5	LF-6	ໂຄງການປັບປຸງສູນສຸຂະພາບສັດແຫ່ງຊາດ
6	LF-5	ປັບປຸງປະສິດທິຜົນຂອງການລ້ຽງສັດ
ຂະແໜງການຍ່ອຍດ້ານອຸຕຸນິຍົມ ແລະ ອຸທິກກະສາດ		
1	LW-7	ປັບປຸງລະບົບການພະຍາກອນອາກາດ
ຂະແໜງການຍ່ອຍຊົນລະປະທານ		
1	IR-5	ໂຄງການຊົນລະປະທານຂະໜາດນ້ອຍທີ່ຂຸມຊົນຄຸ້ມຄອງ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງ
2	IR-4	TA ສຳລັບການພັດທະນາ ITM ທີ່ເລິ່ງລັດ
3	HR-4	ປັບປຸງໂຮງຮຽນວິຊາການຊົນລະປະທານ
4	IR-1	ໂຄງການຂະແໜງການຊົນລະປະທານທີ່ຂຸມຊົນຄຸ້ມຄອງ
5	IR11	ການຫຼຸດຜ່ອນໄພທຳມະຊາດຈາກນ້ຳຖ້ວມ
ຂະແໜງການຍ່ອຍປ່າໄມ້		
1	M-8	ການແປຮູບ ແລະ ການຕະຫຼິດຂອງ NTFP
2	SC-1.2	ຍຸດຕິການເຮັດໄຮ່ເລື່ອນລອຍຢູ່ເຂດພາກເໜືອ
3	SC-1.1	ຍຸດຕິການເຮັດໄຮ່ເລື່ອນລອຍຢູ່ເຂດພາກໃຕ້
4	LW-1	ກິດຈະກຳກວດກາຕິດຕາມ ການປັບປຸງຄຸນນະພາບໃນການວາງແຜນການໄຮ່ດິນ, ການມອບດິນ, ການຂັ້ນຫະບູນທີ່ຕົ້ນຢູ່ເຂດຊຸມນະບົດ.
5	SC-1.3	ແຜນງານພັດທະນາເຂດເນີນສູງ ແລະ ຫຼຸດຜ່ອນຄວາມທຸກຍາກ
6	SC-2	ຍຸດຕິການຖາງປ່າເຮັດໄຮ່ຢູ່ໃນບໍລິເວນ NBCA
7	LW-3	ແຜນງານບໍລິຫານແຫຼ່ງນ້ຳ
ຂະແໜງການຍ່ອຍກ່ຽວກັບການບູກຜິດ		
1	C-6	ແຜນງານສົ່ງເສີມການບູກຜິດ ແລະ ດອກໄມ້ຢູ່ເຂດຊານເມືອງ

2	C-1	ປັບປຸງການຂະຫຍາຍແນວະພັນເຂົ້າ
3	C-5	ແຜນງານປູກພືດຫຼາຍຊະນິດ
4	C-11	ໂຄງການພັດທະນາການຜະລິດໄໝ
5	M-2	ບົບການເກັບກຳຂ່າວ ຂອງຕະຫຼົດສິນຄ້າກະສິກຳ
6	C-8	ສົ່ງເສີມການປູກພືດເພື່ອສົ່ງອອກ
7	C-9	ສົ່ງເສີມການປູກພືດກິນໝາກຢູ່ເຂດພາກເໜືອ
8	C-10	ສົ່ງເສີມການປູກພືດກິນໝາກຢູ່ເຂດພາກໃຕ້
9	C-13	ໂຄງການເຕີຍແຕ່ເຕັກໂນໂລຊີການເຮັດກະສິກຳ
10	IO-6	ໂຄງການປັບປຸງການກັກກັນພືດ
11	M-7	ສຶກສາທ່າແຮງການສົ່ງອອກ ແລະ ການນຳເຂົ້າ, ຂາເຂົ້າດ້ານສິນຄ້າກະສິກຳ
12	M-4	ໂຄງການຈັດລະດັບ ແລະ ຈັດປະເພດສິນຄ້າກະສິກຳ
ຂະແໜງການຍ່ອຍ ການຄົ້ນຄວ້າກະສິກຳ,		
1	SC-5	ຄົ້ນຄວ້າກ່ຽວກັບການຄຸ້ມຄອງ ແລະ ນຳໃຊ້ NTFP ຢ່າງຍືນຍົງ
2	SC-3	ຄົ້ນຄວ້າກະສິກຳປ່າໄມ້ກັບທີ່ ເພື່ອລະບົບການເຮັດກະສິກຳຢູ່ເຂດເນີນສູງແບບຍືນຍົງ
3	C-22	ໂຄງການດ້ານເຕັກໂນໂລຊີ ການຜະລິດເມັດພື້ນຖານ
4	C-16	ໂຄງການຄົ້ນຄວ້າເຕັກໂນໂລຊີດ້ານປູກຜັກ
5	C-17	ໂຄງການຄົ້ນຄວ້າເຕັກໂນໂລຊີການປູກໝາກໄມ້
6	C-15	ແຜນງານຄົ້ນຄວ້າເຕັກໂນໂລຊີ ປູກກາເຟ
7	C-23	ໂຄງການຄົ້ນຄວ້າເຕັກໂນໂລຊີ ການປູກພືດເຂດເນີນສູງ
8	IO-4.1	ໂຄງການປັບປຸງ ດ້ານການຈັດຕັ້ງຂອງ ສະຖາບັນຄົ້ນຄວ້າກະສິກຳປ່າໄມ້ແຫ່ງຊາດ
9	IO-4.2	ໂຄງການເພີ່ມທະວີຄວາມສາມາດຂອງພະນັກງານ ສະຖາບັນຄົ້ນຄວ້າກະສິກຳປ່າໄມ້ແຫ່ງຊາດ
10	IO-4.3	ໂຄງການຍົກລະດັບການຄົ້ນຄວ້າຂອງສະຖາບັນ
11	LW-4	ຈັດແບ່ງເຂດກະສິກຳ, ຄຸ້ມຄອງດິນ ແລະ ພັດທະນາລະບົບການເຮັດກະສິກຳ.
ຂະແໜງການອື່ນໆ		
1	RF-11	ກິດຈະກຳການຂະຫຍາຍການເງິນຈຸລະພາກ
2	RF-8	ຂະຫຍາຍສິນເຊື້ອ ທກສ ໃຫ້ແກ່ຊາວນາ
3	RF-1	ຝຶກອົບຮົມພະນັກງານທະນາຄານ ແລະ ຂະຫຍາຍສູນຝຶກ
4	RF-9	ປັບປຸງ ແລະ ຈັດຕັ້ງຄືນ ທກສ
5	M-9	ໂຄງການພັດທະນາຕະຫຼາດຂາຍຍົກ
6	RF-2	ປັບປຸງ ຄວາມສາມາດໃນການປະຕິບັດງານຂອງ SOCB ແລະ ຂະຫຍາຍສາຂາ
7	HR-5	ປັບປຸງ ຄວາມສາມາດດ້ານການສຶກສາ ກະສິກຳປ່າໄມ້ ຂັ້ນມະຫາວິທະຍາໄລ

9.3 ຜົນຂອງການຈັດບຸລິມະສິດ ແລະ ລຳດັບຄວາມສຳຄັນຂອງໂຄງການ ແລະແຜນງານ

ການໄຊ້ຈ່າຍງົບປະມານຕົວຈິງ ສຳລັບກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ ແຕ່ ປີ 1995-96 ເຖິງ 1999-2000 ແລະ ແຜນການໄຊ້ຈ່າຍໃນປີ 2001-2002 ບັນລຸໄດ້ ຈາກ ກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ ແລະໄດ້ສະເໜີດັ່ງລຸ່ມນີ້:

ຕາຕະລາງ 9.6 ຂໍ້ມູນງົບປະມານຂອງກະຊວງ ກະສິກຳ ແລະປ່າໄມ້(ຕົວຈິງ1995-96 ເຖິງ1999-2000) ແລະແຜນການ 2001-2002

ປີງົບປະມານ	1995-96	1996-97	1997-98	1998-99	1999-00	2000-01
ຕົ້ນທຶນ	2260.19	1589.17	1573.24	2500.00	2500.00	5200.00
ເກີດຂຶ້ນໃໝ່	1191.99	1389.77	1308.20	2308.89	3076.55	4484.74
ລວມ:	3452.18	2978.94	2881.44	4802.89	5576.55	9687.74

ຕາຕະລາງຂ້າງເທິງລວມເອົາໜຶ່ງແຕ່ຂໍ້ມູນຂອງກະຊວງ ກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້. ການໄຊ້ຈ່າຍງົບປະມານການ ແລະ ການແບ່ງປັນສຳລັບແຂວງແຂວງ ແລະ ເມືອງສຳລັບ ຂະແໜງການຍ່ອຍ ກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ກະຊວງບໍ່ຮູ້. ກົມແຜນການກະຊວງກະສິກຳ ແລະປ່າໄມ້ເຂົ້າເຖິງ ຂໍ້ມູນຂອງແຂວງ ຕັ້ງແຕ່ເລີ່ມຕົ້ນຂະບວນການການແບ່ງຂັ້ນຄຸ້ມຄອງ. ທີມງານການສຶກສາໄດ້ຮັບ ແຈ້ງໃຫ້ຮູ້ເຖິງການເລີ່ມຕົ້ນການເກັບກຳຂໍ້ມູນງົບປະມານເມື່ອປີທີ່ຜ່ານມານີ້. ການມີຂໍ້ມູນດັ່ງກ່າວຈຶ່ງຈະເຮັດໃຫ້ວິເຄາະລະອຽດຂອງງົບປະມານທີ່ມີ ສຳລັບທັງຫົນ ແລະ ງົບປະມານເກີດຂຶ້ນໃໝ່ໃນປີຕໍ່ໜ້າໝາຍໄດ້ປະຕິບັດການ.

ແຜນການໄຊ້ຈ່າຍຕົວຈິງ ແລະແຫຼ່ງທີ່ມາຂອງງົບປະມານສຳລັບ ກະສິກຳ ໝາຍໃຕ້ແຜນການລົງທຶນຂອງລັດ (PIP) ແມ່ນໄດ້ມາຈາກລາຍງານລັດຖະບານກອງປະຊຸມໂຕະມິນຄັ້ງທີ 7(ເດືອນ 11/2000) ເຫັນໄດ້ໃນຕາຕະລາງດັ່ງຕໍ່ໄປນີ້:

ຕາຕະລາງ 9.7 ຄວາມເປັນຈິງ ແລະແຜນການ ລວມPIP ແລະກະສິກຳ 1995/96 ເຖິງ 2002/2003
(ຫົວໜ່ວຍ: ກີບດ້ານກີບ)

ປີງົບປະມານ	1995-96	1996-97	1997-98	1998-99	1999-00	2000-01	2001-02	2002-03
ລວມ PIP	205.4	264.4	589.6	908.0	1701.0	2005.0	2500.0	2800.0
ກະສິກຳ	23.4	34.0	128.9	120.0	213.0	470.0	475.0	504.0
% ກະສິກຳ	11.4%	12.9%	21.9%	13.2%	12.5%	23.4%	19.0%	18.0%

ໝາຍເຫດ: ຂໍ້ມູນໃນຕາຕະລາງຂ້າງເທິງແມ່ນຢູ່ໃນມູນຄ່າປະຈຸບັນ ແລະບໍ່ໄດ້ປຸງທຽມກັບການຄາດຄະເນແຫຼ່ງຂໍ້ມູນທີ່ໄດ້ໃນພາກທີ 5.

ແຫຼ່ງຂໍ້ມູນ: ການລາຍງານລັດຖະບານຈາກກອງປະຊຸມໂຕະມິນຄັ້ງທີ 7, ເດືອນ 11/2000

ລັກຊະນະຂອງຕາຕະລາງຂ້າງເທິງນັ້ນແມ່ນວ່າເປົ້າໝາຍໂຄງສ້າງການໄຊ້ຈ່າຍໄລຍະກາງຂອງ
ປີ 18% ຂອງ PIP ສຳລັບກະສິກຳ, ສັດສ່ວນທີ່ໄດ້ຮັບໂດຍຂະແໜງກະສິກຳ ແມ່ນຫຼາຍ ທັງສົກ
ປີ 1997-98 ແລະ 2000-01. ການສົນທະນາກັບກົມແຜນການກະຊວງ ກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້
ສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າຂະບວນການໃນການວາງແຜນການງົບປະມານສຳລັບສົກປີ 2001-2002
ແມ່ນກຳລັງດຳເນີນ ແລະ ອອກລະບຽບ ສຳລັບການກະກຽມງົບປະມານ ແມ່ນເພີ່ມຂຶ້ນໃນ PIP
ກະສິກຳ ສຳລັບກະຊວງ ກະສິກຳ ແລະປ່າໄມ້ ຈະເພີ່ມຂຶ້ນ ຫຼາຍກວ່າ 30% ຂອງສົກປີ 2000-
2001 ໃນມູນຄ່າປະຈຸບັນ. ມັນສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ ສ່ວນແບ່ງຂອງແຂວງ PIP ລະດັບ 70%
ແລະ ກະຊວງ 30% ແລະ ຂໍ້ສະເໜີເພີ່ມ ໃນລະດຽວກັນນີ້. ແຜນການ PIP ສຳລັບກະສິກຳ
ໃນສົກປີ 2001-2002 ຈະເປັນ 470 ຕື້ກີບ ບວກ 30% ບໍ່ມີປ່າໄມ້. ຄິດໄລ່ແລ້ວ ເປັນ 603
ລ້ານກີບໃນມູນຄ່າປະຈຸບັນ.

ສົມມຸດວ່າ PIP ໃນຕໍ່ໜ້າ ການແບ່ງໃຫ້ ກະສິກຳ ຈະເພີ່ມຂຶ້ນ ເປັນ 18% ຕໍ່ປີ ຂອງມູນຄ່າປະຈຸ
ບັນ, ທີ່ຕໍ່ກ່ວາ ອັດຕາເພີ່ມຂຶ້ນໃນປີ 2000/01 ແລະ 2001/02 ແຕ່ວ່າເປັນສະເລ່ຍ ຂອງຊຸມປີ
ມ່ວນ ມານີ້. ນອກຈາກນັ້ນ, ການສົນທະນາກັບ ພະນັກງານກົມແຜນການ ກະຊວງກະສິກຳ
ແລະປ່າໄມ້ ສົມມຸດເອົາ 15% ຂອງແຜນງານການລົງທຶນຂອງລັດ ໃນແຕ່ລະປີ ແມ່ນປັດສະ
ຈາກຂໍ້ຕູກມັດ. ເພາະວ່າເປັນສັດສ່ວນອັນໃຫຍ່ ຂອງໂຄງການຊ່ວຍເຫຼືອລວມຢູ່ໃນ PIP ແລະ
ບັນດາໂຄງການເຫຼົ່ານີ້ ສະເລ່ຍ ແລ້ວມີອາຍຸຫັກປີ. ທັງການເພີ່ມຂຶ້ນຂອງ PIP ແລະ ສ່ວນບໍ່ມີຂໍ້
ຕູກມັດ ໃນມູນຄ່າຄົງທີ່ ໄດ້ສົມມຸດຂຶ້ນ ເປັນງົບປະມານທີ່ມີແຕ່ລະປີ ສຳລັບກິດຈະກຳ ຂອງໂຄງ
ການ/ແຜນງານ. ບົນພື້ນຖານອັນນີ້, ທຶນງົບປະມານປະຈຳປີ ສຳລັບໃຫ້ເງິນແກ່ ກິດຈະກຳ ແຜນ
ປະຕິບັດການ ສະແດງໃຫ້ເຫັນໃນຕາຕະລາງດັ່ງຕໍ່ໄປນີ້:

ຕາຕະລາງ 9.8 ຂະແໜງກະສິກໍາ ການວາງແຜນການລົງທຶນ (2002/03 ເຖິງ 2009/10)

(ຫົວໜ່ວຍ: ມິນລ້ານກີບ ລາຄາຄົງທີ່)

	2002-03	2003-04	2004-05	2005-06	2006-07	2007-08	2008-09	2009-10
1. ກະສິກໍາ	712.00	840.00	991.00	1169.00	1379.00	1628.00	1921.00	2267.00
2. ປັບລາຄາຄົງທີ່	651.00	703.00	760.00	820.00	886.00	957.00	1033.00	1116.00
3. ເພີ່ມປັດຕິຍະ	48.00	52.00	57.00	60.00	66.00	71.00	76.00	83.00
4. ປັດສະຈາກຂໍ້ ຮຸນຮູນ PIP ສໍາ ລັບກິດຈະກຳໃໝ່	98.00	105.00	114.00	123.00	133.00	144.00	155.00	167.00
5. ລວມ(3 & 4)	146.00	157.00	171.00	183.00	199.00	215.00	231.00	250.00
6. US\$ລ້ານ	17.80	19.10	20.00	22.30	24.20	28.20	28.10	30.40
7. ການໄຊ້ຈ່າຍ ທຶນ	14.20	15.30	10.00	11.15	12.10	13.10	14.05	15.20
8. ການໄຊ້ຈ່າຍ ທຶນໃໝ່	3.60	3.80	10.00	11.15	12.10	13.10	14.05	15.20

- ໝາຍເຫດ:
- I) ຄາດໝາຍການເພີ່ມໄວ້ໃນ PIP ຂະແໜງກະສິກໍາບໍ່ລວມເອົາປ່າໄມ້ 18% ຂອງປີໃນລາຄາຄົງທີ່.
 - II) ປັບລາຄາໃໝ່ຕາມຄາດຫວັງຕາມອັດຕາໄຂເງິນເຜີ້ 8% ຕໍ່ປີ.
 - III) ສົມມຸດຄ່າໄຊ້ຈ່າຍທຶນ 80% ຂອງ PIP ສໍາລັບ 2002/03 ແລະ 2003/04 ແລະ 50% ວິກະສາຍສັງ.
 - IV) 1US\$ ເປັນຕົວແທນປູກີ 8220 ກີບ.
 - V) ສົມມຸດວ່າອັງໝົດເພີ່ມຂຶ້ນໃນ PIP ໃຫ້ແກ່ໂຄງການໃໝ່ ແລະ ແຜນງານໃນ ແຜນປະຕິບັດການ.
 - VI) ສົມມຸດວ່າ 15% ຂອງ PIP ແຕ່ລະປີແມ່ນປັດສະຈາກຂໍ້ຮຸນຮູນ ແລະ ໃຫ້ແກ່ໂຄງການໃໝ່/ແຜນງານໃໝ່.

ແຫຼ່ງງົບປະມານທີ່ມີ ປັດຈຸບັນ ແມ່ນປຽບທຽບກັບມູນຄ່າເບື້ອງຕົ້ນ ຂອງໂຄງການ ແລະ ແຜນງານ ບຸລິມະສິດ ແລະ ແຜນງານ. ມີແມ່ນ ເຮັດໃຫ້ເຫັນ ບາງຕົວສະແດງ ກ້ວາງໆ ຂອງການຂະຫຍາຍ ທີ່ແຫຼ່ງທຶນ ທີ່ຈະມີ ສໍາລັບໂຄງການ ແລະ ແຜນງານ. ຕາຕະລາງລຸ່ມນີ້ ໄດ້ໃຫ້ມູນຄ່າໂດຍຄາດຄະເນເບື້ອງຕົ້ນ ສໍາລັບກຸ່ມບຸລິມະສິດທີ 1, ບຸລິມະສິດທີ 2 ແລະ ບຸລິມະສິດທີ 3 ຂອງໂຄງການ/ແຜນງານ (ລວມຂອງ 22 ໂຄງການບຸລິມະສິດສູງສຸດ). ມູນຄ່າ ແມ່ນ ເບື້ອງຕົ້ນ ແລະ ຈໍາເປັນຕ້ອງໄດ້ທົບທວນ ໃນເມື່ອຮ່າງໂຄງການລະອຽດ ແລະ ການກະກຽມ ໄດ້ດໍາເນີນ. ຢ່າງໃດກໍຕາມ, ບົນພື້ນຖານການສົມມຸດ ສໍາລັບທຶນທີ່ມີ, ປາກົດວ່າ ລະຫວ່າງ 16 ຫາ 22 ແຜນງານບຸລິມະສິດສູງສຸດສາມາດເປັນພື້ນຖານໃຫ້ແກ່ການເລີ່ມຕົ້ນໃນການຄາດຄະເນຂອງແຫຼ່ງທຶນທີ່ມີໃນ PIP.

ຢ່າງໃດກໍຕາມ, ຜູ້ໃຫ້ທຶນໃຫ້ຫຼາຍກວ່າ 80% ຂອງ PIP ສໍາລັບປີໃດໜຶ່ງ, ເບິ່ງຄືວ່າຜູ້ໃຫ້ທຶນຈະມີບັນທັດຖານຂອງຕົນເອງສໍາລັບ ຈ່າຍໃຫ້ການຊ່ວຍເຫຼືອ. ຜູ້ໃຫ້ທຶນມັກເລືອກເອົາໂຄງການໃໝ່ເພື່ອໃຫ້ທຶນ. ປະສົບການທີ່ຜ່ານມາສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ ສປປ ລາວບໍ່ສາມາດ ບັນລຸເປົ້າໝາຍໃນແຜນການລົງທຶນຂອງພາກລັດ ໃນພື້ນຖານຂະແໜງການຍ່ອຍ, ເຖິງແມ່ນວ່າ PIP ລວມເປົ້າໝາຍມີຫຼາຍກວ່າເຮັດໄດ້. ຍ້ອນແນວນັ້ນ ຈຶ່ງແນະນຳວ່າ (I) ພາຍຫຼັງຮັບຮອງເອົາ ແລະ ກະຈາຍແຜນປະຕິບັດການ, ລັດຖະບານຕ້ອງຈັດປະຊຸມເປັນ ຜູ້ໃຫ້ທຶນ ເພື່ອອະທິບາຍບຸລິມະສິດ

ແລະ ບັນຫາການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ; (II) ອອກກົດລະເບີນຕໍ່ການໃຫ້ຫິນ ຈາກການຊ່ວຍເຫຼືອ ເພື່ອ
ຮັບປະກັນ ວ່າໂຄງການ ແລະ ແຜນງານບຸລິມະສິດ ໄດ້ດຳເນີນໂດຍຜູ້ໃຫ້ຫິນ, ແລະ (III) ໂດຍ
ຜູ້ໃຫ້ຫິນກໍ ໃຫ້ຄ່າໃຊ້ຈ່າຍທີ່ເກີດຂຶ້ນເໝືອນກັນ.

ຕາຕະລາງ 9.9 ທົນປະຈຳປີ ແລະ ມູນຄ່າການຂໍຢືມຕໍ່ ຂອງໂຄງການ ແລະ ແຜນງານບູລິມະສິດ

		ປີທີ 1	ປີທີ 2	ປີທີ 3	ປີທີ 4	ປີທີ 5	ປີທີ 6	ປີທີ 7	ປີທີ 8
ບູລິມະສິດທີ 1									
LF10 ຂະຫຍາຍແລະປັບປຸງການລົງທຶນ	ທົນປະຈຳປີ	1.256	450	540	1.125	450	450	450	450
	ຂໍຢືມຕໍ່	88	64	64	84	64	64	64	64
FL ສູນແນວພັນປາ	ທົນປະຈຳປີ	5.060	360	360	360	360	6.500		
	ຂໍຢືມຕໍ່	193	52	52	52	52	401		
LF2 ປັບປຸງສຸຂະພາບລັດ	ທົນປະຈຳປີ	690	690	690	1.890	1.890	1.890	270	
	ຂໍຢືມຕໍ່	124	124	124	160	160	160	111	111
RF11 ຂະຫຍາຍການເງິນຈຸລະພາກ	ທົນປະຈຳປີ								
	ຂໍຢືມຕໍ່								
LF12 ພັດທະນາການລົງທຶນຢູ່ຂົນສົ່ງ	ທົນປະຈຳປີ	441	270	0	441	270	0	441	270
	ຂໍຢືມຕໍ່	24	18	10	24	18	10	24	18
SC5 ການຄົ້ນຄ້ວາ ແລະ ນຳໄຊ້ NTFI	ທົນປະຈຳປີ		915	780	780	780	780	780	780
	ຂໍຢືມຕໍ່		233	229	229	229	229	229	229
C6 ສົ່ງເສີມປູກຝັກ ແລະ ດອກໄມ້ຢູ່ຊຸ	ທົນປະຈຳປີ				915	780	780	780	780
	ຂໍຢືມຕໍ່				233	229	229	229	229
C1 ຂະຫຍາຍແນວພັນເຂົ້າ	ທົນປະຈຳປີ	1.000	3.285	285	258	258	1.380	6.48	480
	ຂໍຢືມຕໍ່	40	176	86	86	86	124	267	87
M8 ການແປຮູບ ແລະ ການຕະຫຼາດ	ທົນປະຈຳປີ	255	165	165	150	150	150	150	150
	ຂໍຢືມຕໍ່	69	67	67	66	66	66	66	66
C22 ການຜະລິດແນວພັນພັນຖານ	ທົນປະຈຳປີ		848	348	348	348	348		
	ຂໍຢືມຕໍ່		259	237	237	237	237		
LF6 ສູນປັບປຸງສຸຂະພາບລັດ	ທົນປະຈຳປີ			1.390	1.390	890	390	390	390
	ຂໍຢືມຕໍ່			42	93	78	63	63	63
ລວມບູລິມະສິດທີ 1									
	ທົນປະຈຳປີ	8.702	6.983	4.486	7.684	6.203	12.668	9.741	3.57
	ຂໍຢືມຕໍ່	538	993	911	1.264	1.219	1.583	1.053	876
ບູລິມະສິດທີ 2									
SC3 ກະສິກຳປ່າໄມ້ ແບບຍືນຍົງກັບທີ່	ທົນປະຈຳປີ					340	240	240	240
	ຂໍຢືມຕໍ່					165	162	162	162
C5 ຂະຫຍາຍການປູກພືດຫຼາຍຊະນິດ	ທົນປະຈຳປີ					880	790	382	279
	ຂໍຢືມຕໍ່					118	209	197	194
C11 ໂຄງການພັດທະນາຜະລິດໄໝ	ທົນປະຈຳປີ		528	1.828	693	628	578	622	1.272
	ຂໍຢືມຕໍ່		311	438	701	699	401	853	872
C17 ຄົ້ນຄວ້າການປູກໄມ້ກິນໝາກ	ທົນປະຈຳປີ				921	821	281	281	1.781
	ຂໍຢືມຕໍ່				188	179	163	163	208
C16 ຄົ້ນຄວ້າການປູກຝັກ	ທົນປະຈຳປີ			921	821	281	281	1.781	281
	ຂໍຢືມຕໍ່			188	179	163	163	208	163

ລວມບູລິມະສິດທີ II	ທຶນປະຈຳປີ	0	528	2.749	2.435	2.950	2.170	3.306	3.853
	ຂໍ້ຍົມຕໍ່	0	311	626	1.086	1.324	1.098	1.583	1.599
ບູລິມະສິດທີ 3									
		ປີທີ 1	ປີທີ 2	ປີທີ 3	ປີທີ 4	ປີທີ 5	ປີທີ 6	ປີທີ 7	ປີທີ 8
M2. ການເກັບກຳຂ່າວຕະຫລາດສິນຄ້າ	ທຶນປະຈຳປີ	300	280	240	240	240			
	ຂໍ້ຍົມຕໍ່	205	153	121	69	69			
C15. ຄົ້ນຄ້ວາປູກກາເຟ	ທຶນປະຈຳປີ			668	1.528	416	408	408	
	ຂໍ້ຍົມຕໍ່				280	255	254	254	
C23. ຄົ້ນຄວ້າປູກພືດເຂດເນີນສູງ	ທຶນປະຈຳປີ				646	316	276	276	1.776
	ຂໍ້ຍົມຕໍ່				179	164	163	163	208
C8. ສົ່ງເສີມການປູກພືດເພື່ອສົ່ງອອກ	ທຶນປະຈຳປີ			900	853	603	374	275	255
	ຂໍ້ຍົມຕໍ່			45	293	286	279	276	275
IR1. ຂົນລະປະທານຊຸມຊົນຄຸ້ມຄອງ	ທຶນປະຈຳປີ			2.522	2.585	2.553	2.49	2.49	2.873
	ຂໍ້ຍົມຕໍ່			595	596	597	594	606	594
RF8. ຂະຫຍາຍສິນເຊື່ອ ທກສ	ທຶນປະຈຳປີ								
	ຂໍ້ຍົມຕໍ່								
ລວມ	ທຶນປະຈຳປີ	300	280	4.330	5.852	4.128	3.548	3.449	4.904
	ຂໍ້ຍົມຕໍ່	205	153	1.014	1.417	1.371	1.290	1.299	1.077
ຄ່າໄຊ້ຈ່າຍສຳລັບໂຄງການບູລິມະສິດ									
		ປີທີ1	ປີທີ2	ປີທີ3	ປີທີ4	ປີທີ5	ປີທີ6	ປີທີ7	ປີທີ8
ລວມຄວາມຕ້ອງການ 22 ໂຄງການ	ທຶນປະຈຳປີ	9.0	7.8	11.5	16.0	11.3	18.4	16.5	12.3
(ລ້ານ ໂດລາ)	ຂໍ້ຍົມຕໍ່	0.7	1.5	2.6	3.7	3.9	4.0	3.9	3.5
ຄາດຄະເນລວມຂອງ PIP ທີ່ມີໃຫ້	ທຶນປະຈຳປີ	14	15.3	10	12	12.1	13.1	14.1	15.2
(ລ້ານໂດລາ)	ຂໍ້ຍົມຕໍ່	3.6	3.8	10	11.1	12.1	13.1	14.1	15.2